
وزیر بهداشت:

 تا پایان اردیبهشت کرونا را مهار می کنیم

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد

نورافشانی آسمان قم در شب نیمه شعبان

 شهردار قم گفت: با توجه به برنامه ریزی های انجام شده در بودجه سال 
۹۹ شهرداری قم ۱۰۵ میلیارد تومان بودجه برای پارکینگ سازی اختصاص 
داده شده است. سیدمرتضی سقاییان نژاد با تشریح برنامه های شهرداری 
در سال ۹۹ اظهار داشت: شرایط کنونی و گسترش ویروس کرونا نمی تواند 
شهرداری را از انجام وظایف ذاتی خود غافل کند. وی تغییر در اولویت 
سال ۹۹  در  شهرداری  مهم  تصمیمات  از  یکی  را  شهرداری  برنامه های 
دانست و افزود: البته در شرایط اپیدمی ویروس کرونا اولویت برنامه های 
شهرداری حفظ سلامت شهروندان بوده و تغییرات کلی در برنامه ها صورت

از  پیشگیری  به منظور  گفت:  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون   
شیوع بیماری کرونا، مسدودسازی بوستان ها و پارک های سطح شهر 
پیاده و  نیز در مسیرهای  و ممنوعیت هایی  ادامه دارد  تا ۳۰ فروردین 
سواره رو منتهی به مسجد جمکران اعمال می شود.  سید امیر سامع در 
جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی پاسخ به بحران استان 
قم در سالن جلسات استانداری، افزود: از شهروندان انتظار داریم که 
امسال با توجه به شرایط موجود جشن نیمه شعبان را در خانه برپا کنند، 
اطلاع رسانی در این زمینه نیز در بیش از ۲۰ نقطه شهر انجام خواهد شد.

شهردار قم ؛

پارکینگ های هسته مرکزی شهر قم 
ساماندهی می شود

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

 استمرار انسداد بوستان های قم
 تا ۳۰ فروردین
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تولیت مسجد مقدس جمکران :

هیچ مراسمی با حضور مردم در 
مسجد جمکران نخواهیم داشت
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

نگران موج دوم و 
شدیدتر کرونا  هستیم
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 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:: ویروس کرونا بی رحم است و قدرت سرایت بالایی دارد و رفتارش ممکن است عوض شود، 
اکنون بیمارانی داریم که با علائم اولیه تب و سرفه نمی آیند بلکه با علایم گوارشی، سردرد، بدن درد و کتف درد مراجعه می کنند.  دکتر 

محمدرضا قدیر در گفت وگویی اظهارداشت:: ویروس کرونا بی رحم است و قدرت سرایت بالایی دارد و رفتارش ممکن است عوض

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: لازم است در طرح فاصله گذاری هوشمند که از 
روز ۲۳ فروردین اجرا می شود با جدیت ورود پیدا کنیم تا بتوانیم این ویروس را کنترل کنیم 
و شکست دهیم.  محسن اروجی عصر روزدوشنبه  در مراسم آغاز طرح ضربتی پیشگیری 
از کوید ۱۹ در صنایع و ادارات، ضمن تقدیر و تشکر از تیم علوم پزشکی و مرکز بهدشت در 
پیشگیری و کنترل بیماری کرونا اظهار کرد: دلیل اصلی خارج شدن بیمارستان های امام 
رضا و علی بن ابیطالب از کرونا فعالیت و تلاش در مرکز بهداشت و علوم پزشکی است. وی 
با بیان اینکه در طرح بسیج ملی مبارزه با بیماری کرونا به خوبی عمل شد، گفت: بالغ بر یک 
میلیون نفر غربالگری شدند که جای تقدیر و تشکر دارد که زحمات زیادی را متحمل شدید 
و با تماس، غربالگری ثبت و کنترل و پیگیری ها در زمینه مبتلایان صورت گرفت. مدیرکل 

مدیریت بحران استان قم خاطرنشان کرد: طرح فاصله گذاری اجتماعی تا ۲۳ فروردین

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم از افزایش سرعت اینترنت در قم خبر داد 
و گفت: این استان در ارائه خدمات اینترنتی و افزایش پهنای باند در کشور پیشگام شده و 
سرعت اینترنت به ۴۰ برابر افزایش می یابد.  محسن رنجبر عصر روزدوشنبه  در یک صد و 
سی و نهمین رسمی و علنی شورای شهر قم حرکت به سمت ارائه خدمات الکترونیکی را 
یکی از نیازهای زندگی امروز دانست و اظهار داشت: با توجه شرایط ایجادشده در کشور و 
گسترش ویروس کرونا این نیاز پیش از پیش در شهر قم احساس می شود. وی از راه اندازی 
اپلیکیشن قم یار خبر داد و افزود: مردم می توانند اپلیکیشن قم یار را از بازار دانلود کرده و 
بسیاری از درخواست های خود را از طریق این اپلیکیشن به شهرداری ارسال کرده و این 
اپلیکیشن در حال ارتقاء خدمات قابل ارائه در این حوزه است. معاون برنامه ریزی و سرمایه 

انسانی شهرداری قم پرداخت عوارض ساختمانی را یکی از امکانات اپلیکیشن قم یار اعلام

مدیرکل مدیریت بحران استان قم تاکید کرد

تداوم جدیت در اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند 
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

سرعت اینترنت در قم به ۴۰ برابر افزایش می یابد 

۴
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درس هایی که کرونا 
به ما آموخت 

شاید کسی گمان نمی کرد که انسان قرن بیست و یکم 
که تمام هم و غم خود را متوجه پیشرفت های علمی شگرف 

کرده است و به فکر دسترسی به سیارات و کرات دیگر می باشد و تور سفر به کره ماه و مریخ 
را در سر می پروراند و حتی به فکر ایجاد سکونتگاه در سایر سیارات است تا مازاد جمعیت 
زمین را به آن منتقل کند و همچنین درصدد ساخت انسان مصنوعی و غیر بیولوژیکی 

است، چنین گرفتار و درمانده شود.
واقعیت این است که انسان آنقدر مغرور شده بود که خود را و آفریدگار خود را فراموش 
کرده بود و به جای خداگونه شدن، ادعای خدایی می کرد. شعر استاد سخن سعدی که 
فرموده بود: رسد آدمی به جایی که بجز خدا نبیند؛ تعبیری دیگر گونه یافته بود و با ساخت 
ابزارهایی که قابلیت های خلقت به او اجازه می دهد، مدعی خلق بود تا اختراع و اکتشاف و 
در چنین شرایطی حتماً نیازمند یک تلنگر بود. تلنگری که خداوند به وسیله همین طبیعت 
ابزار شده در دست بشر به انسان داده شد. با موجودی بسیار ریز و نادیدنی تا یادآوری کند 
که خلقت مالکی دارد فراتر از انسان که همه موجودات هستی مخلوق او هستند و هر آنچه 
در خلقت هست، محترم است و باید به قوانین هستی احترام گذاشت. کرونا به ما آموخت 
که انسان در مقابل عظمت هستی و آفرینش خداوندی باید درس های زیادی را بیاموزد 
و در طی تمام این مراحل، نگاه به خالق را فراموش نکند که اگر عنایت و لطف خداوندی 
لحظه ای از هستی برداشته شود، انسان با تمام کبر و نخوت خود درمانده ای بیش نیست 

و لذا باید پیوسته دعا کنیم که خداوند ما را آن ده که آن به.
کرونا به یادمان آورد که در طی سالیان درازی، منیت انسانها، مرزها و فرهنگ های 
برتربینی کاذب سوق داده است. حال  را به سوی خود  او  و  مختلفی را ساخته است 
آنکه تمامی انسان ها سرنوشت مشترکی دارند و زندگی آنها با توجه به توسعه ارتباطات 
بین المللی به همدیگر گره خورده است، لذا وقتی انسان قدرتمند خواهد شد که من خود 
را فراموش کند و به مای انسانی برسد. دیگری را از خود بداند حیات خود را به سلامت 
دیگری وابسته؛ دردهای مشترکی هستند که مداوای آنها نیازمند تلاش همه انسانهاست. 
ما فهمیدیم که برخلاف تصور رایج، پیشرفت های کنونی، تنها تامین کننده امنیت نیست. 
تهدید فقط آنچه می پنداریم نیست، بلکه، آنچه امنیت جمعی انسان ها را تهدید می کند، 
می تواند چیزهای دیگری باشد؛ همچون ویروس کرونا و آلودگی های زیست محیطی و ... 
باشد، لذا انسان امروز باید به جای اندیشیدن به سلطه و قدرت غلبه، بایستی به فکر خود 
انسانی و موجودیت نسل بشر باشد و با درک این مهم که با همه انسان های دیگر سرنوشت 

مشترک دارد، به امنیت و آبادانی همه انسان ها فکر کند.
و اما باید گفت که همان طور که حضرت حافظ گفته است:

خوش بود گر محک تجربه آید به میان
تا سیه روی شود هر که در او غش باشد
کرونا به ما نشان داد که آمریکا کشور اول جهان نیست و آنچه او را برتری بخشیده 
بزرگنمایی دیگران و اعتماد به نفس کاذب آن بوده است. همانقدر که در مقابل ویروس 

کرونا دیگران آسیب پذیر هستند، آمریکا نیز چه بسا بیشتر آسیب پذیر تر است.
کرونا یک آوردگاه فرهنگی در جهان بدون برگزاری مسابقه ای و یا نمایشگاه عرضه 
محصولات فرهنگی راه انداخت. نشان داد بعضی کشورها و به طور کل جهان اولی ها 
آن قدر هم که نشان می دادند، با فرهنگ نیستند و فقط وانمود می کردند که خوبند و در 
شرایط سخت و بحرانی، قدمت و تاریخ ملت ها، خود را در نمودهای رفتاری فرهنگی نشان 
داد و از این حیث جهان اگر دوباره به جهان اول، دوم و سوم تقسیم بندی شود، باید جایگاه 
بسیاری از کشورها و ملت ها عوض شود. به خصوص در عرصه رفتاری و فرهنگی فهمیدیم 
که با بزک و تبلیغات نمی توان رده و جایگاه فرهنگی درست کرد، بلکه عطر آن است که خود 
ببوید نه آنکه عطار بگوید. کرونا به ما آموخت که کادر درمانی هر کشوری بسیار ارزشمندتر 
از سلبریتی ها حوزه های مختلف هستند و باید نوع بشر، نگاهی دوباره به ارزش گذاری 
های خود داشته باشد و در این زمینه طرحی نو دراندازد. ما فهمیدیم که زمین به ما نیاز 
ندارد و این ما هستیم که جان و سلامتیمان وابسته به سلامت زمین است، لذا دست از 
تخریب طبیعت برداریم و به قوانین هستی که غالباً توسط پیامبران الهی برای بشر تشریع 
شده است، احترام بگذاریم، چرا که شاهد آن هستیم که زمین بدون نیاز به انسان و بدون 
حضور او به سرعت در حال بازسازی خود است. و در حوزه اقتصاد، یاد گرفتیم که اهمیت 
و ارزش خیلی چیزها وابسته به تقاضا است و به خودی خود ارزشی ندارد، چنانچه در 
روزهای اخیر به واسطه عدم تقاضای بعضی کالاهای گران بهاء به کالایی کم ارزش تبدیل 
شده است نشان داد نعمتهای خدادادی باید در مسیر درست و برای خدمت به انسان و 
طبیعت مورد استفاده قرار گیرد، نه اینکه آن را به وسیله ای برای استثمار و سلطه جویی 
تبدیل کنیم. قرنطینه  به ما یادآور شد که می توان سبک و روش بسیاری از رفتار ها را تغییر 
داد، و زندگی بدون دیگران زیبایی خود را از دست می دهد، لذا داشتن امکانات شخصی و 
نیازهای اولیه همچون خوراک و پوشاک، به تنهایی نمی تواند احساس خوشبختی ما را به 
وجود بیاورد، بنابراین فهمیدیم که به همه رهگذران خیابان ها در همه جای جهان به دیده 
احترام و محبت آمیز نگاه کنیم و خود را با دیگران معنا کنیم و درس های دیگری که انسان 

اندیشمند باید بیاموزد و به عبارت دیگر: چشم ها را باید شد؛ جور دیگر باید دید.

داود عامری *

رعایت  دلیل  به  تولیت مسجد مقدس جمکران گفت: 
حال مردم و حفظ سلامت و امر واجب حفظ جان مردم 
هیچ مراسمی با حضور مردم در مسجد مقدس جمکران 

نخواهیم داشت. حجت الاسلام و المسلمین محمد حسن 
مقدس  مسجد  در  مردم  حضور  اینکه  بیان  با  رحیمیان 
جمکران امسال همزمان با نیمه شعبان ناممکن است گفت: 

مردم قرنطینه خانگی را ادامه دهند 
درمان بیماران کرونایی رایگان است

ممنوعیت  تجمعات 
درنیمه شعبان 

میلاد با سعادت حضرت مهدی)عج( را تبریک می گوییم
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طی روزهای چهارشنبه و پنج شنبه برگزارمی شود 

جشن میلاد امام زمان )عج( در مسجد 
جمکران در فضای مجازی 

 به مناسبت نیمه شعبان مراسم جشن میلاد حضرت بقیة الله الاعظم)عج( در مسجد مقدس 
جمکران روزهای چهارشنبه و پنج شنبه )۲۰ و ۲۱ فرودین ماه( در فضای مجازی برگزار می شود. 

روزگاران"  و خرمی  مردمان  بهار   " زمان )عج( تحت عنوان  امام  ولیعصر  جشن میلاد حضرت 
در مسجد مقدس جمکران چهارشنبه ۲۰ فروردین ساعت ۲۳ و پنج شنبه نیمه شعبان ساعت 
۱۹ در فضای مجازی برگزار می شود. دراین مراسم حجج الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی و علی 
سرلک سخنرانی و حاج مهدی رسولی و حاج حسن شالبافان مداحان اهل بیت عصمت و طهارت 
مولودی خوانی خواهند کرد که در فضای مجازی به آدرس http://live.alarbaeen.ir و اینستاگرام 
بیت  اهل  سیره  راویان  روایتگری  و  مناجات  می شود.   پخش  زنده  صورت  به   @insta.arbaeen
علیهم السلام از دیگر بخش های این برنامه است که به همت کمیته فرهنگی و آموزشی اربعین 
برگزار می شود. همچنین عاشقان ودلباختگان حضرت ولیعصر)عج( می توانند درمسابقه پیامکی 

"بهاردل ها" که بمناسبت نیمه شعبان تدارک دیده شده است؛ شرکت کنند.
سوالات این مسابقه درپایگاه اطلاع رسانی کمیته فرهنگی اربعین)الاربعین( و پایگاه اطلاع رسانی 
www. و  www.alarbaeen.ir بلاغ دفتر تبلیغات اسلامی و صفحات مجازی این دو پایگاه به آدرس
balagh.ir قابل دریافت است و شرکت کنندگان تا ۲۵ فروردین ماه مهلت دارند در این مسابقه شرکت 
کنند.   اسامی برندگان همزمان با میلاد با سعادت امام حسن مجتبی )ع( از طریق پایگاه اطلاع 

رسانی الاربعین اعلام و به برندگان جوایز نقدی و معنوی اهدا خواهد شد.  
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران قبلا درباره برنامه های 
مسجد مقدس جمکران برای نیمه شعبان اعلام کرده بود با توجه به تعطیلی میعادگاه منتظران در پی 

شیوع ویروس کرونا، برنامه های مسجد جمکران بدون حضور مخاطب برگزار خواهد شد.

 پارسایی: نباید شرایط را عادی جلوه داد

تمام امکانات باید در خدمت مردم باشد
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: امروز کشور باید با تمام امکانات و 

منابع در خدمت مردم باشد. 
بهرام پارسایی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی گزارش نحوه مقابله 
با کرونا در کشور بیان کرد: باید از سیاسی کردن این موضوع پرهیز شود. متاسفانه بی اعتمادی مردم 
به دنبال ارائه آمارهای متناقض رو به افزایش است. باید با مردم شفاف صحبت کنیم. مردم در طول 
تاریخ برای کشور جانفشانی کردند بعد از انقلاب نیز در دوران جنگ شاهد حضور و مشارکت فعال 

مردم بودیم. اکنون نیز بار فشار تحریم ها بر روی دوش مردم است و مسوولان مشکل خاصی ندارند.
وی در ادامه اظهار کرد:  امروز کشور باید با تمام امکانات و منابع صندوق ذخیره ملی و نهادها و 

سازمان هایی  نظیر آستان قدس رضوی و ستاد فرمان امام در خدمت مردم باشند.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: این که سازمان بهداشت جهانی از ما 
نظر می خواهد نباید دچار سوءتفاهم شویم. نباید شرایط را به جامعه عادی نشان داد تا بخشی از مردم 
اوضاع را جدی نگیرند و تاوان آن را کل کشور بپردازد. داروهایی که در کشورهای دیگر مصرف شده 
و نتیجه مثبتی داشته است باید در کشور استفاده شود. نیازی نیست که تجربیات سایر کشورها را از 
صفر دنبال کنیم. کاهش ورودی بیمارستان ها دال بر کاهش افراد مبتلا نیست. چرا که در روزهای اول 
عده ای زمانی که سرما می خوردند به بیمارستان می رفتند اما امروز با شناسایی علایم، عده ای از ترس 
به بیمارستان مراجعه نکرده و خود را در خانه قرنطینه می کنند. پارسایی در پایان افزود: بار پشت سد 
کرونا در حال افزایش است اگر این سطح بشکند کل کشور آسیب می ببیند. چرا دولت پرستار و نیروی 

درمانی استخدام نمی کند تا اینقدر فشار بر روی کادر درمانی باشد.

رییس سازمان حج و زیارت: 

مبتلایان به بیماری زمینه ای 
امسال به حج نمی روند 

 رئیس سازمان حج و زیارت گفت: درصورت تدوام بحران کرونا، افرادی که دارای ریسک و دچار 
بیماری های زمینه ای و مشکلات سنی هستند امسال به سفر حج فرستاده نمی شوند و اعزام آنها به 

سال بعد موکول خواهد شد. 
علیرضا رشیدیان با بیان اینکه امیدواریم تا شروع فصل گرما اپیدمی بیماری کووید ۱۹ کاهش یابد 
اما در عین حال خود را برای شرایط و سناریوهای مختلف آماده کرده ایم، افزود: بر اساس تفاهمی که 
با عربستان امضا کردیم در سال جاری ۸۷ هزار و ۵۵۰ نفر اعم از زائر و کارگزار از جمهوری اسلامی 
ایران به سفر حج اعزام می شوند و در این رابطه کلیه اقدامات مربوط به عقد قراردادهای مسکن، 
تغذیه، تدارکات و نیز مباحث مرتبط با بهداشت، بیمه و ناوگان حمل و نقلی حجاج انجام و قراردادهای 
آن منعقد شده است. وی تصریح کرد: در صورتی که بحران کرونا خاتمه یابد و تصمیم بر برگزاری حج 
و اعزام تمامی سهمیه توافقی زائران باشد، علاوه بر رعایت شرایط مختلف فنی و عملیاتی، موضوع را 
به صورت علمی و کارشناسی بررسی کرده و ضمن انجام معاینات و ارزیابی شرایط استطاعت جسمی 
افراد ، اعزام زائران انجام می شود. رشیدیان ادامه داد: در این راستا تعاملات با وزارت حج عربستان 
ادامه دارد و سازمان هم پروتکل های سلامت حجاج از مرحله معاینات، اعزام، حمل و نقل، اسکان، 
تغذیه و تدارکات و اعمال مناسک حج را با توجه به اپیدمی ویروس کرونا تهیه و تدوین کرده است. وی 
در این باره که اگر عربستان تصمیم به عدم برگزاری حج بگیرد تکلیف ثبت نامی های امسال از حیث 
اولویت اعزام و سپرده هایشان چه می شود نیز تصریح کرد: در این شرایط به طور قطع اولویت اعزام در 

سال بعد با زائرینی است که هم اکنون ثبت نام کرده و فرایند ثبت نام آنها تکمیل شده است.
 رشیدیان افزود: از نهم اسفند ماه تا کنون حدود ۵۱ هزار نفر از طریق سامانه رزرو اینترنتی ثبت نام 

کرده اند که در حال حاضر از این تعداد ۴۹ هزار و ۵۹۶ نفر ثبت نامشان قطعی و نهایی شده است.

استاندار قم تاکید کرد

هیچ تجمعی درجمکران و سایر نقاط استان نداریم

جشن ها باید به صورت غیرحضوری برگزارشود
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 کرونا پنبه علم و تمدن و 
دمکراسی را زد! 

 این روزها باب شده است تا از کرونا و بازار آشفته ایجاد 
شده، نتایج عجیب و غریبی گرفته شود. هر روز، اظهار 

نظرهای عجیب و غریب مطرح شده و ابعاد کرونا و تبعات آن مورد بحث قرار می گیرد. 
این وضع ویژه طیف نخبگان نیست، که در میان مردم هم همین بحث ها هست، و از قضا 
موضوعات و قضاوتهای ارائه شده جالب است. این که مثلا این ویروس از کجا درآمده و 
چه کسی ساخته است، و این که تق علم و آن هم پیشرفت  هم در آمد، و غرب و دمکراسی 

هم پوزشان به خاک مالیده شد و .... خیلی حرف های دیگر. 
راستش یادم آمد که یک وقتی که ایدز آمد و شمار قابل توجهی از مردم در دنیا، در اروپا 
و افریقا گرفتار شدند، خطیب وقت نماز جمعه تهران که اتفاقا آدم عاقلی بود، چندین 
خطبه را به این امر اختصاص داد، و گفت که تمدن غرب رو به زوال است. ایشان طوری 
صحبت کرد که گویی جنازه اروپا را دراز کرده  و به تفصیل از اوضاع خرابی که در اروپا 
پدید آمد و استفاده از ظرف های یک بار مصرف و خیلی از مسائل دیگر سخن گفت و 

هزار جور از آن نتیجه گرفت!
حالا هم عده ای با آمدن این ویروس، تمام دنیای جدید را به چالش کشیده و بر این 
باورند که اعتبار همه چیز از علم و تمدن بشری زیر سوال رفته است. گویی با این مشکل، 

وضع آنها که به عصر بوق چسبیده اند، استوار شده است.
 ـبله از جمله ـ  البته که پدیده کرونا، پیامدهای شگفتی داشته و همه چیز، از جمله 
بسیاری از باورهای دینی و مذهبی رایج را هم به چالش کشیده است. این راست است 
و این که در این میان، به نظرم بهتر است متدینین، اعم از مسیحی و یهودی و مسلمان، 
به فکر اصلاح افکار خود و مردمان و جوانان باشند تا ایمانشان بر باد نرود، و البته اجازه 
دهند که عالمان و طبیبان و دانشگاهیان از یک طرف، و اقتصاددانان و سیاستمداران 
هم از طرف دیگر فکر کنند که باید در مقابل این مشکل چه کاری انجام دهند. آنها 
سختی های زیادی خواهند داشت اما یاد گرفته اند فکر کنند و تلاش کنند و مشکلات 

را حل کنند.
یکی از پدیده های جالب در این بحثها و اظهار فضل ها، این است که اقتدارگرایان، 
علاقه مند هستند تا با استفاده از این فرصت و مثلا تجربه چین در کرونا، پنبه دمکراسی 
و حکومت های مبتنی بر دمکراسی را هم بزنند و پایه های روش های استبدادی را در 
اذهان مخاطبان استوارتر کنند. این که دیدید چه بر سر فرانسه و ایتالیا و اسپانیا آمد! و 

همان وقت کره جنوبی و ژاپن و پرتغال را فراموش می کنند و....
راستش استدلالهای اینها، شبیه همان حرفهای عادی کوچه و بازار است، حرفهای  
خیلی ساده اما پر طمطراق .... که یک شبه، تجربه سیصد ساله بشر را بر باد می دهد. 
و البته و در ضمن، کینه صد ساله ما را از غرب هم چاره جویی می کند و تسکین می 

بخشد. 
غرب از روزی که تمدن جدیدش را شروع کرده، صدها مصیبت بزرگ و کوچک را پشت 
سر گذاشته و هر بار دنبال حل مشکلاتش بوده است. بدترین آنها جنگ جهانی اول و 
دوم بوده که میلیونها آدم را نابود کرده است و باز سر برآورده است. حالا هم غرب تحفه 
ای نیست که بخواهیم سر آن قسم بخوریم، و بنده موکل آنها نیستم که بخواهم دفاع 
کنم،  اما مهم این است که بدانیم آنها یاد گرفته اند مشکلات را حل کنند، همان طور 
که مشکل ایدز را حل کردند برای مشکل جدید هم بالاخره فکر می کنند تا راه حلش از 

عقل خدادادی پیدا شود.... 
و اما ما، نگران چه هستیم؟ اگر هنری تحت هر نامی سنتی یا مدرن داریم، فکری 
بکنیم و عرضه کنیم و مشارکتی در این راه برای حل مشکل داشته باشیم. افتخار این 
است که دانشگاه شهید بهشتی و علوم پزشکی تهران و شریف )با طراحی سامانه های 
دیجیتالی( یا بیمارستان بقیه الله بتوانند برای بشریت قدمی بردارند. اینها ارزش دارد، اما 
نه پک و پز فلان سخنران که فکر می کند با این مشکل، غرب و ما فیها همه نابود شده 
است. تازه! هرچه بشود، بشود. اصلا به من چه ربطی دارد؟ بنده نگران خودمان هستیم 
که سکوی پرشمان برای آینده چیست و در دنیای علم و تمدن چه سهمی به جز نق زدن  
داریم و چطور می خواهیم این عقب ماندگی ها را جبران کنیم و افتخاری جاودان برای 

خودمان بدست آوریم؟

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس:

 فاصله گذاری اجتماعی با جدیت رعایت شود
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با انتقاد از ازدحام خیابان های 
پایتخت و حضور کارمندان در ادارات تاکید کرد: باید با جدیت به موضوع قرنطینه و 

فاصله گذاری اجتماعی توجه کنیم. 
سیده فاطمه ذوالقدر در جلسه علنی دیروزمجلس شورای اسلامی درباره ی موضوع 
شرایط کرونایی کشور در بحران کروناویروس، اظهار کرد: از پزشکان، کادر درمانی، وزیر 
بهداشت، ستاد مبارزه با کرونا، وزیر کشور، استانداران و فرمانداران و آقای نوبخت برای 
بودجه ای که اختصاص داده شد و به دلیل تمامی تدابیر خوبی که در این زمینه از سوی 

عزیزان اتخاذ شد تشکر می کنم.
وی ادامه داد: براساس اصل ۲۲ قانون اساسی حیثیت، جان، مال، مسکن و شغل 
اشخاص باید از تعرض در امان باشد مگر مواردی که قانون به آن اشاره می کند. دولت 
هم مکلف است که این شرایط مذکور را برای مردم تامین کند. البته کارهایی در این حوزه 
انجام شده ولی باید تدابیر بیشتری اندیشیده شود. موضوعی که بسیار مورد اهمیت 
است توجه لازم به موضوع قرنطینه و فاصله گذاری اجتماعی است، ولی متاسفانه با آغاز 
هفته و در این چند روزه شاهد ازدحام وسائل نقلیه، بی آر تی و مترو بوده ایم و شاهد آن 
هستیم که الزامات رعایت نمی شود. در واقع به گفته وزیر بهداشت ما در حال مدیریت 

کرونا هستیم ولی این موضوع هنوز مهار نشده است.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: براساس گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی که اکنون قرائت شد آمارها صعودی است. 
باید براساس این گزارش آمارها را کاهش دهیم پس باید این طرح سه فوریتی که در این 
خصوص است مورد توجه قرار گیرد و فاصله گذاری اجتماعی و قرنطینه با جدیت رعایت 
شود. وی ادامه داد: کارمندان زن تماس می گیرند و می گویند که از سوی روسای خود 
برای حضور در محل کار تحت فشار قرار می گیرند اما این درست نیست که کارمندان را 
در این شرایط تحت فشار قرار دهیم. متاسفانه از سوی دیگر بسته های بهداشتی، ماسک 

و دستکش نیز موجود نیست باید به تمام این موارد توجه شود.
ذوالقدر اظهار کرد: در مقابل شهرداری منطقه ۲ شاهد بودم که اتوبوس ها پارک شده 
و کارمندان به صورت حداکثری حضور دارند و فاصله گذاری اجتماعی رعایت نمی شود. 

این موضوعی است که با جدیت باید به آن توجه شود.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در پایان با اشاره به لزوم توجه به 
تحقق شعار سال گفت: در سال جهش تولید باید به حمایت از تولیدگران و کارگران توجه 
کنیم. باید به موضوع مالیات ها، بیمه و مسائلی از این قبیل برای تولیدگران توجه لازم را 
داشته باشیم. برای اقشار مردم نیز بسته های معیشتی را در اولویت قرار دهیم. برخی 
از مردم می گویند ما مجبور هستیم خارج از خانه حضور پیدا کنیم تا درآمد خود را برای 
مخارج آن روز به دست بیاوریم. باید توجه کنیم که مردم مجبور هستند وگرنه جان خود را 
به خطر نمی اندازند. در مجموع لازم است در وضعیت کنونی به هنرمندان، ورزشکاران، 

اهالی مطبوعات و رسانه توجه لازم را داشته باشیم تا دچار مشکل نشوند.

یک نماینده مجلس: 

دوران پسا کرونا بعد از شهریور شروع می شود
 یک نماینده مجلس گفت: مجلس همراه با دولت سیاست های بیشتری را ایجاد کند 
و فضای کسب و کاری را برای ایجاد رونق تولید در دوره پساکرونا فراهم کنیم و طوری 

نباشد که مانند گذشته با بخش نامه و دستورات دست و پا گیر بخواهیم رفتار کنیم. 
محمد حسینی درباره  این که چه باید کرد تا در دوره پساکرونا فعالیت های اقتصادی 
کشور به روال و چرخه خود بازگردد، گفت: ابتدا باید مشخص کنیم که پساکرونا چه 

زمانی اتفاق خواهد افتاد و این یک سوال اساسی است که باید پاسخ داده شود.
نماینده مردم تفرش در مجلس شورای اسلامی افزود: دیدگاهی که وجود دارد این 

است که حداقل تا شهریور ماه بیماری کرونا در کشور وجود خواهد داشت.
وی با بیان این که نباید از این حرف بترسیم، چراکه زمان می برد تا ما به شرایط عادی 
بازگردیم، خاطرنشان کرد: برای فعالیت یک واحد اقتصادی باید چندین مولفه مهم را 
مانند ایجاد اعتماد، امنیت و  اطمینان در فضای کار تولید ، میزان مواد اولیه و تامین 
سرمایه را در نظر داشته باشیم تا یک کارگاه که در یک مدتی تعطیل و یا نیمه تعطیل بوده 
است بتواند به فضای خودش بازگردد. این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی یاد آور شد: در مدتی که کرونا به  کشور آمده واحدها و کارگاه های تولید تعطیل 
بودند و زیان هایی را متحمل شده اند. از سوی دیگر هم هزینه آب و برق و کارگر هم دارد 
پس در نتیجه یکسری بدهی های جدیدی برایش به وجود آمده که برای پر کردن جای 

این هزینه ها یک زمان معقول حداقل ۶ ماه لازم است.
وی با تاکید بر اینکه اگر دولت بخواهد فضای پس از کرونا را برای واحدهای تولیدی و 
ایجاد اشتغال و زندگی عادی مردم فراهم باید چندین کار انجام دهد، ادامه داد: در ابتدا 
دولت باید معافیت ها را که در شب عید برای واحدهای تولیدی در نظر گرفت زمانش را 
بیشتر کند؛ یعنی بازپرداخت تسهیلات اگر تا خرداد ماه است باید تا پایان شهریور ماه 

تمدید شود و یا اگر بحث مالیاتی است باید تا نیمه اول سال صبر کنند.
تاکید کرد: کلیه خدماتی مانند  نماینده مردم تفرش در مجلس شورای اسلامی 
تسهیلات و معافیت هایی که  دولت به واحدهای تولیدی داده است را باید تا پایان 
شهریور ادامه دهد، چرا که واحد تولیدی باید بتوانند بر اساس توان اقتصادی خود دوباره 
به چرخه اولیه بازگردند. حسینی خاطرنشان کرد: امروز همه دنیا  درگیر  کرونا شده 
است که این امر می تواند هم برای ما یک فرصت باشد و هم می تواند تهدید باشد. دولت 
می تواند یک برنامه دقیق و مدونی برای پساکرونا داشته باشد تا بتواند از فضای موجود به 

عنوان فرصت در دنیا استفاده کند.

معاون سیاسی وزارت کشورخبرداد

صدوراعتبارنامه های همه منتخبین 
مجلس یازدهم 

رئیس ستاد انتخابات کشور با تشریح نقش وزارت کشور در فرایند صدور اعتبارنامه های 
منتخبین مجلس یازدهم، گفت: کلیه اعتبارنامه ها از سوی فرمانداری های مراکز حوزه های 

انتخابیه صادر شده است. 
جمال عرف ، در توضیح فرایند صدور اعتبارنامه نمایندگان مجلس شورای اسلامی، ضمن 
اعلام این نکته که موضوع فرایند و چگونگی صدور اعتبارنامه های نمایندگان منتخب مجلس 
شورای اسلامی به صورت مشخص به مواد۷۳، ۷۴ و ۸۹ تا ۹۲ قانون انتخابات مجلس مصوب 
۷ آذر ۱۳۷۸ با اصلاحات بعدی مربوط می شود، اظهار کرد: طبق مواد قانونی مرتبط، شورای 
نگهبان پس از تایید صحت انتخابات، مراتب را به ستاد انتخابات کشور اعلام کرده و ستاد 

انتخابات، موضوع را به فرماندار مرکز حوزه انتخابیه اعلام می کند.
 وی افزود: فرماندار نیز موظف است بلافاصله از اعضای هیأت اجرایی و هیأت نظارت حوزه 
انتخابیه دعوت کند تا پایان انتخابات را صورتجلسه کنند. در این مرحله، طبق ماده ۸۹ قانون، 
اعتبارنامه های منتخبان جدید با امضای هیأت های نظارت و اجرایی در ۵ نسخه صادر می 
شود که یک نسخه از آن ها تحویل فرد منتخب یا نماینده رسمی وی، یک نسخه تحویل بایگانی 

فرمانداری و ۳ نسخه نیز تحویل ستاد انتخابات کشور می شود.
 عرف افزود: ستاد انتخابات یک نسخه از اعتبارنامه را تحویل شورای نگهبان و یک نسخه را 

تحویل مجلس شورای اسلامی می دهد. نسخه دیگر نیز در ستاد انتخابات بایگانی می شود.
وی  در تشریح ادامه این فرایند به ماده ۹۰ قانون انتخابات استناد کرد و اظهار داشت: طبق 
این ماده، پس از آن که اعتبارنامه های دو سوم مجموع نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
واصل شد، اداره کل قوانین مجلس شورای اسلامی مراتب را به منظور فراهم نمودن مقدمات 
افتتاح مجلس شورای اسلامی به استحضار وزیرکشور می رساند. در این مرحله، طبق ماده ۹۱، 
وزیرکشور پس از فراهم  کردن مقدمات افتتاح مجلس از نمایندگان منتخب دعوت می  کند تا در 
تهران حضور یابند. نمایندگان منتخب موظف هستند ظرف پنج روز از تاریخ دعوت وزیرکشور، 

خود را به اداره کل قوانین مجلس شورای اسلامی معرفی نمایند.
رییس ستاد انتخابات کشور مرحله پایانی این فرایند را ماده ۹۲ قانون انتخابات دانست و 
افزود: طبق این ماده، وزیر کشور در جلسه افتتاحیه دوره جدید مجلس شورای اسلامی، 
گزارش انتخابات را به مجلس شورای اسلامی تقدیم می کند. بر اساس این ماده، وظیفه وزارت 
کشور در خصوص اعتبارنامه ها در همین مرحله به پایان می رسد و مجلس شورای اسلامی 
پس از تشکیل مجلس فرایند بررسی اعتبارنامه ها را آغاز می کند.  عرف در پایان گفت: کلیه 
اعتبارنامه ها حسب فرایند فوق از سوی فرمانداری های مراکز حوزه های انتخابیه صادر شده و 
روال قانونی و اداری فرایند فوق از سوی وزارت کشور و ستاد انتخابات کشور در حال اجراست.

 
سردار شریف:

 نامه رییس سابق بسیج،  موضع سپاه نیست
سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پی انتشار نامه انتقادی »غلامحسین غیب پرور« 
رییس سابق سازمان بسیج مستضعفین به رییس سازمان صدا و سیما درباره نحوه اجرا و 
محتوای برخی از برنامه ها و سریال های رسانه ملی، اظهار داشت: محتوای این نامه هر چند 

با انگیزه مشفقانه نگاشته شده باشد، موضع سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تلقی نمی شود. 
شریف  رمضان  پاسدار  دوم  سرتیپ  سپاه،  اطلاع رسانی  پایگاه  سه شنبه  روز  گزارش  به 
همچنین افزود: بدیهی است این نهاد انتقادات و پیشنهادات خود نسبت به موضوعات و 
برنامه های مختلف صدا و سیما را از طریق فرآیندهای مقتضی به رسانه ملی منعکس کرده 
و می کند. مسئول روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: بی شک اهتمام و 
همت جهادی رسانه ملی در حوزه های مختلف در انعکاس لحظه  به  لحظه بسیج ملی و همه 
جانبه دولت، مردم و نیروهای مسلح در عرصه مدیریت، پیشگیری و مقابله با بیماری منحوس 
کرونا و نمایش حماسه ایثار، فداکاری و از خودگذشتگی پزشکان، پرستاران و آحاد مجاهدان و 
مدافعان سلامت در کشور، نقطه عطف درخشانی در نقش آفرینی های مورد انتظار از سازمان 

صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران به شمار می رود.
ایفای نقش های  برای  آرایش رسانه ای متناسب صدا وسیما  به  سردار شریف همچنین 
هوشمندانه و موثر در آگاهی بخشی به جامعه و بکارگیری خلاقیت و نوآوری در آموزش، 
تولید سرگرمی و ارتقای انگیزه و توانمندی همراهی مردم با مطالبات و توصیه های ستاد ملی 
پیشگیری و مبارزه با کرونا در نحوه رویارویی با این بیماری از جمله در حوزه "فاصله گذاری 

اجتماعی" در برنامه های مختلف رادیویی و تلویزیونی اشاره کرد.
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی سخت کوشی رسانه ملی در این روزها را قابل ستایش و 
درخور سپاس قلمداد و بر خود وظیفه می داند از تلاش های مجاهدانه، مسئولانه و بی دریغ 
رییس، مدیران و کارکنان متعهد و رسالت آشنای رسانه ملّی در این عرصه و مقطع تاریخی که با 
تولید و پخش گزارش خبری و مستندهای واقع بینانه و طراحی و اجرای برنامه های تاثیرگذار و 
مثال زدنی و نیز اطلاع رسانی به موقع و برخط صورت پذیرفته و مردم را نیز در کمک به عبور از 

این شرایط همراه ساخته است، قدردانی و سپاسگزاری کند.
 

مسعودپزشکیان: 

می توانیم کرونا را با قدرت زمین گیر کنیم
نایب رییس مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی با قدردانی 
از دست اندرکاران مقابله با ویروس کرونا گفت: اگر یک ماه با قدرت عمل کنیم می توانیم ویروس 
را زمین گیرکنیم .  »مسعود پزشکیان« که ریاست جلسه روز سه شنبه را برعهده داشت در آغاز 
جلسه گفت: جلسه امروز بیشتر بحث راجع مساله کرونا است که کشور ما و کل جهان را با 
آن درگیر کرده است. نایب رییس مجلس شورای اسلامی افزود: از وزرای کشور و بهداشت، و 
همچنین معاون رییس جمهوری )محمد باقر نوبخت( دعوت شده که در جلسه حضور داشته 
باشند و گزارشی از وضعیت بیماری ارائه دهند  پس از خاتمه صحبت های وی، جمعبندی 
پاسداران، دولت،  ارتش، سپاه  از تلاش های  با قدردانی  خواهیم داشت. پزشکیان سپس 
کادر درمان و صدا وسیما در مقابله با ویروس کرونا، گفت: آنچه مهم است و باید انجام دهیم 
این است که اگر یک ماه با قدرت عمل کنیم می توانیم ویروس را زمین گیر کنیم؛ با اقدامات 
عالمانه و با مشارکت مردم خواهیم توانست این مسائل و همچنین مسائل اقتصادی، معیشتی و 
گرفتاری هایی موجود را حل کنیم. وی در ادامه  از وزیر بهداشت دعوت کرد گزارش خود درباره 
مقابله با بیماری کرونا را ارائه کند که وزیر بهداشت در جلسه حضور نداشت. پزشکیان در واکنش 
عدم حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: وزیر قرار بود ساعت ۹ اینجا حاضر 
باشند الان هم که ساعت ۹ و نیم است و جاده ها هم خلوت است مساله را جدی نگرفته اند. وی 
سپس از نوبخت رییس سازمان برنامه و بودجه خواست که برای صحبت در این باره حاضر شود 
که وی نیز حضور نداشت و پزشکیان گفت که معلوم است که جلسه را جدی نگرفته اند و سپس 

از روسای کمیسیون ها خواست که درباره اقدامات انجام گرفته صحبت کنند.
 

سخنگوی وزارت کشور: 

تردد بین استانی کادر درمانی بلامانع شد
سخنگوی وزارت کشور از دستور وزیر کشور برای تسهیل تردد بین استانی کادر درمانی بر 

اساس اعلام نیاز وزارت بهداشت خبر داد. 
سید سلمان سامانی از دستور وزیر کشور برای تسهیل تردد بین استانی کادر درمانی بر 
اساس اعلام نیاز وزارت بهداشت خبر داد. سامانی افزود: مصوبه ستاد ملی مدیریت بیماری 
کرونا مبنی بر ممنوعیت سفرهای بین استانی همچنان به قوت خود باقیست و مردم باید 
همچنان از سفر به استان های دیگر خودداری کنند. معاون هماهنگی وزارت کشور تصریح 
کرد: در روزهای گذشته وزارت بهداشت برای تقویت نیروها و کادر درمانی برخی استان ها، 
درخواست رفع ممنوعیت تردد بین استانی آنها را داشت که با دستور وزیر کشور این امکان 
ایجاد شد. سامانی ادامه داد: فراگیران دکترای عمومی، دستیاران تخصصی، فوق تخصصی، 
فلوشیپ پزشکی و دندانپزشکی، دستیاران داروسازی بالینی، دانشجویان سال آخر پرستاری، 
علوم آزمایشگاهی و رادیولوژی می توانند با ارائه کارت نظام پزشکی و کارت دانشجویی اقدام 
به حضور در مراکز درمانی استان های دیگر جهت خدمت به مردم کنند. وی خاطرنشان کرد: 

اجرای این تصمیم به استانداران سراسر کشور و نیروی انتظامی ابلاغ شده است.
 

محمدرضا تابش:

 مجلس تعطیل بردار نیست
نایب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان این که مجلس مرکز ثقل تصمیم 
گیری های مهم است، گفت: مجلس پیشمرگ و در کنار مردم است، لذا تعطیل بردار نیست. 

محمدرضا تابش در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی در توضیح سه 
فوریت طرحی برای اصلاح آیین نامه  مجلس جهت دادن مجوز برای برگزاری جلسات مجازی 
پارلمان در مواقع اضطراری اظهار کرد: متاسفانه شیوع کرونا عرصه های مختلف زندگی مردم 
در سراسر دنیا را تحت تاثیر قرار داده، در ایران بسیاری از هموطنان مبتلا شده و عده  قابل 
توجهی جان خود را از دست دادند که با آنها ابراز همدردی می کنیم و امیدواریم هر چه زودتر 
این بلا از کشور رفع شود. وی با قدردانی از دست اندرکاران مقابله با ویروس کرونا به خصوص 
پزشکان و پرستاران و نیروهای مسلح گفت: از مقام معظم رهبری برای دستور راهگشای ایشان 
در همراهی نیروهای مسلح و نهادهای تحت نظر با دولت قدردانیم و تشکر می کنیم که ایشان 
با اختصاص یک میلیارد یورو از صندوق توسعه برای مقابله با کرونا موافقت کردند که این بسیار 

کارساز خواهد بود.
نماینده اردکان در مجلس شورای اسلامی با بیان این که  دو وزارت بهداشت و صنعت، معدن 
و تجارت برای مقابله با کرونا اقدامات زیادی انجام دادند، تصریح کرد: طرح های موثری از  

جمله فاصله گذاری اجتماعی و به تعبیر بهتر فاصله گذاری فیزیکی اجرایی شد.
نایب رییس فراکسیون امید مجلس افزود: ستاد ملی مبارزه با کرونا با توجه به شرایط 
درخواست کرد که  جلسات علنی مجلس ۱۵ روز تعطیل شوند و مجددا ۱۵ روز دیگر را 
تمدید کرد که خوشبختانه بیشتر این ایام مربوط به  زمان تعطیلات بود، ما از حسن نیت و نظر 
تخصصی آنها تشکر می کنیم اما مجلس خانه مردم و مرکز ثقل تصمیم گیری های مهم است. 

مجلس پیشمرگ و در کنار مردم در همه موضوعات می باشد لذا مجلس تعطیل بردار نیست.
تابش در پایان گفت: با توجه به این شرایط باید تمهیدی اندیشیده شود تا مجلس به کارش 
ادامه داده و در عین حال پروتکل های بهداشتی، فنی و تخصصی نیز رعایت شود تا اگر در 
آینده مواقع اضطراری دیگری پیش آمد مجلس کارش را ادامه دهد این موضوع با اصلاح 

آیین نامه مجلس شدنی است.

و  مدارس  راه اندازی  برای  عجله ای  هیچ  آموزش  بخش  در  گفت:  رئیس جمهور 
دانشگاه ها وجود ندارد.

با  کنفرانسی  ویدئو  ارتباط  در  روز سه شنبه  رئیس جمهور  روحانی  حجت الاسلام 
استان های خراسان جنوبی، خراسان شمالی، ایلام، کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحال 
و بختیاری ضمن گفتگو با استانداران، رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی این استان ها 
و مسئولان برخی مراکز درمانی و تولیدی در این مناطق، در جریان آخرین وضعیت 
شیوع بیماری کرونا و چگونگی مقابله با این بیماری و روند درمان بیماران قرار گرفت. 
وی همچنین در این ارتباط تصویری با شماری از پزشکان و پرستاران بیمارستان های 
ولی عصر )عج( بیرجند دراستان خراسان جنوبی و شهید مصطفی خمینی در ایلام، 
نیز گفتگو و روند ارائه خدمات بهداشتی و بستری، درمان و ترخیص بیماران مبتلا به 
کرونا و کمبودها و نیازمندی های این مراکز را برای ارائه خدمات بهتر به مردم بررسی 
کرد. رئیس جمهور در ارتباط ویدئو کنفرانسی با استان خراسان شمالی، با مدیر و برخی 
کارگران شرکت پاک شیمی اترک در زمینه تولید انواع محلول های ضدعفونی وچگونگی 
تأمین حفاظت و امنیت کارگران، برای جلوگیری از ابتلاء آنها به بیماری گفتگوکرد. 
روحانی همچنین در گفتگو با مدیر عامل سایت طرح ملی فناوری سامانه پرتودهی 
گاما در استان چهارمحال و بختیاری که به منظور استریلیزه ماسک و تجهیزات پزشکی 
و محصولات کشاورزی در منطقه اقتصادی شهرکرد فعالیت می کند با روند فعالیت این 
مجموعه آشنا و از تلاش های انجام شده در این مرکز و سایر سایت هایی که با رعایت 
اصول بهداشتی در راستای کمک به بخش بهداشت و درمان تلاش می کنند، قدردانی 
کرد. وی در این ارتباط های ویدئو کنفرانسی با اشاره به اجرای طرح فاصله گذاری 
هوشمند و آغاز بکار مشاغل کم ریسک از ۲۳ فروردین براساس تصمیم ستاد ملی مقابله 
با کرونا، خطاب به استانداران و مسئولان بهداشت و درمان استان ها، گفت: بازگشایی 
تدریجی مشاغل باید با دقت و رعایت کامل تمام دستورالعمل ها و اصول بهداشتی 
انجام شود، چرا که اگر اصول بهداشتی به خوبی مراعات نشود ممکن است این اقدام 

نه تنها مفید نبوده، بلکه خطرناک هم باشد.
نباید تصور شود که کرونا و گسترش آن به پایان رسیده است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه نباید تصور شود که این بیماری و گسترش آن به پایان 
رسیده است، افزود: مردم، کسبه و کارمندانی که از ۲۳ فروردین سر کار می روند، باید 
اصول بهداشتی را با دقت وحساسیت رعایت کنند و مطمئناً مراقبت فردی بهترین راه 
برای جلوگیری از شیوع و گسترش بیماری خواهد بود. روحانی با تأکید بر اینکه موفقیت 
اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند مبتنی بر رعایت اصول از سوی مردم است، خاطر 
نشان کرد: مسئولان و دستگاه های ذیربط در زمینه آموزش و اطلاع رسانی به مردم 
بویژه صدا و سیما هم باید با در نظر گرفتن برنامه های مناسب، اصول و نکات بهداشتی 
مدنظر از سوی بخش بهداشت و درمان را برای مردم توضیح دهند. رئیس جمهور 
با اشاره به اعلام آمادگی استانداران برای اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند در 
استان ها و ایجاد شرایط مناسب برای تحقق این کار، گفت: می خواهیم هم مردم از 
زندگی اجتماعی و کسب و کار خود دور نمانند و هم روندی که بخش بهداشت و درمان 
برای توقف ابتلاء وشیوع کرونا در کشور داشته، دچار آسیب نشود. روحانی افزود: 
هنوز این بیماری پیش روی ما قرار دارد و مشخص نیست که تا چه زمانی ادامه خواهد 
داشت و لذا باید تلاش کنیم تا توأم با حفظ سلامت مردم بتوانیم شرایط را برای تأمین 
زندگی آنان نیز فراهم کنیم. رئیس جمهور در این ارتباط ویدئو کنفرانسی در پاسخ به 
درخواست استانداران درزمینه اعمال حساسیت بیشتر درامر بازگشایی مدارس تا 
زمانی که اطمینان از شرایط حاصل نشده، گفت: در بخش آموزش هیچ عجله ای 
برای  شرایط  باید  اینکه  ضمن  ندارد،  وجود  دانشگاه ها  و  مدارس  راه اندازی  برای 
بازگشایی مدارس به گونه ای باشد که هم از اجرای کامل دستورالعمل های بهداشتی 
اطمینان داشته باشیم و هم بتوانیم دغدغه خانواده ها را در این راستا از بین ببریم. 
محمودی راد رئیس بیمارستان ولی عصر )عج( بیرجند ضمن ارائه گزارشی از روند 
شیوع بیماری و ارائه خدمات درمانی به بیماران در این مرکز درمانی نیازها وکاستی ها 
در امر تجهیزات بهداشتی را برای کادر درمانی و تجهیزات مورد نیاز آزمایشگاهی بیان 
کرد. محمد صادق معتمدیان استاندار خراسان جنوبی نیز با قدردانی از توجه دولت 

به وضعیت معیشتی مردم در دوره شیوع بیماری کرونا، گزارشی از وضعیت استان در 
مواجهه با بیماری کرونا، چگونگی ترددها و حضور مسافران در ایام نوروز در این استان 
و اجرای طرح ها و پروژه های دولت در این استان ارائه کرد. وی در پاسخ به سوال رئیس 
جمهور درباره چگونگی توجه مردم به رعایت پروتکل های بهداشتی، اظهار داشت: 
خوشبختانه همراهی و همکاری بسیار خوبی از سوی مردم با کمک دستگاه های 
مختلف بویژه صدا و سیما با پخش برنامه های آموزشی مناسب در این استان داشته ایم 
و به واسطه همین همراهی و رعایت توصیه های بهداشتی، کمترین آسیب به کسب و 
کار مردم وارد آمده و آماده اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند در این استان هستیم.

روحانی با اشاره به گزارش استاندار خراسان جنوبی درباره وضعیت مرزها و اینکه 
تبادل کالا در مرز مشترک با افغانستان در حال انجام است، گفت: باید در مرزها نیز 
پروتکل های بهداشتی با دقت رعایت شود و اگر برادران و خواهران افغانی در ایران به 
کرونا مبتلا شده اند، براساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا درمان آنان به صورت 
رایگان انجام شود. چرا که ما و همسایگان مان بهم پیوسته ایم و باید در این شرایط 
یکدیگر را یاری کنیم. دهقانی رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان خراسان جنوبی 
نیز در این ارتباط گزارشی از وضعیت گسترش بیماری کرونا در این استان، میزان 
امکانات در مراکز بهداشتی و درمانی و وضعیت کادر درمانی، پرستاری و تخت بستری 
در بیمارستان های استان ارائه کرد. محمد علی شجاعی استاندار خراسان شمالی و 
دکتر هاشمی رئیس دانشگاه علوم پزشکی این استان نیز در ارتباط ویدئو کنفرانس 
با رئیس جمهور گزارشی از وضعیت استان در زمینه اجرای مصوبات و سیاست های 
در بخش های مختلف،  بهداشتی  پروتکل های  اجرای  کرونا،  با  مقابله  ملی  ستاد 
چگونگی همراهی مردم با مسئولان در زمینه رعایت اصول و توصیه های بهداشتی، 
اجرای طرح های دولت در بخش های گوناگون، چگونگی ارائه خدمات بهداشتی 
و درمانی به بیماران مبتلا و وضعیت، پرستاران، پزشکان و کادر درمانی در خراسان 
شمالی ارائه کردند. رئیس جمهور اقدامات انجام شده در خراسان شمالی و آمارهای 
ارائه شده از سوی مسئولان در مقابله با گسترش این بیماری را امیدوارکننده دانست 
و از تلاش های همه پزشکان، پرستاران و کادر درمانی و توجه مردم به رعایت اصول و 
توصیه های بهداشتی در این استان تقدیر کرد. قاسم سلیمانی دشتکی استاندار ایلام 
و دکتر کریمیان رئیس دانشگاه علوم پزشکی این استان نیز در ارتباط ویدئوکنفرانسی 
رئیس جمهور ضمن بیان گزارشی از وضعیت این استان در مقابله با کرونا و اجرای 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا به بیان دیدگاه ها، پیشنهادات و مشکلات پیش رو 
در زمینه ارایه خدمات بهداشتی و درمانی به مردم پرداختند. حسین کلانتری استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد و دکتر یزدان پناه سرپرست دانشگاه علوم پزشکی این استان 
در چهارمین ارتباط ویدئو کنفرانس امروز دکتر روحانی، گزارش های جداگانه ای از 
روند اقدامات انجام شده در راستای اجرای سیاست های ستاد ملی مقابله با کرونا و 
ارایه خدمات بهداشتی و درمانی به مردم و وضعیت مراکز درمانی و بیمارستانی در این 

استان ارایه کردند.

روحانی در گفتگو با مسئولان ۵ استان: 

عجله ای برای بازگشایی مدارس و دانشگاه ها نداریم
بازگشایی تدریجی مشاغل با رعایت اصول بهداشتی باشد

کرونا  بیماری  به  ابتلا  روند  که  این  بیان  با  کشور  وزیر   
در کشور روبه کاهش است و استان هایی چون گیلان و 
مازندران به وضعیت مطلوبی دست یافته اند،گفت: این 
به این معنا نیست که شرایط در کشور عادی شده است، 
بنابراین باید تلاش ها برای کنترل این ویروس در کشور ادامه 

یابد. 
»عبدالرضا رحمانی فضلی« روز سه شنبه در نخستین 
نشست صحن علنی مجلس با ارائه گزارش از نحوه فعالیت 
این وزارتخانه و استانداری ها برای کنترل انتشار ویروس 
و  هماهنگی  مسئولیت  کشور  وزارت  کرد:  تاکید  کرونا 
پیگیری روند کنترل ویروس کرونا در سطح ملی را برعهده 
داشته است. وی گفت: اولین مورد ابتلا به ویروس کرونا 
توسط وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در تاریخ ۳۰ 
بهمن در جلسه هیات دولت گزارش شد و یکم اسفندماه 
اینکه ستاد  دلیل  به  و  تشکیل شد  کرونا  با  مقابله  ستاد 
مدیریت بحران زیر مجموعه این وزارتخانه است، در این 
زمینه گزارشی را به رئیس جمهور ارائه دادیم. وزیر کشور 
یادآور شد: ستاد ملی مقابله با کرونا در ابتدا به ریاست وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی فعالیت خود را آغاز کرد و 
بعد از آن رئیس جمهور ریاست آن را عهده دار شد، اما وزارت 
کشور برای اجرای تمام تصمیماتی که در این ستاد اتخاذ 
می شود، به طور مستقیم مسئولیت دارد. وی با بیان این که 
با توجه به هماهنگی بین تمامی مسئولان ملی و استانی، 
اقدامات خوبی در زمینه کنترل ویروس کرونا انجام شد، 
اظهارداشت: در اوایل شیوع این ویروس، ضعف هایی در 
زمینه امکانات، تجهیزات، شرایط بستری در مراکز درمانی 
و تخت های بیمارستانی وجود داشت. اما هم اکنون وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این زمینه از آمادگی، 
شناخت و امکانات کافی برخوردار است. مردم نیز با افزایش 
سطح آگاهی و خودکنترلی که در این زمینه داشتند، کمک 
بزرگی کردند. رحمانی فضلی با اشاره به نحوه اجرای طرح 
کاهش فاصله اجتماعی عنوان کرد: این طرح در تاریخ ۷ 
فروردین ماه از طریق تعطیلی مدارس، دانشگاه ها و مراکز 
تجمع جمعیتی اجرا شده و در مرحله دوم این روند شدت 
بیشتری یافت تا جایی که بعد از گذشت ۱۰ روز از اجرای 
این طرح از نظر کنترل این ویروس در شرایط مناسبتری 
قرار داریم. وی افزود: در حدود ۱۳۵۷ شهر در کشور وجود 
دارد که شهرداران آنها با آمادگی کامل برای کنترل ویروس 
کرونا از طریق ضدعفونی کردن معابر و سایر اقدامات مرتبط 
و  هماهنگی  انجام  کنار  در  همچنین  شدند،  عمل  وارد 
پیگیری های لازم در کنار وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، وزارت کشور درحوزه امنیتی، اقتصادی، اجتماعی 
و مدیریت بحران نیز اقدامات درخوری انجام داد، کما اینکه 
با آغاز سال جدید بامشکل وقوع سیل مواجه شدیم که 
ستاد مدیریت بحران در این زمینه به خوبی اقدام کرده و 

استانداری ها نیز وظایف خود را به خوبی انجام دادند.
جدید  مرحله  در  شد:  یادآور  دولت  کابینه  عضو  این 
کنترل ویروس کرونا در قالب کنترل هوشمند، اصناف به 
سه دسته ریسک پایین، متوسط و بالا تقسیم شدند و قرار 
شد در استان ها از تاریخ ۲۳ فرودین ماه اصناف با ریسک 
و  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  با  را  خود  فعالیت  پایین 
نظارت دقیق استانداری ها شروع کنند و در تهران نیز از ۳۰ 

فروردین ماه این اصناف به فعالیت بپردازند.
 رحمانی فضلی گفت: از سوی دیگر در حوزه تجمعات 

برای فعالیت آموزش و پرورش و آموزش عالی بعد از ۳۰ 
جلسه  تشکیل  مجدد  کرونا  با  مقابله  ستاد  ماه  فروردین 
داده و تصمیمات مقتضی اتخاذ خواهد شد. وی با اشاره 
به تلاش های مسئولان مربوطه برای هماهنگی و اقناع 
سازی مردم و دستگاه های اجرایی جهت کنترل ویروس 
کرونا، تصریح کرد: کمیته امنیتی نظامی وزارت کشور که 
با مصوبه شورای عالی امنیت ملی و به دستور مقام معظم 
رهبری تشکیل شده است، جلسات متعددی را برگزار کرد و 
مقرر شده فعالیت استانداری ها در این حوزه افزایش یافته 
تا به تناسب شرایط عملکرد بهتری را از آنها شاهد باشیم. 
وزیر کشور در رابطه با اقدامات رئیس جمهور در قالب رئیس 
ستاد مقابله با کرونا افزود: رئیس جمهور تماس های مکرری 
و اصناف  با صاحبان کارخانجات  و  استانداران داشته  با 
نحوه  نقشه  هدایت  طریق  این  از  و  کردند  برقرار  ارتباط 
کنترل ویروس کرونا در کشور را برعهده داشتند. وزیر کشور 
خاطرنشان کرد: با توجه به روند کار برای کنترل ویروس 
کرونا در کل کشور و تسلط کافی و امکانات و منابع خوبی که 
وجود دارد، نگرانی در این زمینه وجود ندارد، ضمن اینکه 
روند ابتلا به این بیماری در سطح کشور رو به کاهش است، 
کما اینکه در استان گیلان در ایام عید، مراکز درمانی روزانه 
۲ هزار بستری داشتند که در شرایط کنونی این تعداد به 
۴۰۰ تخت کاهش یافته است و این مهم در رابطه با استان 
خراسان و مازندران نیز مصداق دارد. رحمانی فضلی در 
عین حال گفت: البته ارائه مطالب به این معنا نیست که 
شرایط در کشور عادی شده است، بنابراین باید تلاش ها 
برای کنترل این ویروس در کشور ادامه یابد که یک طرف آن 

نظام حاکمیت و طرف دیگر مردم هستند.

وزیر کشور:

 باید تلاش ها برای کنترل کرونا ادامه یابد 

رسول جعفریان*

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: »کرونا« آزمایشی الهی است که باید آثار اجتماعی 
آن دنبال و با اصلاح برخی ساختارهای اقتصادی، تهدیدات آن به فرصت تبدیل شود. علی 
لاریجانی در تماس تلفنی با رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی، ضمن دریافت 
گزارش این کمیسیون در ارتباط با جهش تولید، گفت: تبدیل تهدیدهای کرونا به فرصت، 
در گرو اصلاح ساختارهای اقتصادی است که با استقرار دولت الکترونیک و اقدامات مهم 
دیگری چون توسعه روستاها، مدیریت مهاجرت معکوس، تمرکززدایی و هماهنگ سازی 
نهادهای حمایتی برای کمک به مشاغل آسیب دیده، می توان تجربیات این دوران را در 
پساکرونا به فرصت تبدیل کرد. وی افزود: »کرونا« آزمایشی الهی است که باید آثار اجتماعی 
آن دنبال و با اصلاح برخی ساختارهای اقتصادی، تهدیدات آن به فرصت تبدیل شود. رئیس 
مجلس شورای اسلامی تغییر روش مراجعات حضوری به دستگاه ها را از فرصت های قابل 
ادامه در دوران پساکرونا خواند و تاکید کرد: برای این کار باید مراجعات حضوری به ادارات و 
سفرهای درون شهری بر بستر دولت الکترونیک کاهش یابد و صندوق های مکانیزه پرداخت، 
خرید و فروش های اینترنتی و آموزش غیر حضوری با استفاده از ظرفیت احکام برنامه ششم 
توسعه برای همیشه در کشور نهادینه شود. لاریجانی استفاده از تجربه برخی کشورها برای 

عبور از رکود را برای تبدیل تهدیدات کرونا به فرصت مفید خواند و افزود: تاکنون بیشتر 
اقدامات دولت، تمرکزگرایانه بوده است که ضرورت افزایش اختیارات استان ها با محوریت 
دو وزارتخانه کشور و تعاون، کار و رفاه اجتماعی می تواند از دستاوردها و تجربیات اندوخته 
در دوران مبارزه با کرونا باشد. وی در پایان این تماس تلفنی، ضمن تشکر از احوال پرسی و 
قدردانی از گزارش کمیسیون حمایت از تولید ملی، خواستار هماهنگی نهادهای حمایتی 
برای کمک به مشاغل خرد، اقشار فاقد صنف و کارگران روزمزدی شد که بیشترین آسیب های 
معیشتی را از شیوع کرونا دیده اند. حمیدرضا فولادگر در این تماس تلفنی، به تشکیل 
کارگروه های جهش تولید و بررسی آثار اقتصادی کرونا و تشکیل هفت جلسه در سال جاری 
اشاره کرد و گفت: در این جلسات برای اجرای اولویت های ۱۰ گانه ابلاغی از سوی ریاست 
مجلس و با همکاری مرکز پژوهش های قوه مقننه و نمایندگان وزارتخانه های اقتصاد، صمت، 
جهاد کشاورزی، ارتباطات، سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی و همچنین نمایندگان 
اتاق بازرگانی و اصناف، رفع آثار اقتصادی کرونا در هماهنگی کامل با سیاست جهش تولید 
بررسی و راهکارهای ده گانه ای برای سرعت بخشیدن به رشد اقتصادی کشور، دستیابی به 

رشد پایدار و استفاده حداکثری از ظرفیت های تولید پیش بینی شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

 تهدیدات کرونا به فرصت تبدیل شود

معاون هماهنگ کننده ارتش از عدم برگزاری رژه روز ارتش 
در روز ۲۹ فروردین سال جاری به دلیل کرونا خبر داد.

که  خبری  نشست  در  سیاری  الله  حبیب  دریادار  امیر 
نیمه  تبریک  با  شد،  برگزار  ارتش  ستاد  در  دیروز  صبح 
شعبان و ولادت امام زمان )عج(، اظهار داشت: مراسم ۲۹ 
نیروهای مسلح و  و رژه  ارتش  بزرگداشت  فروردین سالروز 
ارتش جمهوری اسلامی ایران از سال ۵۸ تا به امروز با رژه 
در تهران و مراکز استان ها برگزار می شد، این مراسم قدرت 
نمایش  این  که  می گذارد،  نمایش  به  را  مسلح  نیروهای 
موجب می شود که نیروهای مسلح آمادگی لازم را دارد. وی 
با اشاره به شرایط کشور و گسترش ویروس کرونا در کشور، 
گفت: بنابر مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا و بنابر تدبیر 
فرمانده کل ارتش و هماهنگی با ستاد کل نیروهای مسلح 
ایران  ارتش جمهوری اسلامی  مقام معظم رهبری  نظر  و 
طرح جایگزین را طراحی و انجام می دهد. معاون هماهنگ 
کننده ارتش با بیان اینکه رژه نیروهای مسلح امسال برگزار 

نخواهد شد، گفت: رژه خدمت با شعار یاوران سلامت در ۲۹ 
فروردین امسال برگزار می شود. سیاری با اشاره به مأموریت 
اصلی ارتش در حفظ توان دفاعی و امنیت کشور، گفت: 
گسترش ویروس کرونا در کشور تأثیری بر توان دفاعی ارتش 
نداشته و ما با رعایت اصول بهداشتی توانسته ایم به بهترین 
شکل ممکن مأموریت های خود را انجام دهیم. وی اظهار 
داشت: با نگاه فرمانده کل ارتش و انتظارات مردم، ارتش 
از همان ابتدا وارد عمل شده و کمک های لازم نیز در حال 
انجام است. ارتش مسئولیت دفاع از کشور را برعهده دارد 
و در کنار مسئولیت اصلی خود یعنی دفاع از کشور و تأمین 
امنیت، ظرفیت های درمانی خود را نیز به میدان خدمت 
رسانی به مردم عزیزمان آورده است. معاون هماهنگ کننده 
ارتش با بیان اینکه با وجود نگرانی ها در پی شیوع ویروس 
کرونا در کشور این موضوع تأثیری بر مأموریت اصلی ارتش 
در حفظ توان دفاعی و امنیت کشور نداشته است، تصریح 
کرد: شرایط امنیت کشور بسیار خوب است. سیاری افزود: 

اقدامات  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  اهداف  راستای  در  ما 
بسیار گسترده ای را به مناسبت روز ارتش، از ۲۰ فروردین 
به بعد آغاز و تا اردیبهشت ماه ادامه خواهیم داد و خدمات 
گسترده ای به مردم می دهیم. اقدامات خدماتی و بهداشتی 
ما در این روزها افزایش چشمگیری خواهد داشت و ما با 
یاوران سلامت« بحث ضد عفونی  شعار »مدافعان وطن، 
کردن محله ها، توزیع بسته های بهداشتی در مناطق محروم و 
اختصاص تخت های بیمارستانی و امکانات بهداشتی بیشتر 
انجام می دهیم به شکلی که برای مردم محسوس باشد. 
وی با بیان اینکه از روزی که کرونا در کشور شیوع یافت، 
هیچ مراسم صبحگاهی در سطح ارتش انجام نمی شود، 
اظهار کرد: ما امسال مراسم بزرگداشت سپهبد شهید صیاد 
شیرازی را مانند سال های گذشته نخواهیم داشت و مراسمی 
که هر ساله با حضور فرماندهان نظامی و رئیس جمهور در 
حرم مطهر امام راحل به مناسبت روز ارتش برگزار می شد، به 
دلیل جلوگیری از تجمع نیروهای انسانی برگزار نخواهد شد.

معاون هماهنگ کننده ارتش  خبرداد

رژه »یاوران سلامت« جایگزین رژه ۲۹ فروردین
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خطر انتقال این ویروس از راه غذا چقدر است؟

با خوردن غذای بیرون کرونا می گیریم؟
با شیوع ویروس کرونا و شدت گرفتن شمار قربانیان این ویروس بازار شایعات داغ 
شده و تشخیص درست از نادرست را با مخاطرات بسیاری همراه کرده است. روزانه 
اظهارنظرهای متفاوتی از طریق شبکه های اجتماعی به سمع و نظر ما می رسد و اغلب 
بی آنکه بدانیم این اظهارنظرها مورد تایید منابع رسمی است یا خیر آن را می پذیریم. یکی 
از مهم ترین مسائل مطرح شده در این حوزه، سفارش غذا از رستوران ها است. محققان 

در مورد سفارش غذا از رستوران ها چه نظری دارند؟
پرفسور بلومفیلد به شبکه جهانی بی بی سی می گوید: »برای کم کردن خطر آلودگی، 
بهتر است بسته بندی مواد غذایی را باز کرده و آن را دور بریزید. بعد غذا را در ظروف 
خانگی تمیز و مناسب ریخته و قبل از خوردن دست خود را با دقت بشویید. در شرایط 
فعلی شاید بهتر باشد غذای داغ و تازه پخته از رستوران سفارش دهید و از غذاهای خام 

و سرد صرف نظر کنید.«
او در ادامه تاکید می کند که خطر انتقال این ویروس از راه غذا ناچیز است و سفارش 
غذا از رستوران در صورت رعایت روش های صحیح آماده سازی و پخت غذا هیچ خطری 
ندارد. برای افراد محتاط یا آسیب پذیر، تهیه و پخت دقیق بهتر است. مثلا اگر پیتزا 
سفارش داده اید، برای اطمینان خاطر بیشتر، آن را قبل از خوردن دو دقیقه در مایکروویو 

بگذارید.
به گزارش سی ان ان، پروفسور ایان ویلیامز، رئیس شاخه کنترل شیوع و پیشگیری 
مراکز امریکا، در یکی از وبینارهای اخیر خود تاکید کرده است که ویروس کرونا از طریق 

غذا منتقل نمی شود.
سی ان ان همچنین به نقل از بنجامین چاپمن، استاد و متخصص سلامت مواد غذایی 
در دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی، می نویسد که بسته بندی غذا به احتمال بسیار 
ناچیزی می تواند ناقل ویروس باشد و خطر انتقال ویروس از این طریق بسیار کمتر از 

راه های اصلی انتقال ویروس است.
ای  رویه  بی  به صورت  و منجمد  مواد کنسروی  ویروس کووید-۱۹،  از شیوع  پس 
خریداری و مصرف شدند. با توجه به استفاده از مواد نگه دارنده در این محصولات و 
خطری که این مواد برای سلامتی بدن ایجاد می کنند، خرید آن ها راهکار مناسبی به 

نظر نمی رسد.
از  غذا  سفارش  ندارد  وجود  برای مان  غذا  طبخ  امکان  دلیلی  هر  به  اگر  بنابراین 
رستوران های مورد اعتماد و برندهای معتبر راهکار طولانی مدت مناسب تری به نظر 
می کنند.  بیرون بر  غذای  عرضه  به  اقدام  تنها  رستوران ها  حاضر  حال  در  می رسد. 
می توانیم غذا را به صورت تلفنی یا اینترنتی سفارش دهیم، بعد از تحویل توسط پیک، 
آن را به ظروف تمیز منتقل و مجددا گرم کنیم، در تمام این مراحل شستن مکرر دست به 

خصوص پیش از میل غذا فراموش نشود.
در رفت وآمد، جابه جا کردن پول و سایر نیازهای روزمره خود نیز باید سعی کنید که 
بیش از گذشته هوشمند زندگی کنید و امور خود را با استفاده از خدمات آنلاین به انجام 
برسانید. این خدمات آنلاین حتی شامل مشاوره های پزشکی و روان پزشکی و ورزش هم 
می شود. این روزها بسیاری از باشگاه های ورزشی اقدام به برگزاری کلاس های آنلاین 
می کنند. تا زمان حل بحران شیوع ویروس کورونا راه پرچالشی پیش روی ماست که با 

انتخاب های هوشمند خود می توانیم به سلامت از آن گذر کنیم.

یک روانشناسی بالینی  مطرح کرد

هشدار در مورد اختلال وسواس فکری 
در دوران پساکرونا 

روانشناس بالینی گفت: بزرگ ترین تهدید در دوران قرنطینه خانگی بی برنامگی، 
نداشتن هدف و قرار دادن خود در برابر بمباران اخبار و اطلاعات مرتبط با کروناست. 

 عباس انصاری مشاور و روانشناسی بالینی  درباره  اختلال وسواس فکری در پساکرونا 
اظهار داشت: بزرگترین تهدید در دوران قرنطینه خانگی، بی برنامگی، نداشتن هدف و 
قرار دادن خود در برابر بمباران اخبار و اطلاعات مرتبط با کرونا است که همین امر اگر 
از سوی خود افراد مدیریت نشود بی شک باعث پدیدار شدن اختلال وسواس در آینده 

خواهد شد.
وی تصریح کرد: بی تردید خود مراقبتی و رعایت بهداشت در شرایط کنونی یکی 
از موضوعات مهم فردی و حتی اجتماعی است چرا این روزها سلامتی افراد در گروه 
سلامتی دیگران است ولی باید توجه داشت که رعایت بهداشت باید کنترل شده و در 
مدیریت افراد باشد و نباید ترس ابتلا به ویروس کرونا آنها را مجبور به رفتارهای افراطی 

و خارج از مدیریت کند.
وی ادامه داد: کسانی که به طور پیوسته پیگیر خبرهای کرونا هستند و به شکل افراطی 
از مواد ضدعفونی کننده و بهداشتی استفاده می کنند باید توجه داشته باشند که به 
شدت در معرض اختلال وسواسی- اجباری یا )OCD( هستند که اگر از امروز به آن 

توجه نکنند دچار این شکل از وسواس می شوند.
انصاری اضافه کرد: وسواس با افکار اضطرابی، غیر قابل کنترل، ناخواسته، رفتارهای 
متداول و تکراری که فرد را مجبور می کند آنها را انجام دهید بروز می کند و این روزها 
جامعه به شدت در برابر این تمرکز و رفتارهای تکراری در موضوعات بهداشتی و ضد 

عفونی قرار دارد و این هشدار برای دوران پسا کرونا است.
این روانشناس بالینی بی برنامگی و نداشتن فعالیت بدنی در قرنطینه خانگی را 
مهمترین عامل بروز وسواس دانست وافزود: خواب کافی، داشتن برنامه منظم ورزشی 
هر چند به شکل محدود و خانگی، ارتباط پیوسته تلفنی با دوستان و نزدیکان، دور 
نگهداشتن خود و اطرافیان از اخبار منفی، مطالعه و انجام بازی و یا تفریح از جمله 
مواردی است که می توان برای کاهش استرس و اضطراب و البته کنترل رفتارهای 

وسواسی از آنها استفاده کرد.
وی ابراز کرد: در روزهای کرونایی نباید مغز و فکر را روی این موضوع متمرکز کرد اگر چه 
قرنطینه خانگی جزو لاینفک کنترل این ویروس است ولی باید توجه داشت که قرنطینه 
خانگی را نباید به حبس و زندان تبدیل کرد بلکه می بایست فضای منزل را شاداب، با 

طراوت و مملو از افکار مثبت و روحیه بخش کرد.
انصاری خاطر نشان کرد: کرونا و مقابله با این بیماری نباید مزاحم و منحرف کننده روند 
زندگی باشد اگر افراد از آلودگی و ناپاکی ها می ترسند و ممکن است کارهای تمیزکاری 
و ضدعفونی دقیق تری را نسبت به قبل انجام دهند نشانه وسواس نیست ولی باید این 
خود مراقبتی تحت کنترل و مدیریت باشد و توجه و تکرار مسائل بهداشتی نباید فرد را 

دچار یک اضطراب دائمی کند.

هشدار یک فوق تخصص غدد و متابولیسم به دیابتی ها؛

 توصیه های ضدکرونایی را بیشتر جدی بگیرید
فوق تخصص غدد و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به افرادی که از 

دیابت رنج می برند هشدار داد که در مواجهه با کرونا بیشتر احتیاط کنند.
دکتر واشقانی فوق تخصص غدد و متابولیسم بیمارستان دکتر مسیح دانشوری، با بیان 
اینکه بیماران مبتلا به دیابت از جمله گروه های در معرض خطر ابتلا به بیماری کرونا 
هستند، اظهارداشت: افرادی که از بیماری دیابت رنج می برند بیش از سایرین توصیه ها 

را در مقابل کرونا جدی بگیرند.
وی با اشاره به اینکه بیماری دیابت با سیستم ایمنی بدن در ارتباط است، اظهار کرد: 

متاسفانه شدت عوارض بیماری کرونا در افراد دیابتی به مراتب بیشتر از سایرین است.
عضو هیئت علمی دانشگاه با بیان اینکه مرگ و میر در بیماران دیابتی بیشتر از افراد 
عادی است، گفت: افراد مبتلا به دیابت تا جائیکه ممکن است باید سعی کنند خود را در 
معرض ابتلا به بیماری قرار ندهند و از تردد در سطح شهر و ارتباط با افراد مشکوک و یا 

آلوده به ویروس کووید ۱۹پرهیز کنند.
دکتر واشقانی کنترل دیابت و مصرف به موقع دارو ها توسط مبتلایان به دیابت را دومین 
راهکار موثر برای مقابله با ویروس کرونا ذکر کرد و گفت: افراد دیابتی باید مراقبت هایی 
که برای کنترل قند و فشار خون لازم است را به صورت مداوم انجام دهند. افرادی که قند 

خون خود را کنترل می کنند در معرض خطرات کمتری قرار دارند.
فوق تخصص غدد و متابولیسم بیمارستان دکتر مسیح دانشوری در ادامه به افراد 
مبتلا به دیابتی که در مقابل استفاده از انسولین مقاومت می کنند نیز توصیه کرد: در 
صورت صلاحدید پزشک تزریق انسولین به صورت موقتی به هیچ عنوان وابستگی ایجاد 
نمی کند و پس ازخاتمه یافتن این بحران مبتلایان به دیابت می توانند رژیم های سابق 
خود را رعایت کنند. دکتر واشقانی در خاتمه گفت: افراد دیابتی همانند سایر افراد جامعه 
توصیه ها را بیش از پیش جدی بگیرند و مراقب سلامت خود خصوصا در روزهای شیوع 

اپیدمی کرونا باشند.

بنابر دستورالعمل های جدید مقامات بهداشت و سلامت، تمام افراد هنگام حضور در 
مکان های عمومی باید از ماسک یا دیگر پوشش های صورت استفاده کنند. هدف از این 

اقدام کاهش سرعت انتشار بیماری کووید-۱۹ است.
مشخص شده است حتی افرادی که هیچ نشانه و علامتی از بیماری ندارند، ممکن 
است ناقل ویروس باشند و پوشیدن ماسک می تواند احتمال قرار گرفتن در معرض 
ویروس را برای دیگران کاهش دهد. در ادامه با چند اشتباه که ممکن است هنگام 

استفاده از ماسک مرتکب شوید، بیشتر آشنا می شویم.
آلودگی را به سطحی دیگر انتقال می دهید 

هنگامی که یک بار از ماسک استفاده می کنید، به هر چیزی آلوده می شود. اگر 
ماسک را درآورده و روی سطح دیگری قرار دهید، آن سطح نیز اکنون آلوده شده است.

بهترین گزینه پوشیدن ماسک های یک بار مصرف و دور انداختن آنها به روش درست 
پس از استفاده است. اگر از یک ماسک پارچه ای یا دست ساز استفاده می کنید، بین هر 

بار استفاده باید آن را شسته و ضد عفونی کنید.

ماسک را با دست های آلوده لمس می کنید  
اگر ماسک خود را حتی اگر از سطح بیرونی آلوده کرده باشید، همچنان این امکان 
وجود دارد که به راحتی خود را نیز آلوده کنید. درآوردن ماسک و پوشیدن دوباره آن با 
دست های آلوده می تواند باکتری یا ویروس را به بخشی که تنفس می کنید، انتقال 

دهد.
پیش از تنظیم ماسک از تمیز بودن دست های خود اطمینان حاصل کنید. به طور 

کلی بهتر است که از لمس صورت خود پرهیز کنید.
در تمام روز از یک ماسک استفاده می کنید 

یک ماسک باید هر دو ساعت یک بار تعویض یا ضد عفونی شود، در غیر این صورت، 
ذرات ویروسی می توانند روی آن انباشته شده و احتمال تنفس آنها افزایش یابد.

از ماسک به روش نادرست استفاده می کنید  
شاید افراد زیادی را دیده باشید که از ماسک تنها برای پوشاندن دهان خود استفاده می 
کنند و بینی آنها بدون پوشش است. در شرایطی که این می تواند هنگام سرفه یا عطسه 

همچنان مقداری از دیگران محافظت کند اما اگر فردی مبتلا به بیماری کووید-۱۹ 
در نزدیکی وی عطسه یا سرفه کند، محافظتی از خود فرد در برابر این بیماری نخواهد 

داشت.
خیلی دیر ماسک می پوشید 

بدون ماسک، افراد مستعد استنشاق ذرات موجود در هوا هستند. شما باید پیش از 
حضور در منطقه ای پر خطر، به عنوان مثال، پیش از خروج از خانه، ماسک خود را 

پوشیده باشید.
بیش از حد به ماسک خود اطمینان دارید  

ممکن است فکر کنید که یک ماسک ۱۰۰ درصد قابل اعتماد است و شما را به طور 
کامل از گزند ویروس دور نگه می دارد اما در واقع این گونه نیست. استفاده از ماسک 
در واقع به معنای کاهش خطر ابتلا به بیماری است. حتی در صورت پوشیدن ماسک، 

فاصله گیری اجتماعی همچنان باید رعایت شود.
ماسک های جراحی به عنوان مانعی بین دستگاه تنفسی شما و تمام ویروس ها و 
باکتری ها عمل نمی کنند اما فاصله گیری اجتماعی می تواند به محافظت در برابر ذرات 

حاوی ویروس ناشی از سرفه و عطسه یک فرد آلوده کمک کند.
مواد شیمیایی را روی ماسک اسپری می کنید  

استفاده از مواد شیمیایی روی ماسک که موجب مرطوب شدن آن می شود، اقدامی 
نامناسب است. اسپری سبک برای ضدعفونی کردن ماسک و سپس قرار دادن ماسک 
در کیسه مشکلی ایجاد نمی کند، اما از اسپری بیش از حد و موادی که موجب مرطوب 

شدن ماسک می شوند، پرهیز کنید.
از ماسک مرطوب استفاده می کنید 

زمانی که ماسک مرطوب می شود، کارایی آن برای پیگشیری از نفوذ ذرات کاهش می 
یابد و باید آن را با یک ماسک خشک و تمیز تعویض کنید. از لمس ماسک با زبان خود 
پرهیز کنید. این کار می تواند موجب مرطوب شدن ماسک و افزایش میزان نفوذپذیری 

آن شود.
ماسک را درست نمی پوشید 

ماسک ها دارای یک بخش بیرونی که معمولا رنگی، دارای بافت یا نشان تجاری شرکت 
تولید کننده است و یک بخش داخلی هستند که معمولا سفید رنگ و کتان مانند است. 
روش درست پوشیدن ماسک این گونه است که بخش داخلی باید روی صورت قرار گرفته 

تا ذرات موجود در هوا به درستی فیلتر شوند.
همه ماسک ها را یکسان می دانید 

ماسک های مختلف دارای کاربردهای مختلف هستند. یک ماسک N۹۵ اگر به 
درستی روی صورت قرار بگیرد می تواند تا ۹۵ درصد باکتری ها و ویروس ها را فیلتر 
کند. بر همین اساس، استفاده از این نوع ماسک برای کادر درمانی که بیشتر در معرض 
ویروس قرار دارند، توصیه شده است. از سوی دیگر، یک ماسک جراحی برای مهار 
قطرات تنفسی و کمک به محافظت از افرادی که اطراف شما هستند، طراحی شده 

است.

1۰ اشتباه هنگام استفاده از ماسک 

کرونا  ویروس  اما  نیست  دقیق مشخص  به طور  گرچه 
جدید ممکن است برای چند ساعت تا شاید یک روز روی 
لباس باقی بماند.گسترش کروناویروس جدید در جهان 
همچنان ادامه دارد و مردم اقدامات احتیاطی و پیشگیرانه 
بیشتری را برای کاهش خطر ابتلا به بیماری و حصول 
اطمینان از این که محیط خانه آنها عاری از ویروس است، 
باید دست  انجام می دهند. دیگر همه ما می دانیم که 
های خود را به خوبی با آب و صابون برای حداقل ۲۰ ثانیه 
بشوییم اما درباره پاکسازی چیزهای دیگر، مانند لباس، 

شرایط چگونه است؟
آمریکا،  بیماری  از  پیشگیری  و  کنترل  مراکز  گفته  به 
کروناویروس جدید معمولا از طریق قطرات تنفسی ناشی 
از عطسه یا سرفه یک فرد آلوده منتقل می شود، اما به این 
نکته اشاره داشته که ویروس ممکن است برای ساعت ها 
تا روزها روی سطوح ساخته شده از مواد مختلف، از جمله 

لباس باقی بماند.
به گزارش "هلث"اگرچه همچنان به طور دقیق مشخص 
نیست اما کروناویروس جدید ممکن است برای چند ساعت 
تا شاید یک روز روی لباس باقی بماند. این تا حد زیادی به 
شرایط محیطی بستگی دارد زیرا دما و رطوبت می توانند بر 

رشد ویروس تاثیرگذار باشند.
با این وجود، به نظر نمی رسد که لباس ها به عنوان یک 
ابزار اصلی گسترش برای کروناویروس جدید عمل کنند. 
اما ما با ویروسی جدید مواجه هستیم که اطلاعات کاملی 
درباره آن نداریم و از این رو، حفظ ایمنی و انجام اقدامات 

احتیاطی همچنان بهتری گزینه محسوب می شود.
را  خود  های  لباس  باید  بار  یک  وقت  چند  هر 

بشوییم؟
اگر جواب آزمایش هیچ یک از افراد حاضر در خانه شما 
برای کروناویروس جدید مثبت نبوده یا هیچ علائمی از 

بیماری را ندارند، شما می توانید طبق روال عادی لباس 
های خود را بشویید.

برای  مثال،  عنوان  به  اید،  شده  خارج  خانه  از  اگر  اما 
خرید، و افراد اطراف شما از دستورالعمل های فاصله گیری 
اجتماعی پیروی نکرده اند ) حفظ فاصله حداقل ۲ متری(، 
شستشوی لباس ها پس از بازگشت به خانه در ماشین 

لباسشویی اقدام خوبی است. پژوهش انجام شده توسط 
موسسه ملی آلرژی و بیماری های عفونی آمریکا نشان داده 
است که برخی ویروس ها می توانند برای دو تا سه روز روی 
پلاستیک و استیل ضد زنگ، برای ۲۴ ساعت روی مقوا و 
برای چهار ساعت روی مس فعال باقی بمانند. از آنجایی 
که زیپ، دکمه یا بخش های دیگر لباس شما ممکن است 

از این مواد ساخته شده باشند، این احتمال وجود دارد که 
ویروس را با خود به داخل خانه ببرید.

در مورد لباس هایی که توسط فرد بیمار پوشیده 
شده اند، شرایط چگونه است؟

اگر فردی در خانه شما به بیماری کووید-۱۹ مبتلا شده 
یا مشکوک به ابتلا به بیماری است، باید اقدامات احتیاطی 
بیشتری را برای شستشوی لباس ها و همچنین حوله ها و 
اقلام دیگر مانند ملحفه و روبالشی مد نظر قرار دهید. مراکز 
کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا پوشیدن دستکش یک 
بار مصرف هنگام حمل لباس های کثیف یک فرد بیمار و 
دور انداختن دستکش ها به روشی درست بلافاصله پس از 
استفاده را توصیه کرده است. پس از درآوردن دستکش ها 
باید دست های خود را نیز بلافاصله پاکسازی کنید. اگر از 
دستکش استفاده نکرده اید، بلافاصله دست های خود را 
با آب و صابون بشویید. همچنین، از تکان دادن لباس های 
آلوده پرهیز کنید زیرا ممکن است ویروس را در هوا پراکنده 
کنید. لباس ها باید بر اساس دستورالعمل ارائه شده از سوی 
تولیدکننده و با استفاده از گرم ترین دمای آب ممکن که به 
به گفته مراکز  لباس ها آسیب نمی رساند، شسته شوند. 
کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا، شستشوی لباس های 
یک فرد بیمار همراه با لباس های افراد دیگر مشکلی ندارد زیرا 
شستشو در ماشین لباسشویی با مواد شوینده به از بین رفتن 
ویروس ها منجر خواهد شد. اما سبد نگهداری لباس ها پس 
از تماس با لباس های فرد بیمار باید شسته و ضد عفونی شود.
وجود  دست  با  ها  لباس  شستشوی  امکان  آیا 

دارد؟
هیچ توصیه ای مبنی بر این که نباید لباس ها را در خانه 
با دست شست وجود ندارد اما با استفاده از یک ماشین 
برای  بالاتری  بسیار  دماهای  به  توانید  می  لباسشویی 

شستشوی لباس ها دست یابید.

ویروس کرونا چه مدت روی لباس باقی میماند

آیا مواد شوینده ویروس را از بین می برند؟

اسباب بازی های کودک ممکن است سرگرم کننده و بی ضرر به نظر برسند اما بدون تمیز 
کردن منظم، این لوازم نیز می توانند به سرعت به مکانی برای رشد میکروب ها تبدیل شوند.

به گزارش ایسنا، همانطور که اکثر والدین می دانند، کودکان علاوه بر تماس زیادی که با 
اسباب بازی های خود دارند، ممکن است این وسایل را در دهان خود قرار دهند و از این رو تمیز 
و ضد عفونی کردن آن ها به خصوص در شرایط شیوع کروناویروس از اهمیت زیادی برخوردار 

است.
با توجه به ضررها و حساسیت های احتمالی که استفاده از سفیدکننده ها برای ضدعفونی 

کردن اسباب بازی ها ممکن است برای کودکان به همراه داشته باشد در ادامه روش های 
ضدعفونی کردن این وسایل بدون استفاده از آب ژاول به نقل از سایت "lysol" آورده شده 
است. این روش ها نه تنها برای تمیز کردن اسباب بازی ها از آلودگی ها بلکه برای ضدعفونی 

کردن آن ها با استفاده از ماشین لباسشویی و ظرفشویی کاربرد دارد.
نحوه ضدعفونی کردن اسباب بازی های کودک شما به نوع اسباب بازی و جنسی که از آن 
ساخته شده بستگی دارد. به عنوان مثال باید برخی از اسباب بازی های کودک را با روش های 
ساده و با دست تمیز کرد اما برخی دیگر از آن ها را می توان داخل ماشین لباسشویی یا ماشین 

ظرفشویی انداخت.
اما برای آن دسته از اسباب بازی هایی که نمی توان داخل ماشین لباسشویی یا ظرفشویی 
انداخت، لازم است از محلول های اسپری یا تمیز کننده مناسبی استفاده کرد که از سالم بودن 

آن ها اطمینان کافی داشته باشید.
نحوه ضدعفونی کردن اسباب بازی های پارچه ای و پولیشی

به طور معمول می توان اسباب بازی های پارچه ای و پولیشی را با مایع یا پودر لباسشویی 
ضدعفونی کننده داخل ماشین های لباسشویی انداخت.

برای خشک شدن این اسباب بازی ها با توجه به جنس و مدل شان می توان آن ها را در محلی 
در معرض هوای آزاد قرار داد یا آویزان کرد. در صورتی که نسبت به خراب شدن شکل آن ها 
نگرانید می توانید آن ها را به همراه چند توپ تنیس داخل خشک کن لباسشویی قرار دهید تا 

شکل و حالتشان تغییر نکند و مواد داخلشان گلوله نشود.
نحوه ضدعفونی کردن اسباب بازی های پلاستیکی

می توان برخی از اسباب بازی های پلاستیکی را که فاقد باتری هستند، برای ضدعفونی 
 شدن داخل ماشین ظرفشویی قرار دهید.

با استفاده از کمی مواد شوینده و آب گرم اسباب بازی های کودک شما به خوبی در ماشین 
ظرفشویی ضدعفونی می شوند. فقط دقت داشته باشید که اسباب بازی ها فاقد هرگونه باتری 

یا قطعات ریزی باشند که امکان آسیب دیدن آن ها در ماشین ظرفشویی وجود دارد.
ماشین  داخل  نمی توان  را  لاستیکی  مواد  حاوی  بازی های  اسباب  که  نکنید  فراموش 
ظرفشویی قرار داد، چرا که مواد لاستیکی تحمل دمای بالا را نداشته و با آب داغ خراب 

می شوند.
نحوه ضدعفونی کردن اسباب بازی هایی که نمی توان داخل ماشین لباسشویی 

یا ظرفشویی قرار داد
برای ضدعفونی کردن اسباب بازی های سخت، غیرپارچه ای، باتری دار یا هرگونه اسباب 
بازی که نمی توان داخل ماشین لباسشویی یا ظرفشویی قرار داد، می توان به راحتی از یک 

دستمال پارچه ای و محلول آب گرم و صابون استفاده کرد.
ابتدا با استفاده از محلول آب گرم و صابون و یک دستمال پارچه ای تمیز اسباب بازی ها را 
ضدعفونی کنید. سپس با یک دستمال دیگر آن ها را خشک کنید. پس از آن باید با استفاده از 
آب و دستمال دوباره اسباب بازی ها را تمیز کنید تا هرگونه اثرات مواد شوینده و صابون از روی 
آن ها زدوده شود. در نهایت با یک دستمال تمیز اسباب بازی را خشک کنید. اکنون می توانید 

آن را در اختیار کودکتان قرار دهید.
در عین حال از هر محصول و مواد شوینده ای که استفاده می کنید، فراموش نکنید که 

برچسب راهنما و دستورالعمل های استفاده از آن را خوانده و اجرا کنید.
اگرچه اطمینان از ضدعفونی شدن اسباب بازی های کودکان از اهمیت زیادی برخوردار 
است اما این موضوع نباید به نگرانی بیش از حد برای والدین تبدیل شود، زیرا دستورالعمل های 

فوق به سادگی منجر به ضدعفونی شدن اسباب بازی های کودکان می شود.

چگونه اسباب بازی های کودکان را ضدعفونی کنیم؟

 تحقیقات نشان می دهد، افرادی که یکبار به ویروس کرونا مبتلا شدند، نسبت به آن ایمنی پیدا می کنند. 
یک فوق تخصص ریه با تاکید بر اینکه، افراد اگر یکبار به بیماری کرونا مبتلا شوند، به احتمال زیاد ایمنی پیدا می کنند، افزود: برخی 

بیمارانی که به ویروس کرونا مبتلا شدند، نگران بودند که پس از مداوا  دوباره دچار این بیماری شوند.
به گزارش دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، علی جماعتی در پاسخ به این سوال که فردی که مبتلا به بیماری کرونا شده باشد، 
آیا امکان ابتلای مجدد به بیماری را دارد یا نه اظهار داشت: به طور کلی این موضوع بسته شرایط ایمنی بدن افراد نیز ممکن است 

متفاوت باشد.
قائم مقام بیمارستان دکتر مسیح دانشوری توضیح داد: صرفا در مواردی که فرد سیستم ایمنی ضعیفی داشته و بدنش نتواند 

مصونیت لازم را ایجاد کند ممکن است مجددا به بیماری کرونا مبتلا شود.
این فوق تخصص ریه انجام تست آزمایشگاهی پس از گذراندن دوره بیماری توسط مبتلایان به کرونا را مورد تاکید قرار داد و افزود: 
اگر چنانچه آزمایش خون نشان دهد که سطح ایمنی بدن به حد قابل قبولی رسیده، معمولا و در بیشتر موارد بدن در برابر ویروس 
کووید ۱۹ مقاوم شده و فرد در مقابل این ویروس مصونیت پیداکرده است.  جماعتی  درباره باورهای غلط مصونیت در برابر کووید ۱۹ 
اظهار داشت: زمانی که بیمار عفونی در سطح جامعه همه گیر می شود متاسفانه باورهای غلطی رواج پیدا می کند که منجر به رفتارها 
و درمان های نابجا می شود. به گفته وی، به طورمثال مدتی است در فضای مجازی استفاده از سشوار داغ در بینی برای پیشگیری یا از 
بین بردن ویروس کرونا منتشر شده است. این باور نه تنها اثری درپیشگیری از این بیماری ندارد بلکه باعث می شود مخاط بینی دچار 

سوختگی شود و در ادامه عوارض دیگری نیز به وجود بیاید.
عضو هیئت علمی دانشگاه در ادامه درباره مصرف الکل برای پیشگیری از کرونا نیز هشدار داد و خاطرنشان کرد: کاربرد الکل 
ضدعفونی کنند صرفا در محل هایی که دسترسی به آب و صابون مشکل است توصیه می شود و استفاده خوراکی آن برای پیشگیری 

از کرونا فرد را دچار صدمات جبران ناپذیری از جمله کوری، نارسایی کلیه و در مواردی مرگ خواهد کرد.
جماعتی به مردم توصیه کرد که اطلاعات و اخبار مربوط به حوزه بهداشت و درمان را از سایت ها، صفحات و مراجع معتبر و آکادمیک 

پیگیری کنند.

متخصصان تغذیه یکی از راه های پیشگیری و درمان ویروس کرونا را مربوط به رژیم غذایی و انجام امور تغذیه ای سالم می دانند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، باتوجه به اپیدمی ویروس کرونا، راه های متفاوتی برای پیشگیری و درمان این ویروس بیان 
شده است که با توجه به توصیه متخصصان تغذیه یکی از راه های پیشگیری مربوط به رژیم غذایی و تغذیه سالم به جهت بالابردن 

سیستم ایمنی بدن می شود.
از مهمترین موارد توصیه شده در خصوص رژیم غذایی می توان به موارد زیر اشاره ورد:_ عدم استعمال گوشت فاسد حیوانات 
و فرآورده های تولیدشده از آن._گوشت پرندگان تازه را از منابع رسمی خریداری کنید و تخم مرغ، شیر و مرغ را کاملا بپزید._ 
استفاده از تخته های برش و ابزار برش جداگانه برای مواد غذایی خام و پخته شده و همچنین شستشوی دست هنگام کار کردن 

با هر کدام از آنها._ به رژیم غذایی و تغذیه متعادل توجه کنید._ خوردن دمنوش ها و بخور سرکه شیوه زدودن کویید ۱۹ نیست.
از مهمترین نکات قابل توجه در امور تغذیه این است که به طور کامل از مصرف غذا های آماده، نیمه آماده فست فودی مانند 

سوسیس، کالباس، غذا های چرب و سنگین پرهیز شود.
همچنین توصیه می شود مواد غذا های حاوی پروتئین مانند حبوبات و تخم مرغ برای تقویت سیستم ایمنی استفاده شود فقط 

باید بدانیم که از مصرف غذا های ناپز به خصوص تخم مرغ عسلی کاملا خودداری کنیم.
به جهت بالابردن سطح سیستم ایمنی مصرف روزانه ۳ واحد از گروه سبزی ها به جز سبزی های نشاسته ای و حداقل ۲ واحد 
میوه توصیه می شود که از گروه سبزیجات می توان به مصرف روزانه سبزی و سالاد همراه با آب لیمو ترش یا آب نارنج تازه اشاره 

کرد.
همچنین مصرف هویج و کدو حلوایی و پیاز خام به همراه غذا به دلیل وجود ویتامین c فراموش نشود.

از مهمترین ویتامین های موثر در تقویت سیستم ایمنی می توان اشاره کرد به ویتامین A که کار ضد عفونی را انجام می دهد که 
در صورت کاهش "روی"دستگاه ایمنی ضعیف می شود.

از دیگر ویتامین ها های موثر در تقویت سیستم ایمنی، ویتامین D است که سبزیجات سبز و نارنجی منبع اصلی این ویتامین 
هستند.

اقدامات احتیاطی رژیم غذایی در دوران کرونا چیست؟آیا ابتلای مجدد به کرونا ممکن است؟
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در گفتگو با مدافعان سلامت مطرح شد؛

تلخ و شیرین های پرستاران در مبارزه با کرونا

گزارش :هیفاء پردل

اواخر بهمن ماه مهمان ناخوانده ای وارد قم شد و شهر مقدس قم تیتر یک رسانه های 
داخلی و خارجی شد؛ این مهمان ناخوانده و بسیار موذی و خطرناک »کرونا ویروس« 
است که به طور تعجب آوری کل شهر قم را درگیر خود کرد، شهری که رفته رفته می رفت 

تا برای سال جدید و اعیاد شعبانیه خود را آماده کند.
چندی نگذشت که بیمارستان های قم برای پذیرش بیماران مشکوک به این ویروس 
درگیر شد و در این نبرد خطرناک پرستاران و کادر پزشکی در خط مقدم این جبهه قرار 
گرفتند، در حالی که همه به ویژه رسانه های خارجی در برنامه های خبری خود از ناتوانی 

بخش درمان قم در مواجهه با این ویروس مطلب داشتند.
در روزهای اوج و شروع این ویروس خطرناک با توجه به این که بیمارستان ها و پرستاران 
و کادر درمانی غافلگیرانه وارد این نبرد سخت شده بودند به رغم امکانات بسیار اندک و 
آمار بسیار ورودی بیماران به بیمارستان ها و مراکز پزشکی ولی کادر درمان برنده این نبرد 
شدند و پس از اندکی مقاومت و سختی بحران را مدیریت کردند؛ در کنار شادی بیماران 

لبخند می زدند و با اشک و آه بیماران چشمانشان اشک بار می شد.
پرستاران و کادر درمانی دور از خانواده نوروز را سپری کردند و در کنار بیماران سفره 
هفت سین را چیدند و اراده کردند در جبهه سلامت و مقاومت با کرونا تا آخرین لحظه در 
خط مقدم باشند؛ آن ها در دل خطر رفته و حتی برخی در این نبرد جان خود را از دست 

داده و به شهادت رسیدند.
رفته رفته ویروس کرونا پای خود را به کشورهای جهان باز کرد و کشورهای ابرقدرت 
دنیا را درگیر و با بحران روبرو کرد رسانه هایی که تا دیروز سوژه خبری آن ها قم و درگیری 
با بحران کرونا بود امروز عجز و ناتوانی کشورهای ابرقدرت جهان را سوژه قرار داده که 
چگونه در کنار این همه قدرت بیماران را در راهروهای بیمارستان ها به حال خود رها 
کرده اند، این در حالی است که پرستاران ما به بیماران انگیزه و برای آن ها سلامت را به 

ارمغان می آورند.
خدمت و یاری مدافعان سلامت و اراده آن ها برای مهار آن و بازگشت سلامتی به 
بیماران، نمایندگان سازمان بهداشت جهانی را در سفر اخیر خود به قم و بازدید از مراکز 

درمانی و مشاهده نوع خدمت رسانی پرستاران را متحیر و باعث تحسین آن ها شد.
روزهای سخت پرستاران در بیمارستان ها

در  ابتدا  را  فعالیت خود  دارد،  پرستاری  فعالیت در شغل مقدس  ۱۲ سال سابقه 
بیمارستان آیت الله گلپایگانی شروع و چندین سال در بیمارستان های کامکار و شهید 
بهشتی هم پرستاری کرده و اکنون در بیمارستان فرقانی این خدمت مقدس را ادامه 
می دهد؛ از او درباره این روزهای سخت می پرسم که در پاسخ می گوید: وقتی بحث 
وطن باشد باید سختی ها را تحمل کنیم باید کمک حال مسئولان و مردم در شرایط 
بحرانی کنونی باشیم؛ همسر من هم پرستار است او در بیمارستان امام رضا )ع( خدمت 
می کند و من هم در این بیمارستان مشغول خدمت به بیماران به ویژه بیماران کرونایی 

هستم.
امین شاطریان محمدی و همسرش که این روزها در جبهه سلامت همسنگر شده اند 
تا با ویروس کرونا مقابله کنند دو فرزند دارند، هرچند این روزها با شیوع کرونا مهدهای 
کودک تعطیل شده و نگهداری آن ها کمی دشوار و باید ساعت ها و شاید چندین شیفت 
را دور از فرزندان خود خدمت کنند ولی به خاطر سلامت هم وطنان خطر کرده و با اراده 

به بیماران کرونایی خدمت رسانی می کنند.
از وی درباره سختی کار می پرسم که بیان می کند: ما دو کودک داریم که تا قبل از 
شیوع کرونا به مهدکودک می رفتند اما اکنون با تعطیلی مهدها به خاطر خطر زنجیره 
انتقال از بردن آن ها به خانه پدری برای نگهداری از آن ها ترس داریم ولی تنها فکر و ذکر 
ما خدمت به بیماران کرونایی است و اصلًا به دوری از خانواده و فرزندانمان فکر نکردیم.

از شاطریان محمدی می خواهم برای ما خاطره ای از این روزهای سخت کرونایی 
تعریف کند که می گوید: روزی که نمایندگان سازمان جهانی بهداشت برای بازدید از 
بیمارستان آمدند گفت وگویی با پرستاران داشتند و از آن ها از کمبودها و مشکلات سوال 
کردند که پرستاران با توجه به این که در اوج شیوع کرونا با مشکلات کمبود تجهیزات 
روبرو بودند حل مشکلات بیماران را مقدم بر مشکلات خود دانستند و درخواست کردند 
تا به کمبود تجهیزات خاص بیماران بیشتر رسیدگی شود و این برای من خاطره شیرینی 

بود.
۷۰ درصد جمعیت پرستاران ما را بانوان تشکیل داده و نبود امنیت شغلی 

حتی بر سلامت آن ها تأثیر گذاشته است
وی در ادامه از مشکلات و پیچ و خم قوانینی گفت که باعث شده بعضی پرستاران 
انگیزه شغلی خود را از دست بدهند؛ او شروع به درد دل کرده و بیان می کند: یک سری 
قوانینی است که باید اجرا و حل و فصل شود؛ رشته پرستاری، بیهوشی و بهیاری از 
جمله شغل هایی است که امنیت شغلی ندارند، اگر امنیت شغلی نداشته باشند انگیزه 

خود را از دست می دهند.
این پرستار قمی عنوان می کند: ۷۰ درصد جمعیت پرستاران ما را بانوان تشکیل داده 
و نبود امنیت شغلی حتی بر سلامت آن ها تأثیر گذاشته که باید برطرف شود؛ در بحث 
مشاغل سخت این قوانین شامل شغل پرستاری نمی شود در حالی که باید پرستار زن 
۲۰ سال و پرستار مرد بعد از ۲۵ سال خدمت بازنشسته شود و با توجه به شیوع کرونا باید 

دو جا خدمت کنیم این امر ممکن است باعث انتشار کرونا شود.
وی با اشاره به اختلاف درآمد پزشک و پرستار، می افزاید: در هیچ جای دنیا اختلاف 
۳ برابری حقوق و مزایای یک پزشک و پرستار دیده نمی شود در حالی که پرستار هم 
مدرک تخصصی دارد و هم تجربه ولی حقوق و مزایای او پایین تر از یک پزشک است 
لذا باید قانون تعرفه گذاری، قانون ارتقا و بهره وری و هم چنین قانون افزایش حقوق 
بازنشستگی و مشاغل سخت اجرایی شود؛ امروز پرستاران در خط مقدم خطر قرار دارند 

و باید حمایت شوند.
با اشک بیماران گریان و با لبخند آنان شاد می شوم

باب گفت وگوی خود را با یک پرستار دیگر باز می کنم پرستاری که در این روزهای 
سخت کرونایی و دشوار علاوه بر روزهای سخت مبارزه در جبهه سلامت پدر خود را از 

دست داده ولی این غم نتوانسته اراده او را برای خدمت به بیماران کرونایی کم کند.
نامش فهیمه مرادی است و از سال ۷۹ فعالیت خود را در رشته هوش بری که بیشتر در 
اتاق عمل و آی سی یو خلاصه می شود شروع کرده است، پرستار بیمارستان علی ابن 
ابیطالب )ع( است، بیمارستانی که در قم درگیر بیماری کرونا است؛ این روزها به قدری 
کارش دشوار و طاقت فرسا شده، تا جایی که خود هم مشکوک به کرونا شده و مدتی را 

در قرنطینه و استراحت گذرانده و بعد دوباره به خط مقدم نبرد با کرونا بازگشته است.
مدتی است پدرم را از دست داده ام و فقط چند روز پس از این واقعه تلخ به 

شیفت کاری بازگشته ام و حتی در چند شیفت خدمت می کنم
وی درباره روزهای سخت و دشوار می گوید: چندین سال است که در بخش آی سی یو 
و یا اتاق عمل در بیمارستان علی بن ابیطالب )ع( فعالیت دارم، با شیوع کرونا بخش های 
مختلف این بیمارستان از جمله بخش زنان، اطفال و حتی اتاق عمل تعطیل و فعالیت ها 

و خدمات تنها به سمت خدمت به بیماران کرونایی متمرکز شده است.
مرادی می افزاید: مدتی است پدرم را از دست داده ام و فقط چند روز پس از این واقعه 
تلخ به شیفت کاری بازگشته ام و حتی در چند شیفت خدمت می کنم در حالی که با توجه 
به بیماری خانواده ام به ویژه مادرم با ادامه فعالیتم مخالف بود ولی به آن ها پاسخ دادم اگر 
من و امثال من در بیمارستان ها حضور نداشته باشیم پس چه کسی باید برای بهبودی 

آن ها خدمت رسانی کند؟ وظیفه انسانی من خدمت به این بیماران است.
به گفته این پرستار، اکنون ورودی بیمارستان ها و حجم بیماران کاهش یافته است و 
امید است با یاری خدا این بیماری از شهر و کشور رخت بسته و نعمت سلامتی به مردم 

ما بازگردد.
مرادی در ادامه پرستاری از بیماران و حضور بر بالین آن ها حتی پاسی از شب را باعث 
افزایش روحیه خود می داند و می افزاید: وقتی بیماری را دلداری می دهم با اشک آن ها 
گریان و چشمان من اشک آلود و با لبخند و شادی آن ها من با انگیزه و شاد خواهم شد.

بیش از ۷ ساعت خدمت با لباس های مخصوص
این پرستار قمی در بیان مشکلات و سختی های خود می گوید: ۷ ساعت کار با لباس 
ویژه بسیار دشوار است، این لباس به قدری غیر قابل تحمل است که نمی توان آن را 
تصور کرد اما به خاطر بهبود سلامت عزیزانمان تحمل می کنیم؛ با شروع بحران و اوج 
بیماری در قم ما استرس کمبود تجهیزات داشتیم ولی شکر خدا اکنون همه پای کار 

هستند و حمایت می کنند و انشا الله به زودی از این بحران عبور می کنیم.
وی در بخش پایانی سخنان خود ضمن درخواست از مردم برای رعایت نکات بهداشتی 
و ماندن در قرنطینه خانگی، بیان می کند: همان طور که ما سختی ها را تحمل می کنیم 
از مردم می خواهم تا حتی الامکان بیرون نروند اگر هم کار ضروری دارند با ماسک و 

دستکش از خانه خارج شوند.
مرادی افزود: در خیابان ها می بینم مردم هنوز این بحران را جدی نگرفته اند و در 
اجتماعات حضور دارند؛ همه باید همکاری کنند تا انشا الله تا به زودی بر این ویروس 

پیروز شویم.

 
 نیمه شعبان طلوعی از جنس عدالت و آزادگی را به اهل 
یقین نوید می دهد تا انسان ها با باور به مساله مهدویت 
در پی شناخت امام عصر خویش برآیند و با پرورش فضایل 
اخلاقی در زندگی، بستر ظهور یگانه منجی عالم بشریت 

را مهیا سازند. 
امامت امام زمان)عج(، فصل نوینی را در حیات سیاسی 
منتظران حقیقی  تا  ترسیم کرد  اجتماعی مسلمانان  و 
مهدی موعود)عج( لحظه ها را بی صبرانه، به انتظار ظهور 
آن یگانه منجی عالم بنشینند. امام همامی که بشارت 
میلادش را تمام فرستادگان پروردگار به بشریت داده بودند 
و رسول اکرم)ص( در این ارتباط فرمودند: »شما را مژده به 
ظهور مهدی می دهم که به هنگام اختلاف زیاد و تزلزل 
مردم، قیام کند و زمین را پر از عدل و داد نماید چنان که 
از ظلم و ستم پر شده باشد و ساکنان آسمان و زمین از 
حکومت او راضی خواهند بود و اموال را میان مردم به طور 

مساوی قسمت کند.« 
پانزدهم شعبان سالروز میلاد حضرت ولی عصر)عج( 
عالم  منجی  یگانه  است،  شیعیان  پیشوای  دوازدهمین 
بشریت که با ظهورشان پرچم عدالت و آزادگی را در سرتاسر 
عالم به اهتزاز درخواهند آورد و چراغ هدایت اهل یقین، 

برای دستیابی به کمال و رستگاری خواهد بود. 
دوران امامت حضرت قائم)عج( با شهادت امام حسن 
عسکری)ع( آغاز و در همین زمان غیبت صغری شروع شد 
که ۶۹ سال به طول انجامید. در این مدت امام دوازدهم با 
استفاده از نایبان خاص به هدایت پیروان می پرداختند و 
آنان را برای دوره غیبت کبری آماده می ساختند که این 
بر رهروان  اینك  رو  این  از  ادامه دارد.  نیز  تاکنون  غیبت 
راستین اهل بیت)ع( لازم است تا با عمق بخشیدن به 
باورهای عمیق خویش درباره امامت از غفلت ها و انحراف 
های دوران غیبت به دور بمانند و با تکامل معنوی و اخلاقی 
منتظران  آورند.  فراهم  را  حضرت  آن  ظهور  بستر  خود، 
واقعی می بایست به افق تابناك فروغ ازلی خیره شوند و به 
امید آمدن روزهای شاد و لحظه  های نورانی، خود را از مهر 
منجی عالم بشریت سرمست کنند تا با طلعت خویش، بر 

زمین و زمان عطر ولایت بپاشند. 
به مناسبت سالروز ولادت حضرت مهدی)عج( حجت 
الاسلام »مصطفی صادقی« عضو هیات علمی پژوهشکده 
»تحلیل  کتاب  نویسنده  و  بیت)ع(  اهل  سیره  و  تاریخ 

تاریخی نشانه های ظهور« به گفت وگو پرداخته ایم.
مقام و منزلت امام زمان)عج( در آموزه های 

تشیع 
حجت الاسلام صادقی درباره جایگاه، مقام و منزلت 
امام زمان)عج( در آموزه های تشیع گفت: امامت مساله 
مهم و قابل تاملی در اندیشه های شیعه به شمار می رود. 
از طرف خداوند، افرادی به پیامبر)ص( معرفی می شوند 
تا به عنوان امام و حجت در جامعه حضور داشته باشند 
پیشوای  دوازدهمین  عنوان  به  )عج(  مهدی  حضرت  و 
شدند.  دار  عهده  را  مسلمانان  هدایت  رسالت  شیعیان 
همچنین این مقام به عنوان واسطه انتقال فیض در آموزه 
های شیعی شناخته می شود، هر چند این مسوولیت 
در ارتباط با امام دوازدهم بسیار طولانی تر از بقیه بود. از 
دیدگاه دشمنان اسلام، شیعه ۲ بال مهم دارد که یکی 

عاشورا و دیگری مهدویت محسوب می شود. 
به لحاظ تاریخی، شیعه به سبب اینکه حضرت مهدی 
)عج( فرزند امام حسن عسکری)ع( بوده و در آن زمان 
بزرگوارشان  پدر  قانونی  جانشین  و  شده  معرفی  آنها  به 
بوده اند و ایشان را به عنوان امام دوازدهم پذیرفته اند. هر 
چند در دوره امام عسکری)ع( اختلاف هایی در ارتباط با 
جانشینی یازدهمین پیشوای شیعیان)ع( بود و بنابر گفته 
»شیخ مفید« ۱۴ فرقه ایجاد شد و دیدگاه های مختلفی در 
این ارتباط به وجود آمد اما علمای بزرگ آن دوره با تبیین 
روایت ها و احادیث اهل بیت)ع( اثبات کردند که امام زمان 

)عج( دوازدهمین جانشین پیامبر)ص( هستند. 
اعتقاد به مهدویت، غیبت و انتظار در تمام ادیان 
عضو هیات علمی پژوهشکده تاریخ و سیره اهل بیت)ع( 

مختص  انتظار  و  غیبت  مهدویت،  به  باور  داشت:  بیان 
به شیعیان نیست بلکه تمام فرقه های اسلامی و ادیان 
غیرابراهیمی را نیز دربرمی گیرد. در اسلام در همه فرقه ها 
بحث مهدویت، غیبت و انتظار وجود دارد و در دوره های 
مختلف هم که ادعاهایی درباره ظهور و موعود بوده است. 
این اعتقاد پس از رحلت پیامبر)ص( و در دوره های بعد 
به روش های دیگری در میان مردم وجود داشت. حضرت 
مهدی)عج( برای تحقق هدف پروردگار از آفرینش از نظرها 
پنهان ماندند تا در مسیر احیای کتاب و سنت الهی گام 

بردارند. 
نشانه های ظهور مهدی موعود )عج( 

ظهور«  های  نشانه  تاریخی  »تحلیل  کتاب  نویسنده 
توضیح داد: ظهور حضرت مهدی موعود)عج( به عنوان 
منجی بشریت در متون اسلامی با نشانه هایی همراه بوده 
تا منتظران ظهور با دیدن آنها به حقانیت و نجات بخش 
بودن ایشان پی برده و با آمادگی به استقبال او بشتابند، 
اما در گذر زمان شماری از افراد با انگیزه  های مذهبی یا 
سودجویی سیاسی به نشانه سازی  هایی دست زدند تا با 
سوءاستفاده از این شرایط، خود را به عنوان موعود آخر 

الزمان معرفی کنند. 
**رواج عقیده های انحرافی در ارتباط با مساله مهدویت 

وی درباره جلوگیری از رواج عقیده های انحرافی در 
ارتباط با مساله مهدویت گفت: مشکل اصلی تمام جامعه 
ها در تمام دوره ها جهالت است که در برابر عقلانیت 
قرار می گیرد. بخشی از این عقلانیت به واسطه بررسی 
آن  از  و قسمت دیگری  آموزه های دینی  در  و تحقیق 
به واسطه عقل انسان به دست می آید که امام موسی 
کاظم)ع( نیز می فرماید: »یکی از پیامبرانی که خداوند 
است«.  انسان  عقل  فرستاده  پیامبران  دیگر  کنار  در 
بنابراین مردم باید از مسایل و خرافاتی که درباره مهدویت 
در جامعه به وجود می آید دوری کنند که عقلانیت می 
تواند در این زمینه راهگشا باشد. از این رو می بایست 
به کمك عقل، مطالعه و نقل روایت های صحیح اهل 
بیت)ع(، رفتارهای نادرستی که درباره مهدویت و انتظار 
به وجود می آید، تشخیص دهند تا مهدویت و انتظار 

صحیح نمایان شود. 
ولادت امام زمان )عج(؛ روز مستضعفان 

حجت الاسلام صادقی درباره ارتباط ولادت امان زمان 
آیه  به  توجه  با  داشت:  اظهار  مستضعفان  روز  با  )عج( 
پنجم »سوره قصص« که خداوند می فرماید: »و ما بر آن 
هستیم که بر مستضعفان روی زمین نعمت دهیم و آنان را 
پیشوایان سازیم و وارثان گردانیم« و تفسیری که از آن انجام 
شده که به عنوان آینده جهان و ایام ظهور امام زمان)عج( 
است. این روز همان روزی بوده که مستضعفان با غلبه بر 
ظالمان و مستکبران موقعیتی ممتاز می یابند و با ظهور 
امام زمان)عج( تمام مستضعفان جهان به مقام معنوی نیز 

خواهند رسید. 

مهدی موعود)عج(؛ نجات دهنده بشر از بی 
عدالتی و نابرابری 

ظهور«  های  نشانه  تاریخی  »تحلیل  کتاب  نویسنده 
توضیح داد: بی  تردید آموزه مهدویت و ظهور منجی از 
جذاب  ترین آموزه  های اعتقادی اسلام و حتی بسیاری از 
ادیان دیگر است. باور به آمدن فردی نجات بخش که بشر را 
از رنج  هایی که در طی سده های متمادی بر اثر بی عدالتی 
و نابرابری متحمل شده اند، نجات می  دهد؛ همواره انسان  
ها را مشتاق کرده تا به دنبال آن منجی عدالت گستر برآیند 
و از هر فرصتی برای جست و جو و یافتن او استفاده کنند. 
هر چند سال  های طولانی غیبت کبرا و ظهور فتنه  های 
گوناگون که در آن، حق و باطل در هم آمیخته می  شود؛ 
طلب  فرصت  و  سودجو  افرادی  پیدایش  برای  را  زمینه 
فراهم می آورد تا به دروغ فریاد عدالت و نجات سر دهند 
و با تزویر و نیرنگ، خود را در لباس و قامت مهدی)عج(، به 
مردم عرضه کنند که این امر شناسایی امام عصر)عج( را در 
هنگام ظهور دشوار می کند. از این رو منتظران واقعی باید 
برای تشخیص صحیح، نشانه   ها و معیارهایی که ارایه شده 
را تشخیص دهند و امام خویش را شناخته و تکلیف خود را 

در قبال همراهی و یاری او به انجام رسانند. 
وظایف مسلمانان در زمان غیبت 

وی درباره وظایف مسلمانان در زمان غیبت و آماده شدن 
برای ظهور امام زمان)عج( گفت: بر پایه آیه های قرآن و 
روایت های موجود، در ارتباط با وظیفه مسلمانان در دوره 
های مختلف اسلامی تفاوتی وجود ندارد و می بایست 
آماده سازی  و  انتظار  امید،  نوعی  در جامعه مسلمانان 
برای ظهور ایجاد شود که مهمترین آنها مسایل عمومی و 
اجتماعی مانند اخلاق، رعایت حقوق دیگران و انصاف، 
دوری از جهالت ها و رفتارهایی است که باید در کنار اعمال 
دینی و عبادی در جامعه گسترش یابد و مردم آنها را رعایت 

کنند. 
باور به مساله مهدویت فراتر از یك شناخت و نوعی گرایش 
به حقیقت و کمال است که در وجود منتظران واقعی شکل 
می گیرد. منتظر حقیقی نه تنها به لحاظ اندیشه ای در 
پی شناخت امام عصر خویش خواهد بود بلکه در زندگی 
از الگوی رفتاری و اخلاقی ایشان نیز بهره برده و بدین 
ترتیب هرگونه رذیله و انحراف اخلاقی را از زندگی خویش 

می زداید. 
عضو هیات علمی پژوهشکده تاریخ و سیره اهل بیت)ع( 
در پایان یادآور شد: با توجه به تحول هایی که اکنون در 
سطح جهان اتفاق افتاده، وظایف فردی و اجتماعی هم که 
مردم در جامعه رعایت می کنند باید به روز رسانی شود اما 
اصول آن در قرآن و روایت های اهل بیت)ع( آمده است؛ 
یعنی مبارزه با استکبار و ظلم ستیزی، رعایت اخلاق در 
مسایل سیاسی و ... احکامی هستند که در اسلام وجود 
داشته و امروز نیز می بایست با در نظر گرفتن شرایط زمان 

و مکان این آموزه ها در اولویت قرار گیرند. 

فرمانده نیروی انتظامی استان قم؛

از ورود ۵۰۴ خودرو غیربومی به قم جلوگیری شد 
فرمانده نیروی انتظامی استان قم گفت:اما برخی از خودرو ها که کالا های اساسی و اقلام 
موردنیاز حمل می کنند، با هماهنگی های صورت گرفته باید برگه تردد از سوی شرکت و 

کارفرمای مربوطه ارائه دهند، سپس اجازه عبور خواهند داشت. 
سردار عبدالرضا آقاخانی در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی پاسخ به 
بحران استان قم در سالن جلسات استانداری، با بیان تمهیدات اندیشیده شده از سوی 
نیروی انتظامی در ایام نیمه شعبان گفت: پیرامون مسدود کردن و محدود کردن تردد ها و 
تجمعات نمی توان یک شبه تصمیم گیری کرد. فرمانده نیروی انتظامی استان قم با اشاره به 
هماهنگی های صورت گرفته با مسجد مقدس جمکران پیرامون عدم تجمع در این مکان 
مقدس گفت: راه های ورودی به مسجد جمکران بسته شده و در این رابطه هماهنگی های لازم 
صورت گرفته است. سردار آقاخانی با تأکید بر کنترل شدید مبادی ورودی شهر قم ابراز کرد: 
امروز از ورود ۵۰۴ خودرو غیربومی به استان جلوگیری شد، اما برخی از خودرو ها که کالا های 
اساسی و اقلام موردنیاز حمل می کنند، با هماهنگی های صورت گرفته باید برگه تردد از سوی 
شرکت و کارفرمای مربوطه ارائه دهند، سپس اجازه عبور خواهند داشت. حسین امیری قمی 
در این جلسه بیان کرد: صنوفی که تردد آن ها ضرورت دارد با هماهنگی هایی که انجام شده 
معرفی نامه به آن ها ارائه می شود. مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم بیان کرد: برخی 
افراد که مرتبط به صنوف نیستند و مشاغل آزاد و افراد شخصی هستند به ما مراجعه می کنند 
که مصداق آن رانندگان بین شهری هستند، ولی دستوری برای صدور مجوز برای مسافرکشی 
بین قم و تهران را نداریم ومجوزی صادر نمی شود. او افزود: برخی از مشاغل که معرفی شدند، 
درخواست دارند به صورت مستمر تردد داشته باشند، ولی این موضوع مشکلاتی به همراه 
دارد و پلیس تاکید دارد زمان معرفی شود. امیری قمی عنوان کرد: برخی از بیمارانی که برای 
درمان درخواست تردد به تهران و سایر شهرستان ها را دارند، ولی برای این موضوع مشکل 
داریم و موافقت نمی شود. او تصریح کرد: یکی از مشکلاتی که برخی افراد مرتبط با صنعت 
معدن و جهاد کشاورزی روبرو هستیم این است که استان مبدا و مقصد را تعریف کردیم، 
شخصی محل کارش قم و سکونت تهران است و درخواست جابجایی می کند، ولی مشکلاتی 
به همراه دارد. مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم ادامه داد: معرفی نامه هایی که از 
مراکز حوزوی داریم این است که طلاب به شهر های خود مراجعه کردند و برای بازگشت با 
مشکل روبرو هستند و درخواست دادند که به آن ها مجوز ارائه داده شود تا از شهر مقصد به قم 

بازگردند، در مجموع ۲۷۴ مورد مجوز ارائه شده تا برای کار های خود به شهر های دیگر بروند.
امیری قمی یادآورشد: برخی از کشاورزان با یک وسیله نقلیه تردد کنند که از آن ها درخواست 

داریم که به جای استفاده از یک وسیله نقلیه دو الی سه نفر با یک خودرو تردد کنند.
 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم  مطرح کرد

فاصله گذاری هوشمند در صنایع مانع لطمه به 
جهش تولید 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: با همت و تلاش در نظر است پیشگیری 
از کرونا به جهش تولید لطمه نزند و این امر انجام نمی شود مگر اینکه فاصله گذاری هوشمند 
در صنایع انجام شود. مصطفی کاویانی در مراسم آغاز طرح ضربتی پیشگیری از کوید ۱۹ در 
صنایع و ادارات که عصر روزدوشنبه  برگزار شد، با اشاره به ضرورت هماهنگی در زمینه اجرای 
طرح ضربتی پیشگیری از کوید ۱۹ اظهار کرد: لازم بود هماهنگی های لازم انجام شود زیرا کار 
تخصصی، علمی و آکادمیک بحث پیشگیری از کرونا با مرکز بهداشت و کارشناسان بهداشت 
حرفه ای، مسائل مربوط به اجرای قوانین ایمنی و موارد مختلف از نظر معیشتی، بیمه 
بیکاری و مسائل کاری کارگران مربوط به اداره کار و بحث تأمین وسائل مورد نیاز مانند وسائل 
پیشگیری مربوط به اداره کل صمت است. وی با بیان اینکه مسؤولیت گروه با کارشناسان 
بهداشت حرفه ای است، گفت: بحث تخصصی پیشگیری از کرونا بر عهده این کارشناسان 
است و نیروهای اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم به عنوان بازرسان کار در خدمت 
این بزرگواران هستند و اداره کل صمت هم قول همکاری کامل داده است. مدیرکل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان قم خاطرنشان کرد: بر اساس تأکیدات صورت گرفته و با همت و تلاش 
در نظر است پیشگیری از کرونا به جهش تولید لطمه نزند و این امر انجام نمی شود مگر اینکه 
فاصله گذاری هوشمند در صنایع انجام شود. وی با بیان اینکه استان قم زودتر از استان های 
دیگر کشف و اعلام موضوع بیماری کرونا را داشت، گفت: این امر سبب شد این بیماری زودتر 
مدیریت شود و بستری ها کاهش پیدا کرده است. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم خاطرنشان کرد: استان قم در زمینه امور مختلف همواره پیشتاز بوده است. امیدواریم در 
این زمینه نیز به عنوان الگویی در کشور باشد و در مرحله اول در کارگاه بالای ۲۵ نفر اجرا و 
سپس به تمام کارگاه ها تعمیم داده می شود و موارد مختلف پیشگیری، بیمار یابی و مسائل 

مختلف صورت گیرد.
 

مدیرکل مدیریت بحران استان قم تاکید کرد

تداوم جدیت در اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند 
مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: لازم است در طرح فاصله گذاری هوشمند که از روز 
۲۳ فروردین اجرا می شود با جدیت ورود پیدا کنیم تا بتوانیم این ویروس را کنترل کنیم و شکست 
دهیم.  محسن اروجی عصر روزدوشنبه  در مراسم آغاز طرح ضربتی پیشگیری از کوید ۱۹ در 
صنایع و ادارات، ضمن تقدیر و تشکر از تیم علوم پزشکی و مرکز بهدشت در پیشگیری و کنترل 
بیماری کرونا اظهار کرد: دلیل اصلی خارج شدن بیمارستان های امام رضا و علی بن ابیطالب 
از کرونا فعالیت و تلاش در مرکز بهداشت و علوم پزشکی است. وی با بیان اینکه در طرح بسیج 
ملی مبارزه با بیماری کرونا به خوبی عمل شد، گفت: بالغ بر یک میلیون نفر غربالگری شدند که 
جای تقدیر و تشکر دارد که زحمات زیادی را متحمل شدید و با تماس، غربالگری ثبت و کنترل و 
پیگیری ها در زمینه مبتلایان صورت گرفت. مدیرکل مدیریت بحران استان قم خاطرنشان کرد: 
طرح فاصله گذاری اجتماعی تا ۲۳ فروردین صورت می  گیرد و در واقع فاصله گذاری هوشمند 
از روز ۲۳ فروردین اجرا می شود تا بتوانیم این ویروس را کنترل و شکست دهیم. وی عنوان کرد: 
با آغاز فعالیت مشاغل باید فرصت کافی برای کنترل کارگاه ها در نظر گرفته شود و در سال جهش 
تولید باکمک شما به تحقق این موضوع برسیم. اروجی با بیان اینکه در فاصله گذاری اجتماعی 
و بسیج ملی و دیگر برنامه ها با جدیت ورود پیدا کردید، گفت: در آینده نیز با جدیت و به صورت 
خستگی ناپذیر ورود پیدا می کنید تا مصداق آیه ۳۲ سوره مائده باشید که اگر یک نفر را از مرگ 

نجات دهید مثل آن است کل بشریت را نجات دادید.
 

کارشناس مسؤول بهداشت حرفه ای مرکز بهداشت استان  خبرداد

پایش 7 هزار واحد صنعتی در قم 
تا پایان فروردین ماه 

کارشناس مسؤول بهداشت حرفه ای مرکز بهداشت استان قم گفت: تا پایان فروردین قصد 
داریم بیش از ۷ هزار واحد صنعتی و ادارات سطح شهر پایش شوند. 

جواد برازنده قم با بیان اینکه تا پایان فروردین قصد داریم بیش از ۷ هزار واحد صنعتی و 
ادارات سطح شهر پایش شوند، اظهار کرد: دستور العمل مربوطه تدوین و ابلاغ شده و 
را  برنامه خود  بهداشت  وزارت  پروتکل  اساس  بر  تا  ارائه می شود  آنها  به  آموزش های لازم 
انجام دهند. وی خاطرنشان کرد: تیم ها آماده شدند تا کارگاه ها و کارخانجات در مسیرهای 
مختلف جاده کاشان تا لنگرود، قطب صنعتی لنگرود، سیرو، جاده اراک و اصفهان، شهرک 
صنعتی سلفچگان، شهرک شکوهیه و شهرک محمود آباد، جاده جعفریه، دامشهر، شهرک 
لبن، منطقه صنعتی طغرود و ادارات سطح شهر پایش و بازدید شود. وی خاطرنشان کرد: به 
مراکز تخصصی طب کار بخش خصوصی ابلاغ شده که باز باشند و مرکز دولتی نیز باز است 
تا کارگرانی که مشکوک به بیماری کرونا شدند، معاینه بازگشت به کار انجام دهند و با تأمین 
سلامتی به محل کار بازگردند. برازنده عنوان کرد: کارگران مشکوک از سوی کارخانه ها ارجاع 
داده می شوند و از سوی این مراکز مورد غربالگری دقیق قرار می گیرند و اگر فردی مبتلا باشد 
در پروسه درمان قرار می گیرد و نگرانی در این زمینه نداریم. وی با بیان اینکه برنامه ها از سوی 
بازرسان با قوت پیگیری می شود، گفت: به اندازه کافی کارخانه تولیدکننده وسائل حفاظت 

فردی در شهر وجود دارد ولی در زمینه توزیع بین کارخانجات با مشکل مواجه است.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

ورود دستگاه تولید ماسک با ظرفیت
 1۰۰ هزار عدد در روز 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: یک دستگاه تولید ماسک با ظرفیت 
تولید روزانه ۱۰۰ هزار ماسک وارد استان قم شده است. 

محمود سیجانی عصر روزدوشنبه  در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان قم در سالن جلسات کرامت استانداری با اشاره به فروش اقلام 
بهداشتی در قم اظهار کرد: پیشنهاد کردیم که فروش اینترنتی اقلام بهداشتی از قبیل ماسک 
و ژل ضد عفونی در استان قم صورت بگیرد که بهترین تبلیغ برای فروشگاه های اینترنتی 

استان است، تقاضای زیادی برای این اقلام در قم وجود دارد.
وی ادامه داد: یک دستگاه تولید ماسک با ظرفیت تولید روزانه ۱۰۰ هزار ماسک وارد استان 
قم شده است که این دستگاه در تامین ماسک مورد نیاز مردم استان نقش شایان ذکری ایفا 

خواهد کرد و با این دستگاه امکان توزیع ماسک بیشتری در قم فراهم می شود.
 

مسئول فرهنگی قرارگاه امر به معروف و نهی از منکر رسانه ای خبرداد

تولید برنامه »به وقت کرونا« در قم
مسئول فرهنگی قرارگاه امر به معروف و نهی از منکر رسانه ای گفت: یک برنامه ویدئویی با نام 

»به وقت کرونا« در قم به مدت زمان ۷ دقیقه با حضور ۶۰ کاراکتر تولید شد.
میثم طاهری با اشاره به اینکه از بدو شیوع ویروس کرونا در کشور و کشف آن برای نخستین 
بار در قم، حساسیت های فروانی بر شمار جان باختگان بر اثر این بیماری در قم بوجود آمد، 
اظهار کرد: جان باختن تعداد قابل ملاحظه ای از مردم براثر این ویروس که ناشی از اهمیت 
ندادن مردم نسبت به این موضوع و جدی نگرفتن این ویروس بود موجب شد که گروه های 
جهادی تشکیل شوند و در این راستا اقداماتی را انجام دهند. مسئول فرهنگی قرارگاه امر 
به معروف و نهی از منکر رسانه ای ادامه داد: در همین راستا از یک سری وجه های طبیعی 
مربوط به خانه و خانواده مانند مادر و بچه و بچه ها در خانه را نیز در سکانس هایی از این برنامه 
قرار دادیم. وی با تأکید بر اینکه در این برنامه ویدئویی بحث پیشگیری و رعایت مواردی که باید 
در این روزها انجام شود مورد توجه قرار گرفته است، اضافه کرد: بهداشت جسم و بهداشت 

محیطی و هم بهداشت روح از مسائلی است که به آن پرداخته شده است.

کامل دلپسند، جامعه شناس و استاد دانشگاه گفت: بیماری کرونا، با گسترش جهانی و 
همه گیری اجتماعی و عدم مصونیت جوامع توسعه یافته یا غیرتوسعه یافته یکی از منحصر 
به فردترین بحران های پزشکی است که محکی برای ارزیابی نظام های حکمروایی جهانی، 
ملی و محلی و سیاست گذاری های  نظام فرهنگی اجتماعی جوامع در رابطه با بیماری 

خواهد بود. 
کرونا در نوع خود یک پدیده است. پدیده ای با ابعاد سیاسی، روانشناختی، اقتصادی 
و اجتماعی بسیار. از زمان شیوع آن، مطالعات مختلف نیز آغاز شده است و اندیشمندان 
هر حوزه سعی بر آن داشتند تا بر تمرکز بر جنبه خاصی، اطلاعات ارزشمند و موثری  را 

بدست آورند.
اما در این بین مطالعات جامعه شناختی جایگاهی ویژه دارد. هم از این رو که زندگی 
اجتماعی بیش از پیش با این ویروس درگیر شده است و هم از این باب که تاثیرات آن 
پس از خاتمه و فروکش کردن، همواره ادامه خواهد داشت.  بنا بر این ضرورت به سراغ 
»کامل دلپسند«، »جامعه شناس و استاد دانشگاه« رفتیم تا نظرات وی را در خصوص ابعاد 

اجتماعی کرونا بیشتر بدانیم.
در ادامه مشروح گفت را می خوانید:

ابعاد اجتماعی شیوع کرونا چه هستند؟
همانطور که می دانید، بیماری کرونا، با گسترش جهانی و همه گیری اجتماعی و عدم 
مصونیت جوامع توسعه یافته یا غیرتوسعه یافته یکی از منحصر به فردترین بحران های 
پزشکی است که بیش از هر چیز پیامدهای اقتصادی و اجتماعی جهانی را با خود به 
همراه داشته است، پیامدهایی که به طور یقین تا سال ها ماندگار خواهد بود. همچنین 
محکی برای ارزیابی نظام های حکمروایی جهانی، ملی و محلی و سیاست گذاری های  

نظام فرهنگی اجتماعی جوامع در رابطه با بیماری خواهد بود.
از این منظر کرونا بیماری است که خود بیمارگونگی نظام های فرهنگی، اقتصادی و 
اجتماعی جوامع را در رابطه با بحران اجتماعی همه گیر نشان خواهد داد، اما از نظر نگاه 
جامعه شناختی وجه آن غالب تر است چون جزو معدود بیماری های همه گیر است که به 
لحاظ پزشکی داروی مشخص ندارد و به سبک قرون وسطایی نیازمند قرنطینه همه گیر 

است؛ و اتفاقا همین قرنطینه پیامدهای اجتماعی بیماری را نشان خواهد داد.
 در همین مدت، نظام تصمیم گیری مردم بر اساس منفعت فردی و جمعی، تصمیم گیری 
در باب سفرهای نوروزی، شکاف های طبقاتی بازنمایی شده در قدرت خرید مردم؛ انگ 
اجتماعی مراقبت اجتماعی، تغییر نگرش مردم به سلامت فردی و مراعات اجتماعی، 
نظام  آستانه تحمل اجتماعی در دوران قرنطینه؛ ضعف جدی ساختاری در  کاهش 
حمایت از اقشار آسیب پذیر، نبود شفافیت سیستماتیک، کاهش اعتماد اجتماعی به 
نظام رسانه ای رسمی،  رشد خودمراقبتی های مبتنی بر فضای مجازی، همه و همه جزو 
پیامدهای ناخواسته ی اجتماعی بوده است که کرونا باعث تبلور آنان در نظام اجتماعی 

ایران شده است.
 رفتار مردم را در ارتباط با کرونا چگونه ارزیابی می کنید؟

من فکر می کنم بحران های جمعی محک خوبی برای سنجش رفتارهای فرهنگی 
شهروندان است، بسیاری از رفتارهای منفعت طلبانه فردی در تمام جوامع به لحاظ 
خودخواهی های فردی بدور از منفعت جمعی بوده است و در ایران نیز از این قاعده 
مستثنی نیست و بازنمود آن را می توان در شیوه خرید بسیاری از اقلام مصرفی خوراکی و 
نیز اقلام بهداشتی در روزهای اول شیوع کرونا مشاهده کرد، ولی در کنار رفتارهایی از این 
دست بسیاری از مردم خصوصا در شهرستان ها با توجه به وضعیت نظام سلامت و ناتوانی 
سیستماتیک انباشته شده در این حوزه و مشاهده ناتوانی  موجود اداری با مشارکت ها و 
اقدام های خیرخواهانه و تهیه اقلام بهداشتی برای بیمارستان ها و کارکنان بیمارستانی که 
در حداقل امکانات بوده اند، و نیز تهیه اقلام معیشتی برای گروه های آسیب پذیر نیازمند 

بازنمایی از رفتارهای جمعی مشارکتی خیرخواهانه مردم ایران زمین بوده اند.
 علل و دلایل رفتارهایی که توصیف کردید چه هستند؟

فکر می کنم در مورد اول که خریدهای بیشتر از نیاز در دوران بحران انجام می گیرد،  
به تجربه های زیسته موجود در نظام اجتماعی و نیز ساختار فرهنگی- اجتماعی جامعه 
پذیرکننده نیز برمی گردد. طبیعتا در ساختار اجتماعی که نظام حکمروایی آن خوب 
نیست و مبتنی بر شفافیت و عملکرد به موقع در راستای منفعت جمعی نیست، کنشگران 
اجتماعی تصمیم عقلانی مبتنی بر هدفی خواهند داشت که در آن در دو راهی اجتماعی 
منفعت فردی و جمعی، اولویت با منفعت فردی است. این تصمیم موجود در بحران هم 
یک روزه شکل نگرفته است، تجربه های موجود در چنین ساختار فرهنگی نشان داده است 
که اگر بر اساس منفعت فردی عمل نکنند؛ کسی یا نهادی فردا پاسخگو نیست و این 

ماجرای سلامت فردی که با جان سرو کار دارد موضوعی نیست بتوان به راحتی از آن در 
این نظام فرهنگی بر اساس منفعت جمعی از آن گذشت.

راهکارهای اجتماعی مواجهه و غلبه بر کرونا چه هستند؟
از آنجا که تقریبا اکثر کشورها با این بیماری درگیرند و با توجه به شیوع گسترده آن، 
تنها راهکار پزشکی که روی آن اجماع جهانی وجود دارد؛ قرنطینه است؛ قرنطینه ای 
که صرفا مبتنی بر قطع زنجیره اتصال باشد. جنبه اجتماعی مساله اقناع مردم توسط 
نظام حکمروایی مبتنی بر پذیرش قرنطینه از طریق اعمال سیاست های تشویق و اجبار 
است، اما دقیقا این مساله به شرایط توسعه اقتصادی جوامع برمی گردد که با توجه 
به گستردگی فقر در جامعه ایرانی و چنددهکی بودن اقشار آسیب پذیر نظام حمایت 
اجتماعی سیاست گذاری شده باید آنچنان این طبقات فرودست را تحت پوشش قرار 
دهد که همسویی و همراهی آنان را به دنبال داشته باشد،  این درحالی است که بسیاری از 
مردمان این سرزمین بصورت روزمرد درآمد معیشت دارند، از طرف دیگر نظام حکمروایی 
با شفافیت و صداقت عملکردی  را در اختیار مردم قرار دهد؛ چون در چنین بستری است 
که با توجه به زمینه فرهنگی کنشگران ایرانی امکان مشارکت جمعی در گذر از بحران 

اجتماعی موجود وجود دارد.
پیامدهای پیش آمده به واسطه شیوع کرونا در کوتاه مدت, میان مدت و بلند 

مدت برای جامعه ایران چه خواهد بود؟
هر بحرانی قطعا پیامدهای خواسته و ناخواسته ای دارد؛ با توجه به بدون مرز بودن 
گسترش این ویروس، به نظر می رسد از نظر کنشگران اجتماعی هر جامعه ای عملکرد 
اقتصادی و  به شرایط  با سایر دول بسته  اقتصادی در مقایسه  و  نظام های اجتماعی 
اثرات  پساکرونایی  قطعا شرایط  لذا  می شود.  مقایسه  و  ارزیابی  فرهنگی  و  اجتماعی 
بلندمدتی بر کل اقتصاد و کل نظام اجتماعی ایران از چندین نظر خواهد داشت: اول 
محک حکمروایی کارگزاران نظام اجتماعی، دوم محک رسانه های شفاف و صادق، سوم 
محک نهادهای مدعی خدمت گذاری به مردم و بی تفاوتی پنهانی در شرایط وجود بحران 
همه گیر اجتماعی و از همه مهمتر محک اعتماد نهادی سازمانی به نهادهای خدمت 
رسان همچون نظام بهداشت و سلامت و کارکنان از جان گذشته و از همه مهمتر محک 
مشارکت های  امکان  نیز  و  کالا  کمبود  که  در شرایطی  فرهنگی شهروندان  رفتارهای 

خیرخواهانه بر اساس منفعت عمومی و خیر جمعی وجود دارد.
همه اینها را در بستری  کوتاه مدت و بلند مدت می توان مشاهده کرد و بدون شک 
نظام های اقتصادی- اجتماعی پایدار در بلندمدت سیاست گذاری های هدف مندتری 

خواهند داشت و کنشگران اجتماعی آن را خواهند دید و محک خواهند زد.

در گفت و گو با یک جامعه شناس بررسی شد

کرونا و محک نظام حکمروایی

به مناسبت سالروز میلاد حضرت مهدی)عج(؛

نیمه شعبان، نویدبخش طلوعی از جنس عدالت
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رییس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد:

 1۰۰ درصد اعتبارات حوزه بهداشت و 
درمان تسویه می شود

 رییس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: ۱۰۰ درصد اعتباراتی که مربوط به حوزه 
ردیف های بهداشت و درمان است طی امروز و فردا تسویه خواهند شد تا کادر درمان 

کارانه خود را در زمان مقرر دریافت کنند. 
»محمدباقر نوبخت« دیروز در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی به شرح آثار مالی 
و اقتصادی بیماری کرونا در کشور اشاره کرد و افزود: این آثار در دو بخش اقتصادی و 
مالی به دولت، مردم و جامعه سرایت کرده است. در خصوص دولت باید بگویم یکی از 
مولفه های تامین منابع در بودجه سال جاری، فروش نفت و فرآورده های نفتی بود که با 
توجه به کاهش تقاضای جهانی نفت و افت قیمت آن، این بیماری به شدت روی منابع 

ریالی سهامی که نفت دارد، اثر منفی گذاشته است.
به گفته نوبخت یکی دیگر از مولفه تامین منابع »مالیات« است که با توجه به شرایط 
با بنگاه های  رکودی که در آن قرار داریم و تصمیم درستی که دولت برای همراهی 
تولیدی، مشاغل و کسب و کارهای خود داشته در حوزه پرداخت مالیات امهال سه ماهه 
صورت گرفته است. به همین دلیل منابع درآمدی دولت از محل مالیات نیز با عدم تحقق 
مواجه شد. آنچه باقی می ماند مساله واگذاری دارایی های مالی است که در حال در نظر 

گرفتن تمهیدات مقرراتی برای آن هستیم.
نوبخت افزود: علاوه بر این ها مخارج غیرقابل اجتناب هم وجود دارد. این منابع نه تنها 
بر خزانه دولت و مولفه های منابع عمومی اثر گذاشته بلکه روی بخش دیگری از منابع که 

در قانون بودجه وجود دارد نیز موثر بوده است.
وی ادامه داد: بر اساس آن بخشی از تعهدات دولت مانند بیش از ۴۰ هزار میلیارد 
تومان یارانه شالیانه، ۳۱ هزارمیلیارد تومان حمایت معیشیتی، ۱۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان خرید تضمینی گندم و ۱۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان سهمی که باید به نهادهای 
حمایتی داده شود مفروض است. ضمن این که فردا نیز باید ۴ هزار ۴۰۰ میلیارد تومان 
نیز به عنوان کمک معیشتی به مردم پرداخت شود. دهم فروردین هم یک پرداخت دیگر 

داشتیم.
رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان این که مصرف از ۹۰ میلیون لیتر به ۴۰-۳۰ 
میلیون لیتر رسیده است گفت: قرار بود بخشی از این تعهدات را از محل صرفه جویی 
بنزین پرداخت کنیم که با توجه به کاهش تقاضا در کشورهای همسایه که آن ها نیز  
مشکلات خاص خود را دارد، دولت در حساس ترین مدیریت منابع و مصارف است قرار 
گرفت. به هر تقدیر اکنون وظیفه دولت است که هنر مدیریت خود را روی منابع و مصارف 

بگذارد و طرح های عمرانی که مردم منتظر نتایج هستند را آماده کنند.
نوبخت با توضیح بخش مربوط به آثار این بیماری روی حوزه اقتصاد و مالی، به تاثیر آن 
بر زندگی مردم اشاره کرد و گفت: در این قسمت هم می توان مشکلات را به دو بخش 
تقسیم کرد. بخش نیاز به حمایت های بهداشتی و درمانی و بخشی که به اقتصاد و کسب 

وکار مردم مربوط است.
وی تاکید کرد: در حوزه سلامت تلاش کردیم تا پرداخت اعتبارات مربوط به بخش را 
انجام بدهیم، به ویژه این که اگر بیمه سلامت تخصیص اعتبار را دریافت نکند، پرداخت 
کارانه کادر درمانی که در این شرایط سخت مشغول خدمت هستند با مشکل مواجه 
خواهد شد. بنابراین امروز یا فردا ۱۰۰ درصد اعتباراتی که مربوط به حوزه ردیف های 

بهداشت و درمان است، تسویه خواهند شد.
وی با اشاره به این که تا کنون ۳هزار و ۵۶۰ میلیارد تومان به شکل ویژه برای تقویت 
ستاد ملی مبارزه با کرونا، ستاد تهران بزرگ و استان ها به عنوان تنخواه پرداخت شده 
است، افزود: ۶۰۰ میلیارد تومان برای تنخواه جدید در نظر گرفتیم که ساز و کار آن 

توسط دکتر پوراصغری معاون امور علمی فرهنگی و اجتماعی انجام خواهد شد.
نوبخت ادامه داد: با تمام این ها برای ماه های آینده بالغ به ۱۲هزار ۴۰۰ میلیارد تومان 
برای تجهیزات بیمارستان ها در جهت مقابله با کرونا، تامین دارو، البسه و پوشاک ویژه 
کادر درمان، کیت های آزمایشگاهی، جبران کمبود درآمدهای اختصاصی دانشگاه های 
علوم پزشکی تخصیص داده می شود، چون پیش از این در بخش کلینک هایی که در 
دانشگاه های علوم پزشکی و بیمارستان وجود دارد، درآمدی حاصل می شد، که کرونا 

این خدمات درمانی را متوقف کرد.
رییس سازمان برنامه و بودجه افزود: دانشگاه ها انتظار دارند دولت به آن ها هم کمک 
کند، همچنان که کسبه و مشاغل انتظار کمک دارند. دولتی که خودش در معرض 
آسیب سخت کرونا از جهت منابع است. با تمام این ها ۱۲هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان برای 

این طرح در نظر گرفتیم.
نوبخت با اشاره به اینکه شب گذشته لیستی از تجهیزات مورد نیاز وزارت بهداشت و 
درمان تهیه کردیم، گفت: ابتدا به همه شرکت های داخلی و دانش بنیان ارایه خواهیم 
کرد تا هر امکانی که برای تامین و تولید این اقلام از قبیل تجهیزات، البسه، دارو و موارد 
ویژه ای که برای بیمارستان ها لازم است را به ما اعلام کنند. اگر شرکت های داخلی 

ازعهده این کار بربیایند یک سنت را هم از خارج وارد نمی کنیم.
وی افزود: با اجازه صورت گرفته از رهبر معظم انقلاب یک میلیارد یورو از صندوق 
توسعه ملی برداشت می شود تا وزارت بهداشت و درمان آن را برای ماه های آینده برای 

مقابله و مدیریت کرونا هزینه کند.
رییس سازمان برنامه و بودجه با تاکید بر اینکه بخشی دیگری که لازم است به آن 
بپردازیم مردم و کسب و کارهای شان است، ادامه داد: دولت با همه سختی ها، خودش 
را موظف می داند تا جامعه هدف را شناسایی و هر میزان که می تواند به آن ها کمک کند. 
در مرحله اول ۳ میلیون نفر شناسایی شدند که حقوق ثابت و مالکیت دیگری نداشتند 

به این افراد از ۲۰۰تا ۶۰۰ هزار تومان در اسفند ماه پرداخت کردیم.
وی افزود: مرحله دیگر تا چند روز دیگر در فرودین انجام می شود و جامعه هدفش 
حدود ۴ میلیون نفری است که درآمدشان روزمزد یا فصلی است. حساب کارت یارانه 
این افراد بین یک تا دو میلیون تومان طی امروز و فردا شارژ خواهد شد. این مبلغ با چند 
ماه تنفس به تدریج و طی دو سال از حساب افراد کسر می شود. البته هنوز دو مرحله 
دیگر از پرداخت کمک هایی به این شکل باقی مانده است که به مرور انجام خواهد شد. 
قرار بود سود این پرداخت ها ۱۲ درصد باشد، اما بنا بر تصمیم گرفته شده سود این وام 
۴ درصد حساب خواهد شد. البته ۷۸ میلیون نفر که یارانه می گیرند اگر متقاضی باشند 
می توانند با همین مکانیزم درخواست وام با سود ۱۲ درصد کنند. وی در خصوص کسبه 
و بنگاه ها گفت: حدود سه میلیون بنگاه تجاری را شناسایی کردیم که به آن ها ۷۵ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات خواهیم داد تا دوره گذار بیماری کرونا و آثار اقتصادی آن را پشت 
سر بگذارند. این اقدام صورت گرفت و به هر تقدیر بنگاه  ها که امکان پرداخت مالیات یا 

اقساط را نداشتند با ۱۰ردیف شغلی برای آن  ها نیز  امهال را در نظر گرفتیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد

صرفه جویی ارزی ۵۰ میلیون دلاری با تولید 
۳۰ داروی جدید

از  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر   
٣٠ محصول جدید دارویی تولید داخل 
کاهش  را  ارزبری  دلار  میلیون   ۵٠ که 

می دهد، رونمایی کرد. 
»محمد شریعتمداری« دیروزدر حاشیه 
جدید  داروی   ۳۰ از  رونمایی  مراسم 
گفت: از سال حمایت از کالای ایرانی و 
رونق تولید عبور کردیم و به جهش تولید 

رسیدیم .
وی افزود: با ممنوعیت واردات ١۴٠٠ 
قلم کالا به کشور و اعمال برخی سیاست 
ها مقدمات حمایت از کالای ایرانی و پایه 

گذاری برای جهش تولید فراهم شد. 
وزیر کار اظهارداشت: در سال رونق تولید تلاش شد با اصلاح برخی مقررات و تسهیل 
در صدور مجوزها قدم های مثبت و پایه ای برای بهبود فضای کسب و کار برداشته شود 
و مجموع اقدامات موجب شد تا تولید شرایط بهتری پیدا کند.  وی ادامه داد: تلاش 
در حمایت از کالای ایرانی و گسترش فرهنگ استفاده از تولید داخلی ما را از کالای 
خارجی بی نیاز کرد و در این راستا نهادهای عمومی که در بخش غیردولتی فعالیت می 
کنند همچون صندوق ها همکاری خوبی با دولت داشتند.  شریعتمداری گفت: امروز 
از محصول دارویی شرکت تی پی کو رونمایی کردیم که این شرکت به تنهایی ٣٠ درصد 
از تولید دارو و ٣۵ درصد از پخش دارو در کشور را برعهده دارد و با تولید داروی جدید از 
خروج ۵٠ میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری کرد.  وی افزود: این شرکت در گذشته با 
تولید داروی ام اس که توسط رژیم صهیونیستی تولید می شد ٣.۴ میلیارد دلار صرفه 
جویی ارزی داشت . وزیر کار تاکید کرد: جوان گرایی نخبگان به عنوان پایه های تغییر 

استراتژیک نظام مدیریت کشور موجب تحولات اساسی در کشور شده است.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: راه نجات ما، جلب مشارکت عامه و 
محور قرار دادن تولید توسعه گرا، از طریق مهار آزمندی غیرمولدها، متوقف ساختن مفت 
خوارگی ها، پیشگیری از فساد و متوقف ساختن خروج سرمایه های مادی و انسانی از 
کشور، از طریق علم محوری در تصمیم گیری و تخصیص منابع و مشارکت پذیری از طریق 

امیدوار کردن فرهیختگان به منطقی شدن شیوه حکمرانی است. 
فرشاد مومنی در گفت وگویی در ارزیابی از شرایط اقتصادی کشور گفت: در چنین 
شرایطی روند هایی مشاهده می شود که حکایت از آن دارد نظام تصمیم گیری ما درس های 
بایسته از تحریم و کرونا نگرفته است. اگر به آثار تحریم کنندگان کشور مراجعه کنید به وضوح 
مشاهده می شود که آنها محور اصلی تمرکز خود را برای تحمیل شکنندگی ها بر اقتصاد و 
جامعه ایران در ایجاد بیشترین فشار بر تولید توسعه گرا و اشتغال صنعتی مدرن قرار داده اند.
وی ادامه داد: جای دریغ و تاسف بسیار بالایی دارد که جهت گیری های سیاستی ما در این 
زمینه به شدت در راستای اهداف تحریم کنندگان است و با کمال تأسف جهت گیری های 
سیاستی که بر سه محور ایجاد تورم، تحمیل رکود عمق یافته و تشدید وابستگی به واردات 
برای تولید استوار شده است دقیقا در راستای اهداف تحریم کنندگان بوده و در مواجهه با 

کرونا نیز بیشترین شکنندگی ها را برای ما به وجود آورده است.
مومنی ادامه داد: در سیاست های پولی اوضاع ما به گونه ای است که در سال ۱۳۹۸ 
نزدیک به ۱۶ درصد تولید ناخالص داخلی بابت سود سپرده ها پرداخت شد و این در حالی 
است که سهم بخش صنعت و کشاورزی ما از تولید ناخالص داخلی به شدت پایین تر است. 
فعالیت های سوداگرانه همچنان در اقتصاد سیاسی ایران در قلب اولویت های سیاست 
دارایی های  ارزش  در  جهش ها  غیرمتعارف ترین  که  حالی  در  دارد.  قرار  دولت  گذاری 
غیرمولدها اتفاق افتاده است، سهم دستمزد کارگران در هزینه تمام شده تولید در ایران از 
حدود ۱۷ درصد در سال ۱۳۸۴ به حدود ۵ درصد در سال ۱۳۹۸ رسیده است که نشان 
دهنده اوج خطاهایی است که در سیاست گذاری مرتکب شده ایم و بحران سرمایه گذاری 

مولد را هم می توان در این کادر توضیح داد.
اعمال افزایش حداقل دستمزد تا تعیین تکلیف کرونا متوقف شود

مومنی با انتقاد از برخی سیاست های پولی کشور ادامه داد: با وجود این مشاهده 
می شود که یکی از فوری ترین تصمیم گیری ها، در سال جدید، متوقف ساختن اعمال 
افزایش حداقل دستمزد تا تعیین تکلیف کرونا است. این در حالی است که اغلب کشورهای 
پیشرفته صنعتی، با تجربه بیش از صد سال بهره مندی از نظام تولید انبوه، اولین کاری 
که به اعتبار شرایط رکودی می کنند، متوقف ساختن آقایی پول و رساندن نرخ بهره به 
پایین ترین سطح قابل عمل است. اما در کشور ما، در حالی که برخی برآوردها، نشان 
می دهد تا تابستان ۱۳۹۹، حجم سپرده های سرمایه گذاری مدت دار بانکی از مرز دو هزار، 
هزار میلیارد تومان عبور کرده و سود تعلق یافته به آن، روزانه معادل تقریبا هزار میلیارد تومان 
می شود که این به صورت سرانه به معنای پرداخت ماهی یک میلیون تومان به جمعیتی 

حدود سی میلیون نفر می شود.
وی افزود: عزیزان در حالی که خود می گویند که حداقل دستمزد موجود، مطلقا قادر به 
رفع فقر نیست، فشار بر مزد و حقوق بگیران را اولویت داده، شاغلان را تنبیه و سود بی مزد 
و منت و معاف از مالیات را دست نمی زنند در حالیکه آسیب پذیری ما از رکود ده ها برابر 
بیشتر از اقتصادهای قدرتمند صنعتی است و پاداشی که ما به سروری و آقایی پول در این 
کشور می دهیم، گاه بیش از ده برابر آنهاست. این به معنای تسخیرشدگی افراطی و ناتوانی 
در تشخیص اولویت ها هم است. این خطاها به واقع خطاهای نابخشودنی هستند که اگر 

استمرار داشته باشند به یقین شکنندگی های جامعه ما را افزایش می دهند.
هنوز از بازی با قیمت دلار امید فرج داریم 

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی با بیان اینکه روندهای مشکوک و غیرقابل توجیه 
حتی در دوران بازگشت تحریم ها و مواجهه اقتصاد و جامعه با کرونا استمرار داشته ، ادامه 
داد: مثلًا در اواسط اسفند ۱۳۹۸ اداره کل مقررات صادرات واردات وزارت صمت مجوزی 
برای صدور خوراک دام صادر کرده است. با توجه به اینکه در شرایط کرونایی نیاز مردم به 
تغذیه سالم بیشتر، نقل و انتقال به دنیای خارج  چه در قالب صادرات و چه در قالب واردات 
پرخطر تر می شود و با توجه به این که بخش اعظم آن از ذرت ها و سویاهای وارداتی هستند، 
این جز یک تصمیم گیری مشکوک نمی توان اسم دیگری بر روی آن گذاشت که برای 
دامداران و طیورداران کشور بحران های شدید ایجاد می کند و هم فشارهای غیرمتعارفی 
به مصرف کنندگان وارد می کند. با توجه به در هم تنیدگی شدید بین سیاست های تورم زا و 
رکودآفرین در اقتصاد ایران به طور همزمان این مسئله رکودتورمی را هم در اقتصاد ما تشدید 

می کند.
مومنی خاطرنشان کرد: مسئله مهم دیگر افزایش های گاه و بیگاه و مشکوک نرخ ارز است 
که گویی لااقل در بخش هایی از ساختار قدرت هنوز طمع برخورداری های سوداگرانه از 
افزایش نرخ ارز برای تامین کسری های مالی وجود دارد یعنی هنوز از بازی با قیمت دلار 
امید فرج داریم و این می تواند زنگ خطری باشد که به معنای آن است که از تجربه سی 
سال گذشته درس نگرفته و می خواهند این شیوه فاجعه ساز را همچنان ادامه دهند. مور د 
مشکوک دیگر در این موضوع زمزمه هایی است که در مورد افزایش دلار ترجیحی برای 
کالاهای اساسی مطرح می شود، با توجه به تورم زایی و عمق بخشی به رکودی که این 
سیاست گذاری می تواند داشته باشد شکنندگی های کشور را افزایش می دهد و طبقات 

فرودست را با یک بحران روبرو می کند.
تیم صاحب صلاحیت از تحولات بورس رمزگشایی کند 

مومنی با اشاره به شرایط بورس کشور گفت: به شدت نیازمند آن هستیم که یک تیم 
صاحب صلاحیت غیرذینفع، از تحولات بورس کشور رمزگشایی کند. با کمال تعجب آنچه 
در بورس می گذرد حدیث فاجعه هایی است که در بخش صنعتی مدرن ما به وجود آمده 
و در آن تولید، محملی برای کسب رانت های غیرمتعارف شده است. در این زمینه توجه 
کنید در فاصله شهریور ۱۳۹۶ تا بهمن ۱۳۹۸ ارزش جاری سهام پنج رشته متکی به رانت 
منابع در بورس بالغ بر ۴۹۶ درصد فراتر رفته است، در حالی که در این دوره با بی سابقه ترین 

سطوح تجربه شده صنعت زدایی در اقتصاد سیاسی ایران روبرو بوده ایم.
این کارشناس اقتصادی متذکر شد: باید این مسئله را گوشزد کرد که به یک تیم صاحب 
صلاحیت و خارج از چارچوب قدرت نیز نیاز داریم که نحوه توزیع ارز، از سوی بانک مرکزی 
را زیر ذره بین قرار دهد و به نظرم بی منطقی های بسیار غیرمتعارفی در نحوه توزیع ارز در این 
شرایط بحرانی وجود دارد که مسئولان کشور به ویژه سران محترم قوا را دعوت می کنم به 
تجربه عریان شدن نحوه تخصیص ارز در فاجعه ارزی سال ۱۳۹۷ برگردند تا بتوانند عمق 

فساد و رانت را در غیاب نظارت های تخصصی و مدنی در آن تجربه مشاهده کنند.
وی ادامه داد: به اعتبار آغاز سال جدید از خداوند می خواهیم که همزمان با تحول در 
طبیعت، حال ما را هم متحول بکند اما اگر از خودمان بپرسیم که چرا برای این مطالبه پاسخ 
بایسته در عمل مشاهده نمی شود، به نظرم یک توضیح بزرگ در این مورد آن است که به ویژه 
در سطح نظام تصمیم گیری و تخصیص منابع ما، پایبندی عملی بایسته به این دعا وجود 
ندارد و به خاطر همین است که این قفل های تاریخی و  ریشه دار، سرنوشته جمعی و فردی 

ما را وابسته به مسیر کرده است.
به تولید توسعه گرا اهمیت بدهیم، تحریم ها زیاد موثر واقع نمی شوند

مومنی افزود: به نظر بنده راه حل عملی این مسئله آن چیزی است که متفکران بزرگ 
توسعه مطرح کرده اند و در سطح بالاتر در قالب نهیب های مکرر خداوند در قرآن هم آمده 
است، با این مضمون که چرا عقل خداداد را به کار نمی گیرید و چرا به گذشته خود و دیگران 
نگاه نمی کنید. خداوند چه نعمتی بالاتر از عقل به ما داده است که با کفران نعمت و عدم 
استفاده، خود را وابسته به مسیری کردیم که نتایج آن مشاهده شده است. باید به صراحت 
گفت که استمرار روندهای مبتنی بر اندیشه های فاجعه ساز بازارگرایی مبتذل در عرصه 
مدیریت اقتصاد کشور می تواند ما را به بن بست کامل برساند. به تعبیر آن بزرگ کاشانی؛ 
بیایم در این سال جدید چشم های خود را بشوییم و جور دیگری به سرنوشت خودمان نگاه 
کنیم. به عدالت و آزادی و استقلال ملی بیشتر از توزیع رانت و ربا و برخورد سهل انگارانه و 

منفعلانه با فساد، اهمیت و اولویت دهیم.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه نباید با سیاست گذاری نادرست، اقتصاد کشور 
را آسیب پذیر کنیم، ادامه داد: طی این مدت بیشتر اسیر توطئه اندیشی شده و به اراده، 
اختیار و توانایی خود پشت کردیم و من این را در قالب بحران مشارکت به عینه و با عدد و رقم 
نشان داده ام. توطئه ها وجود دارند اما اصیل نیستند آنچه اصیل است، ما هستیم. اگر ما 
قاعده گذاری های خود را درست انجام دهیم آن توطئه ها شکست می خورند، تحریم ها به 
شدت لطمه زده است اما واقعیت این است که لطمه تحریم ها بیش از هر چیز تابع آن است 

که ما اقتصاد خود را با نابخردی و فساد، آسیب پذیر کردیم که اگر ما جور دیگر ببینیم و عمل 
بکنیم و به جای تشویق رانت، ربا، سوداگری و دلالی به تولید توسعه گرا اهمیت بدهیم، 

تحریم ها تا این اندازه موثر واقع نمی شوند.
وی تصریح کرد: کرونا شدیدا به جان، مال، شغل و آینده اقتصاد ما آسیب زده است چون 
برخی از جهت گیری های راهبردی ما در نظام سلامت اشکال دارد و به جای پیشگیری بر 
درمان اولویت داده و در صنعت داروسازی نیز، تولیدکنندگان اصیل و ملی را، تحت فشار 
قرار داده و به واردکنندگان، امتیازات بزرگ و به غایت مشکوک می دهیم و به همین خاطر 
کرونا هزینه های بیشتری با دستاورد اندک به ما تحمیل کرده است. آلودگی و ناپایداری 
محیط زیست به شدت ما را تهدید می کند، برخورد سهل انگارانه و شیوه های نادرستی 
که در مدیریت اقتصاد وجود دارد باعث شده بحران فرسایش خاک در کشور ما از جهتی 
از بحران آب هم حادتر و مهم تر باشد. در مورد بحران آب هم اگر بستر مهار سیلاب ها را 
فراهم کرده بودیم و به سفره های زیرزمینی نسبت به سدسازی های غیرمتعارف و افراطی 
اولویت می دادیم این همه در برابر سیل آسیب پذیر نمی شدیم. اگر اقتصاد تا این اندازه به 
خام فروشی متکی نشده بود، سقوط قیمت نفت نمی توانست ما را تا این اندازه شکننده 

کند.
به اسم صادرات دارایی های بین نسلی کشور نابود شد 

رییس موسسه دین و اقتصاد یادآور شد: در فاصله ۱۳۷۰ تا ۱۳۹۵ سهم صنایع متکی بر 
رانت در کل ارزش افزوده بخش صنعت ما از حدود ۳۰ درصد در سال ۱۳۷۰ به حدود ۷۰ 
درصد در سال ۱۳۹۵ رسیده است و این مسئله، پوششی برای صنعت زدایی وحشتناک 
را پنهان کردن و فروپاشی تعداد قابل اعتنایی صنایع کوچک و متوسط را نادیده گرفتن، 
ساخت. چه کسی می گوید این سرنوشت محتوم ما بود. تولید صنعتی به شدت تضعیف 
شد تا راه برای واردات بیشتر هموار شود و به اسم صادرات، دارایی های بین نسلی کشور، 
نابود گردد. اگر دولت ساختار هزینه های خود را منطقی می کرد چه در مورد هزینه های 
ارزی و چه در مورد هزینه های ریالی، امروز نیاز به این همه دارایی فروشی، خام فروشی و 
آینده فروشی نبود و بدهکاری های فزآینده ارزی و ریالی گریبان ما را نمی گرفت. اگر محور 
کار را بر پیشگیری نهادمند به جای شیوه کنونی که برخورد انفعالی و پسینی در مبارزه با 

فساد است قرار داده بودیم تا این اندازه آسیب پذیر نمی شدیم.
  وی با طرح این پرسش که چرا در عرصه سیاست های مالی دولت این همه مقاومت در 
برابر اقدامات اصلاحی وجود دارد، گفت: برآوردهایی وجود دارد که نشان می دهد از کل 
رشد چشم انداز درآمدهای مالیاتی سال ۱۳۹۹ حدود ۸۷ درصد آن از کانال رشد مالیات 
بر ارزش افزوده، مالیات بر کالاها و خدمات و مالیات بر درآمد، عامه مردم را تحت فشار قرار 
می دهد. این در حالی است که نسبت به عملکرد ۱۳۹۶ رشد سهم مالیات بر مشاغل حدود 

۱۳ درصد است و رشد سهم مالیات بر ثروت و مستغلات کمتر از ۶ درصد است.
باید استراتژی بسط فرصت های شغلی مولد توسعه گرا در دستور کار قرار 

بگیرد 
این اقتصاددان یادآور شد: در سال ۱۳۹۶ در کتاب »عدالت اجتماعی، آزادی و توسعه در 
ایران امروز« پیشنهادی را مطرح کرده و آن را به نظام تصمیم گیری کشور به عنوان یک اتمام 
حجت هدیه کرده بودم. در آن جا پیشنهاد دادم  برای اینکه نظام تصمیم گیری ما از سرگیجه 
گروه های غیرمولد نجات پیدا کند، یک استراتژی را در دستور کار قرار بدهد و اگر این کار 
انجام شود هم توان و مقاومت ما در برابر کرونا و تحریم ها افزایش پیدا می کند و هم برای 
افزایش توان رقابتی اقتصاد ملی و کیفیت زندگی مردم بسترسازی می شود.  باید استراتژی 
بسط فرصت های شغلی مولد توسعه گرا در دستور کار قرار بگیرد اما به شرحی که اشاره 
کردم این نیازمند آن است که کل نظام تصمیم گیری لوازم نهادی بایسته آن را شرافتمندانه 
بپذیرند و این مسئله را با تمام وجود در عمل نشان بدهد که درک کرده اند سرنوشت ایران 
با مشارکت هرچه فعال تر اقتصادی و سیاسی مردم می تواند بهبود پیدا کند و بنابراین راه را 

برای مشارکت فعال و موثر مردم در بازارهای سیاست و اقتصاد باید باز کرد.
مومنی ادامه داد: اگر چنین شود، اوضاع ما به روزی نمی افتد که برای وام گیری پنج 
میلیارد دلاری، این همه به تکاپو بیفتیم و کشوری که فقط از سرآغاز جدی شدن تحریم ها 
در سال ۱۳۸۵ تا پایان سال ۱۳۹۶، بیش از هزار و دویست و پنجاه میلیارد دلار، عایدات 

ارزی را بر باد داده، امروز به چنین شرایطی برای وام گیری، دچار شود.
مومنی افزود: در غیاب حضور مردم، خداوند در قرآن نشان داده است که حتی انبیا هم 
به تنهایی و در غیاب برانگیخته شدن مردم نمی توانند سراپرده قسط و عدل را برپا بدارند. 
در مقام جمع بندی می توان گفت اگر روندهای پیشین در فرایندهای تصمیم گیری و 
تخصیص منابع، استمرار پیدا کند ما به سمت قهقرا خواهیم رفت و امتیاز بزرگ داشتن 
چشم انداز و آینده نگری آن است که فرصت هایی را می دهد تا تسلیم آن روندهای نامطلوب 
نشویم و اراده کافی تجهیز کنیم برای ساختن آینده ای بهتر، امیدوارم چنین توفیقی برای 

مردم و حکومت ما در سال ۱۳۹۹ فراهم بشود.
وی تاکید کرد: راه نجات ما، جلب مشارکت عامه و محور قرار دادن تولید توسعه گرا، از 
طریق مهار آزمندی غیرمولدها، متوقف ساختن مفت خوارگی ها، پیشگیری از فساد و 
متوقف ساختن خروج سرمایه های مادی و انسانی از کشور، از طریق علم محوری در 
تصمیم گیری و تخصیص منابع و مشارکت پذیری از طریق امیدوار کردن فرهیختگان به 

منطقی شدن شیوه حکمرانی است.

فرشاد مومنی اقتصاددان : 

با سیاست گذاری نادرست، اقتصاد کشور را آسیب پذیر نکنیم 

 معاون اول رییس جمهوری با اشاره به ظرفیت و توانمندی 
کشور در بخش های صنعتی، تولیدی و خدماتی گفت: باید 
بدون اتکا به دیگران در همه بخش ها نیازهای کشور را تامین 

کنیم. 
رییس  اول  معاون  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
جمهوری،»اسحاق جهانگیری« صبح روز سه شنبه پس از بازدید 
رباط کریم  تولید ماسک در شهرک صنعتی نصیرآباد  از خط 
گفت: در دوران سخت کرونا و در روزهای ابتدایی با توجه به نبود 
آمادگی لازم با محدودیت هایی برای تامین نیازهای کادر پزشکی 
و مردم مواجه بودیم، اما امروز با حرکتی جهادی و با جهش تولید 
توانسته ایم تجهیزات مورد نیاز مقابله با کرونا را در داخل کشور 

تولید کنیم.
برخی کشورها به بهانه تحریم مانع ارسال تجهیزات 

مقابله با کرونا به ایران شدند
وی با بیان اینکه در روزهای نخست مجبور بودیم ملزومات مورد 
نیاز بهداشتی و درمانی را از کشورهای دیگر وارد کنیم، اظهار 
داشت: متاسفم که بگویم در آن مقطع وقتی کالاهای سفارش 
شده ما آماده بارگیری به سمت ایران بود برخی کشورها به بهانه 

تحریم مانع از ارسال این محموله ها به ایران شدند.
جهانگیری ادامه داد: همزمان با گسترش بحران کرونا بخش 
صنعت و فرزندان کشور در حوزه صنعت تلاش کردند تا نیازهای 
کشور در زمینه ماسک و مواد شوینده را فراهم کنند که نمونه آن 
همین واحد تولیدی است که با تغییر خط تولید، در حال حاضر 
به دنبال تامین ملزومات کشور است و در آینده ای نزدیک قرار 

است تعداد نیروهای خود را به ۴۰۰۰ نفر افزایش دهد.
معاون اول رییس جمهوری با قدردانی دولت از موافقت رهبر 
معظم انقلاب با درخواست دولت برای برداشت یک میلیارد یورو 
از صندوق توسعه ملی برای تامین هزینه های وزارت بهداشت، 
کرونا  از  وارده  آسیب های  جبران  و  پزشکی  آموزش  و   درمان 

گفت: رهبر معظم انقلاب در موافقت خود با این موضوع بر دو 
نکته مهم تاکید کردند. نخست تولید داخلی و دوم استفاده از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان. شرکت های دانش بنیان در 
مقطع کنونی به خوبی وارد عمل شده و در زمینه تولید تجهیزات 

پزشکی اقدامات مناسبی انجام دادهاند.
 کلیه نیازهای مرتبط با بیماران کرونایی در کشور تهیه 

و تولید می شود
وی ادامه داد: امروز کلیه نیازهای مرتبط با بیماران کرونایی 
در کشور تهیه و تولید می شود،  گفت: در آینده نزدیک هیچ 
کمبودی در زمینه تولید ماسک و انواع مواد ضدعفونی در کشور 

نخواهیم داشت و این به معنای جهش تولید است.
جهانگیری با اشاره به اینکه در سال گذشته که به نام رونق 
اقتصادی نام گذاری شد و در همه بخش ها رشد اقتصادی کشور 
مثبت بود، اظهار داشت: در کشاورزی و صنعت در سه ماهه آخر 

سال ۱۳۹۸ رشد ۷ درصدی ثبت شد و در بخش خدمات، رشد 
کشور ۱.۷ درصد بود.

برنامه ریزی دولت برای زندگی اقشار آسیب دیده از کرونا 
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه تبعات کرونا برای 
اقشار ضعیف جامعه و روزمزد بیشتر بوده است، اظهار داشت: 
دولت برای اینکه زندگی این افراد دچار مشکل نشود و تاب آوری 
آنها در برابر آسیب های ناشی از بیماری بالا برود برنامه ریزی لازم 
انجام داده است تا آنها نیز وقتی درخواستی مبنی بر درخانه 
ماندن مطرح می شود همگام با سایر اقشار جامعه به آن پاسخ 

مثبت دهند.
وی با بیان اینکه به بیش از ۳ میلیون نفر از ۲۰۰ تا ۶۰۰ هزار 
تومان ماهانه پرداخت می شود، گفت: در اسفندماه این مبلغ به 
حساب آنها واریز شد و در روزهای آینده نیز کمک هزینه فروردین 
پرداخت خواهد شد و این روند تا خرداد ماه ادامه خواهد داشت.

جهانگیری با بیان اینکه برای خانوارهای یارانه بگیر نیز یک 
این  گفت:  شد،  خواهد  پرداخت  تسهیلات  تومان  میلیون 
تسهیلات بدون لزوم به حضور یافتن دربانک و به کارت آنها شارژ 
می شود و ظرف دو سال از محل یارانه افراد تسویه خواهد شد. 
برای خانوارهای ضعیف تر نیز وام قرض الحسنه پرداخت خواهیم 

کرد.
کمک پنج هزار میلیارد تومانی به صندوق های بیکاری

وی با اشاره به اینکه به زودی جلسه ای با حضور همه نهادهایی 
که در کار امداد و کمک به مردم در این شرایط حضور داشته اند 
برگزار خواهیم کرد، گفت: در این جلسه که به نام شورای رفاه 
برگزار می شود تلاش خواهیم کرد تا از همه ظرفیت کشور برای 

کمک به مردم و پرهیز از دوباره کاری ها بهره مند شویم.
جهانگیری با اشاره به اینکه بخش هایی از بنگاه ها با مصوبه 
ستاد ملی مقابله با کرونا در این مقطع تعطیل شدند، اظهار 
چنینی  این  کارهای  و  کسب  و  رستوران ها  هتل ها،  داشت: 
برای اینکه با مشکل مواجه نشوند به شرط حفظ شاغلین خود 
وام های با سود ترجیحی ۱۲ درصد و بازپرداخت دو ساله پرداخت 
خواهیم کرد تا بتوانند حقوق نیروهای خود را در این مقطع 
پرداخت کرده و آمادگی لازم برای راه اندازی دوباره کسب و کار 

خود را داشته باشند.
از مقام معظم رهبری  با تشکر  اول رییس جمهوری  معاون 
گفت: در این ایام هر درخواستی که دولت از ایشان داشتند در 
کوتاه ترین زمان پاسخ مثبت داده اند. قطعا موافقت با پرداخت 
بخش  به  می تواند  ملی  توسعه  صندوق  از  یورو  میلیارد  یک 
بهداشت و درمان کشور کمک کند تا پیامدهای منفی این دوران 

کاسته شود.
وی افزود: دولت در این مقطع با توجه به اینکه صندوق های 
بیکاری ممکن است دچار مشکل شوند ۵ هزار میلیارد تومان به 

آنها کمک کرده است.

معاون اول رییس جمهوری: 

باید بدون اتکا به دیگران نیازهای کشور را تامین کنیم

 معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی در پایان ثبت نام طرح ملی مسکن، جزئیات 
ساخت و ساز در سال جاری را تشریح کرد.

محمود محمودزاده  با بیان اینکه ثبت نام طرح ملی مسکن به پایان رسید، و وارد فاز اجرا و ساخت 
و ساز شده ایم، در خصوص علت طولانی شدن فرآیند ثبت نام این طرح گفت: مرحله اول ثبت 
نام را از ۱۸ آبان تا ۳۰ آذر سال گذشته به پایان رساندیم که ۲۴۰ هزار نفر نام نویسی کردند؛ اما 
قرار شد به دستور وزیر راه و شهرسازی، قرار شد ثبت نام در مرحله دوم برای آن دسته از افرادی 
که نتوانستند در مرحله اول نام نویسی کنند، انجام شود که این اتفاق از ۱۷ اسفند ۹۸ رخ داد که 
مرحله دوم در ۹ روز انجام گرفت. وی ادامه داد: در این مرحله، ثبت نام را پیامکی کردیم تا کسانی 
که اینترنت ندارند، از منزل خارج نشوند و با ارسال کد ملی سرپرست خانوار به سامانه پیامکی، 
بتوانند نام نویسی کنند که این اتفاق با استقبال گسترده متقاضیان مواجه شد؛ به گونه ای که ۷۰ 
درصد متقاضیان با ارسال پیامک ثبت نام کردند. در این ۹ روز همه ۳۱ استان نام نویسی کردند و 
برخی استان ها هم توانستند ظرفیت جدید ایجاد کنند که اگر کسی از ثبت نام جا ماند، بتواند در 

این طرح تقاضای خود را به وزارت راه و شهرسازی ارسال کند.
احتمال افزایش ظرفیت به بیش از ۴۰۰ هزار واحد

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی درباره نحوه پایش و غربالگری متقاضیان 
تصریح کرد: قرار نیست همه کسانی که ثبت نام می کنند، پذیرش شوند؛ ظرفیتی که داریم حول 
و حوش ۴۰۰ هزار نفر است که بر اساس شاخص هایی که اعلام می کنیم، افراد واجد شرایط، 
اولویت بندی خواهند شد؛ در حد ظرفیتی که زمین داشته باشیم، متقاضیان را پوشش می دهیم 
اگر هم از ۴۰۰ هزار نفر بیشتر شد، شاخص های اولویت بندی را سخت گیرانه تر اعمال خواهیم 

کرد؛ اما ممکن است در برخی از شهرها بتوانیم ظرفیت جدید ایجاد کنیم.

ساخت برخی پروژه های مسکن ملی آغاز شده 
وی درباره انتقاد برخی انبوه سازان از عدم همکاری وزارت راه و شهرسازی با سازندگان گفت: 
انبوه سازان مشکلی برای اجرای طرح ملی مسکن ندارند؛ بخشی از اجرا با بنیاد مسکن، ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره(، شرکت عمران شهرهای جدید و… است که بعضاً برخی پروژه ها آغاز شده 
است؛ ساخت و ساز نیز به سازندگان واگذار شده؛ بنابراین مشکلی با قراردادهای جاری وزارت راه 
و شهرسازی نخواهند داشت. معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به نامگذاری امسال به عنوان 
سال جهش تولید، به تلاش وزارت راه و شهرسازی برای تحقق این شعار در بخش مسکن اشاره و 
اظهار کرد: در حال حاضر به دلیل شیوع ویروس کرونا، ممکن است برخی پروژه ها متوقف شده 
یا با کندی در حال اجرا باشند؛ اما با برطرف شدن چالش کرونا، شاهد یک حالت انفجاری در 
حوزه ساخت و ساز خواهیم بود. به گفته دبیر شورای عالی مسکن، وزارت راه و شهرسازی در 
نظر دارد برای تحقق شعار جهش تولید در بخش مسکن، از تمام ظرفیت های بخش های دولتی، 
نهادهای حاکمیتی و همچنین بخش خصوصی برای افزایش تولید مسکن استفاده کند تا طرح 

ملی مسکن در اجرا با مشکل مواجه نشود.
اجرای مسکن ملی مانند مسکن مهر، فرسایشی نمی شود

محمودزاده در خصوص احتمال فرسایشی شدن طرح ملی مسکن مانند طرح مسکن مهر 
تصریح کرد: استان هایی که در مسکن مهر، برنامه ریزی درستی کرده و متقاضیان نیز آورده های 
خود را به موقع پرداخت کردند، پروژه ها در موعد مقرر عملیاتی شد؛ بانک مسکن نیز تسهیلات را 
در زمان مورد نظر پرداخت کرده بودند ما هیچ موردی نداشتیم که بانک به تعهداتش عمل نکند؛ 
بنابراین اگر در طرح ملی نیز متقاضیان در زمان مقرر به انجام تعهدات خود عمل کنند، پروژه ها 
طولانی نخواهد شد؛ به خصوص که پروژه های مسکن ملی مانند مسکن مهر، بزرگ مقیاس 

نیست. وی ادامه داد: ساختمان ها از نظر فنی یک و نیم تا دو سال قابل احداث هستند؛ اما اینکه 
منابع مالی آنها به موقع تأمین اعتبار شود، به آورده متقاضیان بستگی دارد؛ همین مشکل در 
مسکن مهر هم رخ داد و برخی متقاضیان به موقع آورده های خود را واریز نکردند که متأسفانه زیان 

آن به کل متقاضیان پروژه وارد شد.
اگر متقاضی دو قسط از آورده های خود را ندهد، سلب امتیاز می شود

معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این پرسش که برای اینکه اشتباه مسکن مهر، در مسکن 
ملی تکرار نشود، چه راهکاری دارید؟، خاطرنشان کرد: در قراردادها میان متقاضی و مجری، 
بندی وارد کرده ایم که اگر متقاضیان، دو قسط خود را ندهند، بلافاصله با متقاضی دیگری 

جایگزین می شوند و از لیست های ذخیره، متقاضی جدیدی معرفی خواهد شد.
قیمت هر واحد مسکن ملی بین ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان

وی درباره تعداد اقساط آورده های مردمی گفت: رقم دقیقی تعیین نشده و پروژه به پروژه تعداد 
اقساط آورده ها متفاوت است که در قرارداد مستقیم مردم با پیمانکار در هر پروژه ذکر می شود. بسته 
به پیشرفت پروژه، به متقاضیان رقم آورده ها در هر مرحله اعلام می شود. از همین رو نمی توان رقم 
مشخصی برای کل پروژه ها مشخص کرد. مثلًا در برخی استان ها مصالح سهل الوصول تر و قیمت 
تمام مصالح پایین تر است اما در برخی استان ها ممکن است مصالح گران تر برای سازنده دربیاید. 
اعدادی که در برخی رسانه ها ذکر شده، همگی به صورت مثال است نه واقعی. محمودزاده قیمت 
تمام شده احتمالی و ناخالص ساخت مسکن ملی به نرخ امروز را بین ۲.۵ تا ۳ میلیون تومان در هر 
متر مربع عنوان و اظهار کرد: اگر فرض کنید، یک واحد ۷۵ متری مفید ساخته شود، با مشاعات 
آن، به صورت ناخالص به ۱۰۰ متر مربع می رسد که حول و حوش ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان نرخ 

تمام شده آن خواهد بود.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی تشریح کرد
سال ۹۹؛ سال رونق مسکن سازی
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مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

ورزش قم در سال گذشته 1۶۰۰ مدال 
کشوری کسب کرد

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: ورزش قم در سال ۹۸ به ۱۶۰۰ عنوان 
انفرادی و ۱۲۰ عنوان تیمی مسابقات کشوری و همچنین ۱۱۰ مدال از مسابقات 

فراملی دست یافت. 
رسول منعم روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: سال گذشته در شاخص های 
مختلف قهرمانی توفیقات خوبی داشتیم، ۱۶۰۰ عنوان انفرادی از مسابقات مختلف 

کسب کردیم و تیم های ورزشی قم ۱۲۰ مقام تیمی برای ورزش قم به دست آوردند.
وی ادامه داد: همچنین ۱۱۰ عنوان فراملی نتیجه عضویت ورزشکاران پرتوان قم در 
تیم های ملی و رهاورد قهرمانان ما از حضور در میادین مختلف برون مرزی بود، ضمن 
این که از بین ۴۷ هیات ورزشی فعال در استان، تعداد ۹۰ تیم باشگاهی نماینده قم در 

لیگ های مختلف ورزش کشور بودند.
برگزاری همایش تجلیل از قهرمانان ورزش

منعم گفت: امسال هم هماهند گذشته حمایت از قهرمانان و تیم های ورزشی استان را 
در دستور کار داریم، همچنین برای ایجاد زیرساخت های ورزشی به منظور ایجاد رشد و 
توسعه در هیات های ورزشی برنامه داریم و برای برگزاری همایش تجلیل از قهرمانان سال 

۹۸ ورزش قم با هدف ایجاد انگیزه در قهرمانان آینده برنامه ریزی خواهیم کرد.
وی بر ضرورت برنامه ریزی مطلوب به منظور تداوم پیشرفت ورزش قم، افزود: تمام 
هیات های ورزشی باید تقویم و برنامه عملیاتی سال ۹۹ خود را به معاونت ورزش این 
اداره کل ارائه کنند تا بررسی های لازم توسط این معاونت و کارشناسان ورزش اداره کل 

در جلسات اختصاصی با هر هیات انجام گرفته و انتظارات را برآورده کنیم.
کسب ۳ سهمیه بازی های ۲۰۲۱ توکیو در ورزش قم

وی در ادامه خاطرنشان کرد: سال گذشته در رشته کشتی فرنگی با درخشش جوان 
با استعدادی همچون علیرضا نجاتی فرنگی کار وزن ۶۰ کیلوگرم قم در مسابقات ۲۰۱۹ 
کشتی فرنگی قهرمانی بزرگسالان جهان، ضمن کسب مدال برنز نخستین سهمیه 

حضور در بازی های المپیک نصیب ورزش قم شد.
منعم با بیان این که کسب سهمیه المپیک بعد از سه دهه در ورزش قم محقق شد، 
عنوان داشت: همچنین با درخشش حسین گلستانی در تیم ملی والیبال  نشسته و 
محمد محمدنژاد در تیم ملی بسکتبال با ویلچر، دو سهمیه بازی های پارالمپیک ژاپن 

همانند چهار سال گذشته به ورزش قم اختصاص پیدا کرد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم افزود: یکی از شاخص های مهم برای ما کسب 
میزبانی مسابقات کشوری و اردوی تیم های ملی است که امسال پیگیری لازم را در این 
زمینه داریم، ضمنا تعویق یک ساله بازی های المپیک توکیو یک فرصت بسیار مغتنم 

برای تلاش بیشتر به منظور افزایش سهمیه  ورزش قم در این رخداد بزرگ است.
برگزاری همایش تجلیل از پیشکسوتان

منعم در پاسخ به این سوال که برای حمایت از پیشکسوتان ورزش قم چه برنامه ای 
دارید؟ بیان داشت: از سال ها قبل انجمن پیشکسوتان ورزش در استان قم فعال است 
که توسط این قشر عزیز و پرتلاش شرایط خوبی دارد، برنامه های متنوعی اجرا می شود و 

موضوعات مربوط به پیشکسوتان را از طریق این انجمن پیگیر هستیم.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم ابراز داشت: حتی برای روزهای پایانی سال گذشته 
همایش تجلیل از پیشکسوتان نیز با پیگیری های این انجمن در نظر گرفته شده بود که 
متاسفانه با مشکل شیوع کرونا مواجه شدیم و لغو شد، با این حال تلاش می کنیم که 

خدمات و برنامه های بهتری را برای آن ها در نظر بگیریم.
ضد عفونی اماکن ورزشی برای مقابله با کرونا

منعم در ادامه گفت: ستاد مبارزه با کرونا در ورزش قم را با حضور معاونین و کارکنان این 
اداره کل و همچنین هیأت پزشکی ورزشی تشکیل دادیم تا برنامه ریزی های لازم برای 
جلوگیری از شیوع این ویروس در اماکن و فضاهای ورزشی و همچنین در ورزشکاران 

انجام پذیرد.
وی ادامه داد: یکی از اقدامات ما از طریق این ستاد، هیات های ورزشی و ثمن های 
جوانان ارائه مشاوره های علمی و روانی به اهالی مناطق محروم به منظور اطلاع رسانی 
بیشتر از عواقب و پیامدهای این ویروس بود، ضمن این که برنامه ریزی لازم در خصوص 

گندزدایی و ضد عفونی کردن اماکن ستادی و برخی اماکن ورزشی صورت گرفت.
وی یاد آور شد: تعیین روانشناسانی برای برخی افراد ورزشکار که به نوعی درگیر این 
بیماری بودند دیگر اقدام در زمینه مقابله با کرونا بود، ضمن این که گروه های جوانان ما 
در این زمینه اقدامات خوبی در ارائه خدمات به جامعه جوان و قهرمانان ورزشی استان 

قم انجام دادند.
تهیه لوازم بهداشتی مورد نیاز برای مناطق محروم

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم افزود: تهیه اقلام بهداشتی برای کارکنان ستادی 
و عواملی که درگیر مدیریت اماکن ورزشی بودند و تهیه لوازم بهداشتی مورد نیاز برای 
مناطق محروم توسط سمن های زیر مجموعه معاونت فرهنگی و امور جوانان نیز در این 

ایام صورت پذیرفت.
وی تصریح کرد: برای ما بسیار اهمیت داشت که تمام ورزشکاران، قهرمانان،  مدیران 
ورزشی و به ویژه پیشکسوتان عزیز ورزش قم در این ایام از کرونا آسیب نبینند، به همین 
دلیل پیگیری های جدّی از وضعیت روحی و جسمی آن ها به ویژه افرادی که درگیر این 
موضوع بودند انجام شد که خوشبختانه تعدادی از قهرمانان و پیشکسوتان بهود یافتند 
اما زنده یاد محمود شریفی دبیر با سابقه هیات ورزش های جانبازان و معلولین به رحمت 

ایزدی پیوست.

احسان حدادی نایب قهرمان المپیک :

با کرونا روزهای سختی را پشت سر گذاشتم
نایب قهرمان پرتاب دیسک المپیک ۲۰۱۲ لندن بار دیگر و این بار در عرصه ای متفاوت 
به پیروزی رسید و پس از ۱۰ روز دست و پنجه نرم کردن با ویروس کرونا توانست این 

بیماری خطرناک را به زانو درآورد.
احسان حدادی درباره وضعیتش در روزهای ابتلا به کرونا اظهار داشت: روزهای 
نخست سال نو بود که متوجه شدم حال مساعدی ندارم و آنچه دچار آن شده ام، فراتر 
ازیک سرماخوردگی عادی است. درست در همان روز در مصاحبه با  یکی ازخبرنگاران 
این موضوع را عنوان نمودم. با شروع علائم بلافاصله سرپرست فدراسیون و دکتر اشکان 
اردیبهشت رییس کمیته پزشکی فدراسیون با من تماس گرفتند و مراحل درمان من به 
همراهی دکتر اردیبهشت جهت نمونه گیری و تست کرونا انجام شد. سی تی اسکن 
ریه و آزمایش های  لازم و همچنین ویزیت متخصص عفونی توسط دکتر صالحی انجام 
و ادامه یافت و با تشخیص کرونا در منزل قرنطینه و درمان آغاز شد. مبینی هر روز پیگیر 
حالم بودند که از وی و پیگیری های مکرر دکتر اردیبهشت تشکر می کنم. همین طور 
از مساعدت های ویژه فدراسیون پزشکی ورزشی و دانشگاه علوم پزشکی تهران در طی 

دوره درمان تشکر ویژه دارم.
وی ادامه داد: این بیماری یک شوخی نیست و می  تواند شما را درگیر کند. هرکسی که 
باشید باید درخانه بمانید و توصیه ها را جدی بگیرید. شاید برخی فکر می کنند اینگونه 
بیماری ها فقط برای دیگران اتفاق می افتد، اما اینگونه نیست. شما در هر جایگاهی و 

درهرکجای جهان که باشید می توانید دچاراین بیماری شوید.
حدادی در پاسخ به این پرسش که پیشگیری های لازم را برای مبتلا نشدن انجام می 
دادید یا نه؟ توضیح داد: بله، مراقبت می کردم، ضدعفونی مداوم  دست ها و استفاده از 
دستکش و همچنین استفاده از ماسک در محیط های شلوغ را رعایت  می کردم، اما به 
هر ترتیب مبتلا شدم و روزهای خیلی سخت را پشت سرگذاشتم. حالی را تجربه کردم که 
علی رغم انجام چندین عمل جراحی و توانایی بدنی که دارم تجربه نکرده بودم و همیشه 
خیلی زود به روند عادی زندگی برمی گشتم. درهیچ یک از جراحی ها شرایط آنقدرسخت 

نبود، که دو هفته کامل در منزل خانه نشین باشم. 
نفس کشیدن برایم سخت بود اما خودم را نباختم. ترس، دشمن اصلی شما در 
مواجهه با این بیماری است، اگر بترسید، نمی توانید بر این بیماری غلبه کنید. بیش از 
هر چیزی روحیه خوبم به من کمک کرد. البته متاسفانه پدرم هم کمی زودتر از من به 
این ویروس مبتلا شده بود و تمام بار سخت پرستاری در زمان درمان در منزل بر عهده 
مادرم بود و ایشان به تنهایی این مسئولیت سخت را عهده دار گردید. رعایت مسائل 
قرنطینه و بهداشتی داخل منزل از موارد دیگری بود که در این مدت بطور جدی انجام 
و زحمات مادر را دوچندان نمود و جهت پرستاری بی دریغ طی این مدت از ایشان 

سپاسگزارم.
تنها مدال آور دوومیدانی ایران در بازی های المپیک نسبت به واکنش افراد مختلف 
از اقصی نقاط جهان، به بیماری اش اظهار داشت: از فدراسیون جهانی دوومیدانی به 
من ایمیل زدند و ابراز امیدواری کردند که بتوانم خیلی زود روند بهبودی را طی کنم. 
همچنین مدیر اجرایی بازی های المپیک توکیو، دیگر دوستانم از لهستان، آمریکا، 
اروپا، آفریقا و تمامی نقاط دنیا برایم پیام هایی با آرزوی بهبودی ارسال کردند. همینطور 
بسیاری از دوستان در داخل کشور اعم از روسای فدراسیون ها، قهرمانان دیگر رشته ها، 
مقام های لشگری و کشوری با من تماس گرفتند اما به دلیل حال بد نتوانستم پاسخگو 

باشم و از آنها سپاسگزارم.
نماینده اول دوومیدانی ایران در المپیک ۲۰۲۰ توکیو در خصوص به تعویق افتادن 
بازی های المپیک به دلیل شیوع ویروس کرونا، گفت: متاسفانه اتفاق خوبی نبود. 
حداقل از نگاه یک ورزشکار که به صورت حرفه ای برای حضور در میادین جهانی تلاش 
می کند و سعی دارد تا پیک آمادگی خود را برای یک تاریخ مشخص قرار دهد، این اتفاق 
خوشایند نیست. هر چند شاید برای غیر حرفه ای ها یک نوع زمان خریدن باشد. به هر 

حال چاره ای جز تعویق وجود نداشت و این یک امر اجتناب ناپذیر بود.
امید کسب مدال ایران در بازی های المپیک توکیو درپایان گفت: تا بهبودی کامل و 
بر طرف شدن ویروس کرونا تمرینات را آغاز نخواهم کرد. تحمل می کنیم به امید اینکه 
هر چه زودتر این بیماری ریشه کن شود. از مردم عزیزم می خواهم که با رعایت کردن و 
عدم حضور غیرضروی در محیط های شلوغ به پایان این روند سرعت ببخشند. من از آن 
افرادی هستم که هرگز نمی توانستم روزی از خانه خارج نشوم، اما الان دو هفته است 

که خانه را ترک نکرده ام.

قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی گفت: اگر برای استقلال و پرسپولیس نیروی 
نمی شدند،  قبیله گری  و  باندبازی  قربانی  باشگاه   ۲ این  و  می شد  انتخاب  کارآمد 

مشکلاتشان به سمت حل شدن می رفت. 
امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگویی، در خصوص جلسه هیأت واگذاری شرکت های 
دولتی که خروجی آن واگذاری استقلال و پرسپولیس در نیمه اول امسال خواهد بود، 

صحبت های زیر را انجام داد.
چرا خصوصی سازی ۲ باشگاه به سال آخر دولت کشید؟

وی در خصوص این تصمیم اظهار داشت: این اتفاق مصداق بارز خمر رنگرزی است. 
جالب است که در خبری که روز گذشته منتشر شده، تمامی وزرا از یکدیگر تقدیر و تشکر 
کرده اند، آن هم در حالی که چنین تصمیمی قطعاً دولت آینده را وارد چالش بزرگی 
خواهد کرد. سؤال این است که چرا داستان خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس به 

سال آخر دولت کشیده و در سالهای گذشته انجام نشده است. 
واگذاری استقلال و پرسپولیس شعار سیاسی است

آشتیانی افزود: همیشه گفته ام واگذاری این ۲ باشگاه یک شعار سیاسی بوده و این 
اتفاق هیچ وقت واقع گرایانه نخواهد بود. کسانی که در قالب تیم اقتصادی و واگذاری 
دو باشگاه چنین تصمیمی گرفته اند، پاسخ بدهند که کدام بسته حمایتی تعریف شده 
را برای این دو باشگاه درنظر گرفته اند که یک سرمایه گذار علاقمند شود یکی از این دو 
باشگاه را خریداری کند. آیا ما تعریفی از اقتصاد ورزش داریم یا خیر؟ آیا هزینه کردن 

دولت اسمش اقتصاد ورزشی است؟ 
معلوم است وزرای این دولت باید از هم تشکر کنند

قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی تصریح کرد: این هیأتی که تصمیم واگذاری دو 
باشگاه گرفته اول تکلیف را مشخص کند که نحوه واگذاری چگونه است و ساز و کارش 
چیست؟ آیا قرار است این دو باشگاه به اشخاص حقیقی یا حقوقی واگذار شوند یا اینکه 

قرار است دراختیار افراد حقوقی شبه دولتی قرار بگیرند؟ اگر قرار است از طریق فرابورس 
این دو باشگاه را واگذار کنند، که بحث سوددهی سه ساله مطرح می شود و آیا این دو 
باشگاه سوددهی دارند؟ وزارت ورزشی که حتی ۲ خط در مورد مجامع این دو باشگاه به 
صورت شفاف روی خروجی سایت خود قرار نمی دهد، چگونه می خواهد این دو باشگاه 
را واگذار کند؟ معلوم است که وقتی چنین اتفاقاتی می افتد، وزیر اقتصاد و ورزش و 

دارایی از یکدیگر تشکر می کنند و به قولی خودشان از یکدیگر قدردانی می کنند. 
چرا مجلس تفحص از ۲ باشگاه را مسکوت نگه داشت؟

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: واگذاری استقلال و پرسپولیس در 
شرایط فعلی دردی را دوا نمی کند و اتفاقاً باور من این است که برای فرار از پاسخگویی و 
سوءمدیریت، وزارت ورزش هرازگاهی به دنبال این بحث می رود که دو باشگاه را واگذار 
کند. اتفاقاً معتقد هستم وزیر فعلی و گذشته بابت انتخابات نامناسب مدیران دو باشگاه 
باید به مجلس پاسخگو باشند و برای مجلس نیز متأسف هستم که تفحص دو باشگاه را 

آغاز کرد، ولی مسئله مسکوت باقی ماند. 
 بدهی های استقلال و پرسپولیس باید شفاف اعلام شود

وی تأکید کرد: وزیر فعلی ورزش و جوانان در سه یا چهار مرحله اعلام کرد این دو 
باشگاه بدهی هایشان را پرداخت کرده اند، اما سؤال این است اگر این اتفاق رخ داده، 
چرا این دو باشگاه این همه بدهی دارند؟ چرا مسئله بدهی های استقلال و پرسپولیس 
به صورت کامل روشن نمی شود؟ می تواند با انتشار ریز بدهی های دو باشگاه در سایت 

وزارت ورزش، همه چیز را شفاف اعلام کنند.
آشتیانی ادامه داد: قطعاً کسی که به دنبال سرمایه گذاری می رود، دنبال این است 
که توجیه اقتصادی داشته باشد. دولتی که خودش حمایت ویژه برای جذب اسپانسر 
این دو باشگاه را دارد، نمی تواند آنها را به سوددهی برساند. حال اگر این دو باشگاه 
واگذار شوند، چه تضمینی وجود دارد که این حمایت ها ادامه داشته باشد. در ورزش 

بسته حمایتی باید طوری تعریف شود که سرمایه گذار علاقمند به حضور در ورزش را 
داشته باشد. 

سهام باشگاه های بزرگ دنیا با شیوع کرونا سقوط کرده است
آشتیانی خاطرنشان کرد: عده ای به دنبال اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی برای دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس هستند. چطور وزارت ورزش دو سال پیش اعلام کرد این 
دو باشگاه زیرشاخه های فرهنگی دارند که نمی شود آنها را واگذار کرد، اما حالا تصمیم 
گرفته اند دو باشگاه را واگذار کنند؟ تأکید می کنم، چرا در همان ابتدای دولت یازدهم 
واگذاری دو باشگاه جدی نشد، اما در سال آخر این دولت چنین تصمیمی گرفته اند؟ 
از نظر من این یک بازی سیاسی است و باور من بر این است که کار خیرخواهانه ای در 

این قضیه وجود ندارد.
وی اضافه کرد: امروز کل دنیا درگیر ویروسی به نام کرونا شده و با این فضای روانی 
در کشور، چگونه بحث واگذاری این دو باشگاه جدی شده است؟ در این فضا که 
سرمایه گذاران بزرگ در دنیا ابراز نگرانی می کنند، چگونه وزارت ورزش به این جمع بندی 
رسیده که استقلال و پرسپولیس در نیمه اول سال ۹۹ واگذار شوند؟ اگر دقت کنید 
سهام باشگاه های بزرگ دنیا در این روزها سقوط کرده، اما ما در اینجا به دنبال واگذاری 

دو باشگاه هستیم. 
اگر مدیران لایق انتخاب می کردند شرایط اینگونه نمی شد

قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی در خصوص بدهی های کلان دو باشگاه به مربیان 
و بازیکنان سابق که این روزها هم استقلال و هم پرسپولیس را دچار دردسر کرده است، 
گفت: اینها نیازمند مستندسازی است و نمی توان ساده روی آنها اظهارنظر کرد. چقدر 
خوب است که شفاف در خصوص این بدهی ها صحبت شود و اگر این ارقام اشتباه 

است، وزارت با انتشار دقیق رقم بدهی دو باشگاه به شائبه ها پایان بدهد.
واعظ آشتیانی خاطر نشان کرد: این بهترین راه است، اما باز هم تأکید می  کنم 
خصوصی کردن دو باشگاه نتیجه ای ندارد. متأسفانه بحث خصوصی سازی استقلال 
و پرسپولیس را آنقدر بزرگ جلوه داده اند که حتی مردم کوچه و بازار باورشان شده با 
خصوصی کردن این دو باشگاه مشکل شان حل می شود، اما واقعیت این است که اگر 
وزارت ورزش، مدیران لایقی را برای این دو باشگاه انتخاب می کرد، امروز آنها دچار چنین 

چالش هایی نمی شدند. 
۲ باشگاه قربانی باندبازی و قبیله گری شدند

وی تأکید کرد: چطور در برخی از شرکت های دولتی سوددهی های خوبی صورت 
می گیرد؟ قبول دارم که حمایت هایی از آنها صورت گرفته، ولی قطعاً مدیران کارآمدی 
بالای سر آن شرکت ها هستند. استقلال و پرسپولیس هم همین شرایط را دارند و 
اگر نیروی کارآمد در مدیریت آنها انتخاب می شد و این دو باشگاه قربانی باندبازی و 
قبیله گری نمی شد، از مدتها قبل مشکلات رفته رفته به سمت حل شدن می رفت. اگر 

این واگذاری صورت بگیرد، معضل اجتماعی بزرگی برای دولت آینده خواهد بود. 
آیا اصل ۴۴ می گوید دو باشگاه را به ذلالت بکشید  واگذار کنید؟

واعظ آشتیانی با اشاره به اصل ۴۴ قانون اساسی گفت: فرض کنیم این دو باشگاه 
مشمول اصل ۴۴ قانون اساسی شوند. اما آیا این اصل به کارگزاران گفته که این دو 
باشگاه را به ذلالت بکشید تا آنها را بفروشید؟ اصل ۴۴ می گوید سرمایه گذار باید در اوج 
کارآمدی، یک شرکت را دراختیار و تحویل بگیرد. این اصل می گوید بیت المال باید ارزش 
افزوده ایجاد کند و بعد به افراد خصوصی واگذار شود. اما متأسفانه در اینجا با انتخابات 

ناکارآمد، صورت مسئله حل شده است. 
سعادتمند با آگاهی مدیرعامل استقلال شده و باید پاسخگوی عملکردش 

باشد
آشتیانی در خصوص انتخاب احمد سعادتمند به عنوان مدیرعامل جدید استقلال 
گفت: من در مصاحبه های قبلی خطاب به سعادتمند پیشنهاد کرده ام که عقبه 
مدیریتی اش را با ورود به استقلال تحت تأثیر قرار ندهد، ولی حالا می بینم او با آگاهی 
این مسئولیت را قبول کرده، پس در مقابل این پذیرش باید پاسخگوی عملکردش باشد. 

امیدوارم سعادتمند با عملکرد خوب در آینده بتواند از خودش دفاع کند.

واعظ آشتیانی :

باندبازی و قبیله گری سرخابی ها را به این روز انداخت

در همه سالهای فعالیت تیم فوتبال استقلال در سطح اول 
فوتبال ایران بازیکنان زیادی در این تیم حضور داشته اند که 
عملکرد و سابقه حضور آنها در این تیم یکی از فاکتورهایی است 
که می تواند برخی از بازیکنان را در تاریخ این باشگاه از دیگران 

متمایز کند.
محمود فکری کاپیتان پیشین تیم استقلال و سرمربی این 
روزهای نساجی در تاریخ ۷۵ ساله این باشگاه بیشترین تعداد 
تاریخ  بازیکنان  از همه  نظر  این  از  و  دارد  تیم  این  در  را  بازی 
از  دیگر  یکی  صادقی  امیرحسین  است.  پیش  باشگاه  این 
کاپیتان های گذشته آبی پوشان هم با ۱۱ سال حضور در لیگ 
برتر رکورددار بیشترین سال های حضور در لیگ برتر در تاریخ این 
باشگاه می باشد. همچنین در تاریخ این باشگاه تنها ۵ بازیکن 
توانسته اند بیشتر از ۳۰۰ بار با پیراهن این تیم در تورنمنت های 
مختلف به میدان بروند که این پنج نفر عبارتند از؛ محمود فکری، 
پژمان منتظری، امیرحسین صادقی، جواد زرینچه و خسرو 
حیدری. محمود فکری بعد از دو سال حضور در تیم های ساحل 
جویبار و نساجی، در سن ۲۱ سالگی به استقلال پیوست به 
جز ۲ فصلی که بالاجبار و برای گذراندن دوران خدمت مقدس 
پایانی  ماه  چند  و  داشت  حضور  سپاسی  فجر  در  سربازی 

فوتبالش، سایر سالهای ورزشی اش را در استقلال سپری کرد.
فکری با رکورد بیشترین تعداد بازی

محمود فکری ۱۳ سال برای استقلال بازی کرد که در این 
مدت با احتساب ۳۲ بازی غیر رسمی و دوستانه در مجموع 
۳۷۷ بار با پیراهن استقلال به میدان رفت که این یک رکورد 
سخت دست یافتنی در تاریخ این باشگاه می باشد. فکری با 
آبی  برای  که  باری  کاپیتانی در ۳۷۷  بازوبند  بستن  بار   ۱۴۹
پوشان بازی کرده بعد از سید مهدی رحمتی و فرهاد مجیدی در 
رده سوم قرار دارد و ۲۲ بار هم برای آبی پوشان گلزنی کرده که ۲ 

گل از این تعداد گل در دربی ها بوده است.
رکورد جالب امیرحسین صادقی

امیر حسین صادقی یکی دیگر از رکوردداران استقلال است 
که رکورد او به بیشترین سالهای حضور در لیگ برتر باز می گردد. 
صادقی ۱۱ فصل برای استقلال در لیگ برتر بازی کرده و از این 
نظر جلوتر از دیگر بازیکنان این تیم است. وی در این سال ها 
۳۲۵ بار با پیراهن این تیم به میدان رفته و یکی از ۵ بازیکنی 
است که بیشتر از ۳۰۰ بار برای آبی ها بازی کرده است. صادقی 
۱۶ بار هم برای تیمش در این بازی ها موفق به گلزنی شده که 

یکی از این گل ها در دربی ها بوده است.
باشگاه ۳۰۰ تایی ها

تنها ۵ بازیکن در تاریخ باشگاه استقلال از مرز ۳۰۰ بازی عبور 
کرده اند و به باشگاه ۳۰۰ تایی های آبی رسیده اند. محمود 
فکری، پژمان منتظری، امیرحسین صادقی، جواد زرینچه و 
خسرو حیدری به ترتیب با ۳۴۵، ۳۱۸، ۳۱۶، ۳۰۵ و ۳۰۴ بازی 
رسمی با پیراهن استقلال در صدر جدول تعداد بازی قرار دارند. 
البته که هر کدام این از نفرات تعدادی هم بازی غیر رسمی دارند 
که با احتساب آنها تعداد بازی این بازیکنان به ترتیب؛ ۳۷۷، 

۳۲۰، ۳۲۵، ۳۳۱ و ۳۰۵ بازی است. نزدیک ترین بازیکن به 
این لیست نیز آرش برهانی است با ۲۹۸ بازی و بهترین گلزن 
تاریخ باشگاه استقلال تنها ۲ بازی نیاز داشت تا به جمع ۳۰۰ 

تایی ها اضافه شود.
بیشترین کاپیتانی

رکورد بیشترین کاپیتانی برای استقلال در اختیار سید مهدی 
رحمتی دروازه بان پیشین این باشگاه است. رحمتی که با ۲۶۵ 
بازی رسمی برای استقلال هشتمین بازیکنی است که بیشترین 
تعداد بازی را دارد، با ۱۷۲ بار کاپیتانی از دیگر بازیکنان این تیم 
پیش است. رحمتی ۱۶۶ بار از ابتدا و در ۶ بازی بعد از تعویض 

کاپیتان اول این بازوبند را بر بازو بسته.
فرهاد مجیدی سرمربی کنونی استقلال با ۱۵۵ بار کاپیتانی 
در استقلال بعد از رحمتی در جای دوم قرار دارد که ۱۱۴ بار 
تعویض  از  بعد  موارد  و در سایر  بوده  کاپیتان  بازی  ابتدای  از 

کاپیتان های داخل زمین او بازوبند را بر بازو بسته است.
محمود فکری با ۱۴۹، جواد زرینچه با ۱۳۸، علی جباری با 
۱۰۸ و امیر قلعه نویی با ۸۸ کاپیتانی دیگر نفراتی هستند که 

بیشترین تعداد کاپیتانی در تاریخ این باشگاه را تجربه کرده اند.
رکوردهای گلزنی در اختیار برهانی

آرش برهانی با ۹ فصل حضور در استقلال و ۲۹۸ بازی برای این 
تیم، یکی از رکوردداران بازی و حضور در جمع آبی پوشان است. 
اما این مهاجم پیشین و کرمانی آبی پوشان با ۱۰۷ گل زده بهترین 
گلزن تاریخ این باشگاه به حساب می آید. برهانی ۸۰ بار در لیگ 
برتر، ۱۴ بار در جام حذفی و ۱۳ بار هم در آسیا برای آبی پوشان 
گلزنی کرده و سابقه آقای گلی را هم در کارنامه اش دارد. برهانی نه 
تنها بهترین گلزن تاریخ باشگاه استقلال است، بلکه بهترین گلزن 
لیگ برتر با ۸۰، بهترین گلزن جام حذفی با ۱۴ و بعد از فرهاد 

مجیدی دومین گلزن برتر آسیایی این تیم نیز می باشد.

رکوردداران بازی در استقلال چه کسانی هستند

معرفی ۳۰۰ تایی های آبی

کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال گفت: متاسفانه طی روزهای 
و  پرسپولیس  اسطوره های  و  پیشکسوتان  علیه  هجمه ای  اخیر 
استقلال به راه افتاده و باعث شده هواداران دو باشگاه ریشه دار علیه 

مفاخر دو تیم جبهه گیری کنند. 
حسن روشن افزود: باید اقرار کنم بعضا به نقل از بنده مطالبی 
منعکس می شود که نادرست است زیرا من از دوران جوانی تا این 
لحظه همواره با بزرگان پرسپولیس رفاقت داشته ام. همین الان هم 
با حسین کلانی یکی از موسپیدان نیکنام پرسپولیس رفت وآمد 

دارم.
وی در ادامه گفت: ما در گذشته سوای آنکه رقیب بودیم، رفاقت 
هم داشتیم و همین یکدلی و دوستی موجب اقتدار تیم ملی و 

موفقیت ما در عرصه آسیا می شد.
و  باشند  هوشیار  باید  تیم  دو  هواداران  کرد:  اضافه  روشن 
اجازه ندهند با حاشیه های تخریبی، به هم توهین کنند. بحث 
کری خواندن با بی احترامی تفاوت دارد و باید بگویم موج سواری 
کنونی اصلا قابل دفاع نیست. در شرایط فعلی باید هم استقلالی ها 
و هم پرسپولیسی ها دست در دست هم بگذارند و به داد هموطنانی 

بپردازند که در اوج بیماری کرونا، نیازمند هستند.
تفرقه  و حرف های  به مطالب  پرداختن  بجای  کرد:  تاکید  وی 
به  است  بهتر  می کند،  کدر  را  پیشکسوتان  روح  که  افکنانه 

افتخارآفرینان احترام بگذاریم.
این چهره نام آشنای تیم ملی و استقلال با اشاره به اینکه این دو 

باشگاه "برند"  فوتبال و "آبروی" ورزش ما هستند، اظهار داشت: آیا 
بهتر نیست برخی از رسانه ها به جای آنکه آتش بیار معرکه شوند، از 
دانش و راهکارهای گرانسنگ بزرگمردان این دو باشگاه در راه بهبود 

روند فوتبال کشورمان استفاده  کنند؟
وی با تشکر از ایثارگری کادر پزشکی و پرستاران شجاع گفت:  این 
شیر مردان و شیرزنان کشورمان، قهرمان واقعی هستند که برای 

نجات جان هموطنان، واقعا سنگ تمام گذاشتند.
استقلال  هواداران  از  کرد:  تصریح  پایان  در  روشن  حسن 
می خواهم که به خاطر حواشی اخیر، تندخویی نکنند و علیه بزرگان 
پرسپولیس جبهه نگیرند، زیرا آنها هم همانند پیشکسوتان استقلال 

در موفقیت های تیم ملی نقش کلیدی داشتند.

حسن روشن:
 پرسپولیس و استقلال آبروی ورزش ایران هستند

مهاجم سال های دور پرسپولیس و تیم ملی تاکید کرد: بهترین دوران زندگی من، زمانی بود که با پیشکسوتان استقلال در اردوی تیم ملی 
فوتبال بودم و بطور جدی از طرفداران فهیم پرسپولیس می خواهم که تحت هیچ شرایطی در فضای مجازی علیه اسطوره های تیم رقیب 
جبهه  گیری نکنند.   حسین کلانی روز افزود: متاسفم که در روزهای اخیر، برخی از هواداران دو تیم با تندترین الفاظ یکدیگر را هدف قرار 
داده و بزرگان پرسپولیس و استقلال را تخطئه می کنند. نمی دانم ریشه این کار از کجاست اما از طرفداران پرسپولیس بخصوص جوانان می 
خواهم که حواسشان را شش دانگ جمع کنند. وی اضافه کرد: اینکه گفته می شود فیلم پیروزی ۶ بر صفر ما معدوم شده اصلا صحت ندارد 
و من آنرا با ضرس قاطع تکذیب می کنم. بهتر است نسل امروزی بداند ما چه در اردوهای تیم ملی و چه بیرون از میدان بازی، با استقلالی ها 
رفاقت نزدیک داشتیم و بهترین روزهای زندگی من در این دوران بود. حتی من و چند تن از بازیکنان آن زمان پرسپولیس ارتباط خانوادگی 
با استقلالی ها داشتیم. کلانی در ادامه گفت: مدیران وقت دو تیم و کادر فنی، علاوه بر آنکه ما را به بازی مردانه تشویق می کردند بر این نکته 
تاکید می ورزیدند که با اعضای تیم رقیب دوست باشیم و ما تلاش می کردیم این موارد را ملکه ذهن خود کنیم. مهاجم اسبق پرسپولیس 
در خصوص دربی معروف سال ۵۲ گفت: ما هم فکر نمی کردیم با شش گل حریف را شکست دهیم و این اتفاق ها در فوتبال هرازگاهی رخ 
می دهد. حتی پس از پایان بازی، من همراه با محراب شاهرخی و ایرج سلیمانی به سمت رختکن استقلال رفتیم و آنها را به خویشتن داری 
دعوت کردیم. من حتی از بزرگانی همانند جباری، حجازی و مظلومی عذرخواهی کردم. وی افزود: مگر می شود از قهرمانی های تیم ملی 
و باشگاه استقلال در عرصه آسیا گفت و نامی از حجازی، جباری، پورحیدری، روشن. کارگرجم، عبداللهی و... نیاورد؟ مهاجم اسبق تیم 
ملی فوتبال ایران در پایان گفت : طرفداران پرسپولیس بخصوص افرادی که بنیه مالی مناسبی دارند در این برهه حساس، به یاری کسانی 
بپردازند که توان اقتصادی پایینی دارند. زیرا بعضا به سبب شیوع ویروس کرونا خانه نشین شده اند و حقوق دولتی نمی گیرند. پرسپولیسی 
واقعی حرف های آزار دهنده نمی زند و توهین نمی کند. امیدوارم هجمه فعلی هرچه سریعتر رفع شود و هواداران دوتیم که در واقع سرمایه 

های راستین فوتبال ایران هستند، تحت تاثیر شیطنت ها قرار نگیرند و بهتر است حامی کادر پزشکی و پرستاران دلاور باشند.

 معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان اعلام کرد که برای ادامه یا تعطیلی اردوهای ورزشی، لیگ ها و لیگ برتر 
فوتبال در اردیبهشت ماه امسال، هفته آینده تصمیم گیری می شود. 

»مهدی علی نژاد« روز سه شنبه پس از پایان نخستین نشست ستاد عالی بازی های المپیک و پارالمپیک در سال جدید، این مطلب را بیان 
کرد و گفت: در عین حال تمامی رقابت ها و فعالیت های ورزشی حداقل تا ۳۱ فروردین تعطیل است.

وی درباره ادامه یا تعطیلی اردوهای ورزشی و لیگ ها و لیگ برتر فوتبال در اردیبهشت ماه این نکته را عنوان می کند که تابع تصمیمات 
ستاد ملی مقابله با بیماری کرونا هستیم. اولویت نخست حفظ سلامت ورزشکاران است و نمی خواهیم به خاطر برگزاری اردوها در زمان 

شیوع این بیماری سلامت آنها به مخاطره بیفتد.
مسابقات بین المللی تا تیرماه برگزار نمی شود

»مهدی علی نژاد«  همچنین روز سه شنبه در نخستین نشست ستاد عالی بازی ها گفت: بعضی مصدومیت ها در ماه های نزدیک به 
المپیک توکیو برای ورزشکاران ما پیش آمد که فکر می کنم با تعویق این مسابقات آنها با شرایط بهتری خود را آماده المپیک کنند البته اگر 

برنامه ریزی درست صورت نگیرد این فرصت تبدیل به تهدید خواهد شد.
معاون وزیر ورزش و جوانان افزود: برای برنامه ریزی با توجه به تاریخ جدید بازی های المپیک، نه باید خیلی عجله کنیم و نه باید فرصت را 

از دست دهیم. از امروز ۱۵ ماه تا شروع المپیک فرصت داریم و ۵۰ سهمیه قطعی گرفته ایم.
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان گفت: با توجه به گسترش کرونا ویروس تا تیرماه هیچ رویداد بین المللی 

در دنیا برگزار نخواهد شد و شاید این تاریخ باردیگر تمدید شود. 
علی نژاد اضافه کرد: وزارت ورزش تا کنون تمام تعهدات خود را به ورزشکاران المپیکی انجام داده است و در خصوص ادامه روند پرداخت 

حقوق با توجه به تعویق افتادن المپیک و شروع مجدد اردوها باید تصمیم گیری شود.

حسن کلانی: 

رفاقت با بزرگان استقلال افتخار من است
علی نژاد: 

تکلیف لیگ برتر فوتبال هفته آینده مشخص می شود
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سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به فعالیت دادگاه های ویژه رسیدگی به پرونده های 
اخلال در نظام اقتصادی گفت: این شعب در سال ۹۸ در تهران رای به محکومیت قطعی 
۲۶۰ مفسد اقتصادی، ۳۳  مفسد اقتصادی در خراسان، ۳۱ مفسد اقتصادی در استان 
فارس، ۳۰ مفسد اقتصادی در استان اصفهان، ۱۱ مفسد اقتصادی در استان هرمزگان، 

سه مفسد اقتصادی در استان گلستان و سه مفسد اقتصادی در استان قم دادند. 
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در نخستین نشست خبری سال ۹۹ که به صورت 
ویدئو کنفرانس برگزار شد، ضمن تبریک سال جدید که از سوی رهبر معظم انقلاب 
اسلامی به عنوان سال جهش تولید نامگذاری شده است و میلاد منجی عالم بشریت 
حضرت مهدی )عج( افزود: در سال ۱۳۹۸ که هدف نظام و راهبرد تعیین شده از سوی 
رهبری، رونق تولید بود، خوشبختانه اعلام کردیم که نتیجه تلاش های همکاران ما 
در جلوگیری از تعطیلی بیش از ۹۹۰ واحد تولیدی و پیشگیری از بیکاری کاگران این 

واحدها، بخشی از ایفای نقش قوه قضائیه در تحقق رونق تولید بود.
وی با اشاره به نامگذاری سال جدید با عنوان سال جهش تولید ادامه داد: در سال 
۱۳۹۹ سعی می کنیم با کمک همکاران قضائی از واحدهای تولیدی حمایت های لازم از 
آنها از جمله تامین امنیت قضائی و اقتصادی برای تولیدکنندکان، کمک به بهبود فضای 
کسب و کار با اصلاح ساختارهای فسادزا و رفع دیوانسالاری های زائد و حذف دالان های 
تاریک و تو در توی صدور مجوز و امضاهای طلایی و به ویژه مبارزه با قاچاق کالا، سهم 

خود را در انجام این ماموریت مهم ایفا کنیم.
اسماعیلی گفت: یک سال و یک ماه از آغاز دوره تحول و مدیریت جدید در قوه قضائیه 
می گذرد و مردم و همکاران ما تحول را به خوبی احساس کنند و سعی کردیم مراجعان 
به دستگاه قضا و عامه مردم طعم شیرین عدالت و خدمت را بچشند و اینک به شکرانه 
این نعمت از خداوند و از همه همکاران عزیزمان که با تلاش و مجاهدت در این مسیر گام 

برداشتند قدردانی می کنم.
سخنگوی قوه قضائیه با بیان اینکه یک سال از سخنگویی وی می گذرد افزود: در 
مجموع در سال ۹۸، بیست و دو نشست برگزار و به ۴۹۵ سوال از سوی رسانه ها پاسخ 
داده شد و این عملکرد در مقایسه با دوره قبل رشدی بالغ بر ۵۰ درصد از لحاظ تعداد 

جلسات و تعداد سوالات پاسخ داده شده داشته است.
اسماعیلی با بیان اینکه از دیگر اقدامات سال قبل اصلاح و تغییر روشهای مدیریتی در 
سطوح مختلف قوه قضائیه بود افزود: با بهره گیری از روشهای فعال، پویا و میدانی به این 
مهم دست یافتیم و در این راستا در سال گذشته رئیس قوه قضائیه ۱۷ سفر استانی انجام 

دادند و اگر شرایط کرونایی ایجاد نمی شد قرار بود به ۲۰ استان برسد.
وی ادامه داد: رئیس قوه قضائیه همچنین از هشت واحد قضائی در تهران، یک واحد 
قضایی در مشهد و ۶ زندان در تهران و استان های مختلف بازدید داشت و این الگوی 
مدیریتی به سایر بخش های مدیریتی قوه قضائیه نیز تسری یافت و تعداد بازدیدهای 
با سال ۹۷، رشد ۶۲  از واحدهای قضایی خود در مقایسه  مدیران دستگاه قضایی 
درصدی داشت. اسماعیلی درباره صدور دستورالعمل رسیدگی به پروندهای مسن در 
دی ماه گفت: طی ۴۵ روز بیش از ۵۰ درصد از پرونده های مسن رسیدگی شد اما در 
اسفند ماه به دلیل شرایط پیش آمده ناشی از شیوع کرونا ادامه روند رسیدگی میسر نشد 
و تدابیری اتخاذ شده است تا در سال جدید این دستورالعمل استمرار داشته باشد و تا 

شش ماه نخست امسال بخش مهم پرونده های مسن تعیین تکلیف شود.
قدردانی اسماعیلی از دولت و بانک مرکزی 

سخنگوی قوه قضائیه در ادامه با اشاره به مشکلات تعاونی های اعتباری گفت: این 
تعاونی ها قارچ گونه روییدند و سپرده های بسیاری از مردم دریافت کردند، اموال مردم را 

حیف و میل کردند و به بیراهه رفتند.
وی افزود: برای ساماندهی این تعاونی ها، ستادی با مشارکت دولت، بانک مرکزی و 
قوه قضائیه تشکیل شد و برای گره گشایی از مردم و به ویژه سپرده گذاران قرار شد خط 
اعتباری در بانک مرکزی راه اندازی شود و قرار شد در تعدادی از این تعاونی ها یک خط 
اعتباری از بانک مرکزی اختصاص یابد و از محل این خط اعتباری مشکل مردم و به ویژه 
سپرده گذاران حل شود و به مرور اعتبارات تخصیص یافته به این خط به بانک مرکزی از 

محل دارایی تعاونی ها عودت داده شود.
سخنگوی قوه قضائیه ضمن تشکر از دولت و بانک مرکزی افزود: قوه قضائیه بعد از این 
اقدام موفق شد صرفا در ماه های پایانی سال ۹۸، مبلغ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از اموال 

تعاونی افضل طوس به بانک مرکزی انتقال دهد. 
وی ادامه داد: همچنین هزار و ۴۵۰ میلیارد تومان از اموال تعاونی وحدت، ۳۰۰ 
میلیارد تومان از اموال تعاونی فرشتگان و از اموال تعاونی ثامن الحجج ۶۰۰ میلیارد تومان 

به بانک مرکزی عودت داده شد.
اسماعیلی گفت: همچنین ۴۳۵ میلیارد تومان از اموال این تعاونی به مردم و سپرده 
گذاران پرداخت شد و اموال و دارایی های دیگری نیز از این موسسه شناسایی شده که به 

مرور فرایند فروش و انتقال آن انجام می دهد.
دادرسی تعطیلی بردار نیست

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره تدابیر این قوه  برای ادامه دادرسی 

ها در شرایط کرونایی گفت: روز گذشته در جلسه شورای عالی قوه  قضائیه کلیات 
دستورالعمل رسیدگی به پرونده های قضائی تا پایان شرایط کرونایی تصویب شد و 
جزئیات این دستورالعمل امروز در نشست معاون اول قوه قضائیه با تعدادی از معاونان 

دستگاه قضا نهایی می شود.
وی ادامه داد: همچنین فردا جلسه مشترک با روسای کل و دادستان های سراسر کشور 
به صورت ویدئو کنفرانس برگزار می شود و در نهایت این دستورالعمل با تأیید رئیس قوه 

قضائیه به همه مراجع قضایی ابلاغ خواهد شد.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: در این دستورالعمل تلاش شد سلامت همکاران و مردم 
با استفاده از فناوری اطلاعات و سامانه مربوطه و فاصله گذاری فیزیکی تامین شود و به 

خطر نیافتد و ضمن اینکه به هیچ عنوان دادرسی تعطیلی بردار نیست.
دیدگاه های سران قوا برای مقابله با کرونا مغایرت ندارد

سخنگوی قوه قضائیه افزود: این دستورالعمل دقیقا با سیاست  ها و برنامه های ستاد 
ملی مقابله با کرونا منطبق است. قوه قضائیه عضو ستاد است و از مصوبات ستاد حمایت 

و در سایر بخش ها نیز به اجرای آن کمک می کند. 
اسماعیلی تصریح کرد: باید چرخ اقتصاد و معیشت مردم بچرخد به گونه ای که سلامت 
شهروندان به خطر نیافتد و این ها قابل جمع است. اعلام می کنم که بین دیدگاه های 

سران قوا و قوه قضائیه در این مسئله، مغایرتی وجود ندارد.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری درباره اقدامات قوه قضائیه در راستای 
شعار امسال و رسیدگی به پرونده های مربوط به احتکار اقلام دارویی گفت: ما وظیفه 
خود می دانیم راهبردهای کلان نظام را عملیاتی کنیم و در سال ۹۹ نیز ایفای وظیفه 
می کنیم و خوشبختانه در اولین جلسه شورای عالی قضائی، این موضوع در دستور کار 

قرار گرفت.
وی ادامه داد:  نقش قوه قضائیه در جهش تولید مشخص شد و ستاد اقتصادی 
مقاومتی قوه قضائیه ماموریت یافت در جهت تحقق  شعار امسال و مقابله با قاچاق و 

اصلاح ساختارها و سایر ماموریت ها اقدام کند.
سخنگوی قوه قضائیه درباره پرونده های مربوط به احتکار اقلام دارویی افزود: اغلب 
پرونده ها در دادسراها رسیدگی و در برخی استان ها در دادگاه نیز رای صادر شده اما در 

تهران هنوز در دادگاه رای صادر نشده است.
سرقت های دریایی و هوایی اقلام پزشکی جنایت علیه بشریت است

وی در پاسخ به سوال دیگری درباره مسئولیت نهادهای بین المللی حقوق بشری در 
مقابل رفتارهای آمریکا که سلامت مردم را به خطر انداخته است، گفت: اقدامات آمریکا 

با هیچ یک از موازین حقوقی و بین المللی سازگاری ندارد. 
وی افزود: امروز همه قبول دارند که حق حیات در زمره حقوق اولیه جامعه بشری و 
حق سلامت در زمره حقوق عامه است و این حقوق تبعیض بردار نیست و ملیت و نژاد و 

قومیت نمی شناسد. 
اسماعیلی گفت: اقدامات اخیر آمریکا در حوزه های مختلف از جمله تحریم دارو و 
اقلام پزشکی به ویژه در روزهای اخیر و سرقت های دریایی و هوایی جنایت علیه بشریت 

و مصداق بارز تبعیض در بین آحاد جامعه بشری است. 
وی گفت: گرچه با همه این جنایات، آمریکا نتوانسته این بیماری را در کشور خود مهار 
کند و حافظه تاریخ این جنایت را فراموش نمی کند و نهادهای بین المللی باید استقلال 

خود را اثبات کنند و از زیر فشار دولت های زورگو و قلدرمابانه آمریکا خارج شوند.
۳ گروه از زندانیان بعد از اعطای مرخصی و عفو در زندان باقی ماندند 

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه پس از اعطای مرخصی 
های ویژه کدام دسته از زندانیان همچنان در زندان هستند، گفت: سه گروه از زندانیان 

بعد از اعطای مرخصی و عفو در زندان باقی ماندند. 
وی توضیح داد: یک گروه زندانیان مرتکب جرایم خشن بودند و در این برهه از زمان 
تشخیص مسئولان قضایی این بود که به جهت حفظ امنیت جامعه و شهروندان، این 
گروه فعلا نباید به مرخصی بروند. گروه دوم زندانیانی هستند که ضوابط و مقررات 
دستورالعمل شامل حالشان بود اما استفاده از آن نیازمند اقداماتی از ناحیه خود زندانی 
مانند سپردن تامین مناسب بود. البته از سوی رئیس قوه قضائیه ابلاغ شده است یک 
کمیته ای  در استان ها تشکیل و نسبت به این گروه دوم از تامین های سبک تر استفاده 
شود. گروه سوم زندانیان تحت قرار هستند و هنوز حکم نگرفتند و به طور طبیعی شامل 

مرخصی نمی شوند زیرا مرخصی برای محکومان هستند.
اسماعیلی درباره گروه سوم یادآور شد: درباره این دسته از افراد نیز تاکید شد که کمیته 
مربوطه بررسی کنند تا در صورت داشتن شرایط لازم بتوانند با تبدیل قرار بازداشت آزاد 

شوند.
وی خاطرنشان کرد: قوه قضائیه تمایل دارد که همه زندانیان در چارچوب و ضوابط 

قانونی از تسهیلات و امتیازات مناسب برخودار شوند.
رسیدگی به پرونده سیل سال قبل

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره پرونده های شهرداران در سیل نوروز سال گذشته 
گفت: سال گذشته در همین ایام وقوع سیل در استان های مختلف را داشتیم. ترک 

فعل برخی مقامات و مسئولان در شهرداری ها در سیل های سال گذشته مورد بررسی 
قرار گفت. از جمله در استان فارس رأی صادر و هم شخصیت حقوقی شهرداری و هم 
شهرداران وقت به محکومیت کیفری و پرداخت دیه و جبران خسارت محکوم شدند. 
چون این رای قطعی نشده از بیان جزییات معذور هستم اما قوه قضائیه به این موضوعات 

در عمل رسیدگی کرد و فقط شعار نداد.
کاهش سرقت ها در ۴۵ روز اخیر

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه با آزادی حدود ۱۰ 
هزار نفر و مرخصی ۱۰۰ هزار نفر، رئیس پلیس تهران گفته که سرقت ها با این آزادی ها 
و مرخصی ها بیشتر شده است، گفت: از زحمات عزیزان مان در نیروی انتظامی در 
بخش های مختلف تشکر می کنم اما فرمایش این عزیزمان فرمایش صحیح، متین و 

منطبق بر واقعیات نبود و بیشتر یک تحلیل و برداشت بود نه یک بررسی دقیق.
وی ادامه داد: مطابق این اظهارنظر طبق بررسی های ما در ۴۵ روز اخیر آمار سرقت ها 
سرجمع کاهش داشته اما افزایش نداشته است. اینکه گفته شده تعداد زیادی از این 
سرقت ها توسط زندانیان به مرخصی رفته باشد را هم بررسی کردیم اما چنین چیزی 

هم نبود. 
اسماعیلی افزود: در تمام افرادی که بررسی کردیم، عملًا در استان تهران از زندانیانی 
که در حال مرخصی بودند فقط یک نفر تا امروز بازداشت مجدد داشتیم. البته ما نمی 
خواهیم بگوییم این زندانیان مرتکب جرم نمی شوند اما بیشتر آنها ضوابط  و مقررات را 

رعایت کردند.
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: اینکه گفته شد تعداد زیادی از زندانیان در حال 
مرخصی مرتکب سرقت و مجدد بازداشت شدند، با بررسی های ما به هیچ عنوان انطباق 

ندارد.
برگزاری دادگاه طبری در اردیبهشت ماه

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده 
اکبر طبری گفت: پرونده این فرد به دادگاه رفته است و تشریفات برگزاری دادگاه در حال 
انجام است؛ پیش بینی می کنیم اولین جلسات رسیدگی به این پرونده در اردیبهشت 

امسال برگزار شود.
فوت بیش از ۶۰۰ نفر بر اثر مصرف الکل

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره آمار فوتی های ناشی از مصرف الکل در ایام اخیر 
گفت: متاسفانه این موضوع صحت دارد و آمار هم نگران کننده  است؛ افرادی در اثر 

مصرف الکل جان خود را از  دست دادند و عده ای نیز مسمومیت پیدا کردند.
اسماعیلی افزود: در سراسر کشور بیش از ۶۰۰ نفر فوتی و بیش از سه هزار نفر 

مسمومیت داشتیم.
وی با بیان اینکه آمار بسیار بالاست و بیش از حد انتظار ما بود، تصریح کرد: دو نکته 
را هشدار می دهم. چرا مصرف الکل؟ مصرف الکل درمان نیست بلکه کشنده است. 
هشدار دوم به کسانی که عرضه کننده الکل های غیراستاندارد بودند.این الکل های 
غیراستاندارد توسط برخی افراد تهیه و تعدادی از افراد در خوزستان و خراسان رضوی 

بازداشت شدند.
وی با تاکید بر برخورد قاطعانه با این افراد اظهارداشت: این افراد باید پاسخگوی اعمال 

مجرمانه خود در ارتباط با فوت و ورود صدمات به شهروندان باشند.
 توضیح درباره عدم اعطای مرخصی به نجفی

به  به سوال دیگری درباره عدم اعطای مرخصی  پاسخ  سخنگوی قوه قضائیه در 
محمدعلی نجفی و اینکه یکی از هم بندهای وی مبتلا به ویروس کرونا شده، گفت: این 
ادعا که از افرادی که در بند و اندرزگاهی که آقای نجفی در آن حضور دارد، یک نفر مبتلا 

شده، صحت ندارد. 
وی افزود: آقای نجفی چون هنوز رای محکومیت قطعی نگرفته، از دایره شمول 
مرخصی خارج است و با قرار بازداشت در زندان به سر می برد و بعد از قطعی شدن رای 

صادره، نسبت به مرخصی وی نیز تصمیم گرفته می شود.
اسماعیلی اظهار داشت: یکسری انتقادات مصداقی می شود که چرا به فلانی مرخصی 
ندادید. در این موضوع ما اصلا تصمیم فردی نگرفتیم بلکه شاخص و معیار گذاشتیم. 
برخی زندانیان رفتارشان با این شاخص ها انطباق کرد و برخی زندانیان انطباق نداشت 
که استفاده نکردند. انتقادها را وارد نمی دانیم و الگوسازی برای کشورهای مختلف کردیم 
و خوشبختانه هم زندانیان و خانواده آنان و هم مجامع و نخبگان با سلایق مختلف از این 

اقدام قوه قضائیه تقدیر کردند.
سخنگوی قوه قضائیه یادآور شد: در این ایام آنهایی که اقدام مدبرانه قوه قضائیه را 
تحسین کردند به مراتب بیش از اندک مواردی بود که از این اقدام انتقاد کردند. این اقدام 

یک الگو در جهان شد به گونه ای که یک مطالبه در کشورهای مختلف شده است. 
وضعیت پرونده سلطان سوخت

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری درباره دستگیری هومن پروین معروف 
به سلطان قاچاق سوخت گفت: رای این پرونده در حال اجراست و این فرد میلیاردی به 
جزای نقدی محکوم شده است و بخشی از جزای نقدی وی نیز وصول شده و در اسفند 

ماه ۹۸ در یک مورد ۳۰ میلیارد از جزای نقدی وی نیز واصل شده است.
سخنگوی قوه قضائیه با بیان اینکه این پرونده یکی از پرونده های مهم قاچاق سوخت 
در استان بوشهر بود، خاطرنشان کرد: این ادعا که فرد دیگری جای ایشان زندان خوابی 
کرده صحت ندارد و خود فرد دستگیر شده و بازداشت است و اخیرا پیگیری کردیم تا به 

لحاظ اهمیت قاچاق سوخت هیچ گونه اغماضی در مورد این قبیل پرونده ها نشود.
آخرین وضعیت زندانیان فراری

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت زندانیان فراری گفت: در این ایام 
متاسفانه یکی دو حادثه در برخی زندان ها از جمله زندان سقز داشتیم که با توطئه برخی 
زندانیان همچنین، احتمال تبانی و سهل انگاری برخی کسانی که در زندان فعالیت می 

کردند، رخ داد.
و  زندانیان دستگیر  این  باید  که حتما هم  کردیم  اعلام  بلافاصله  داد:  ادامه  وی 
هم با افراد مقصر برخورد شود و با آنهایی که در این ماجرا نقش داشتند و در زندان 
کار می کردند و قصور کردند برخورد شده است یعنی پرونده تشکیل شده و برخی 

بازداشت شدند.
اسماعیلی اظهارداشت: همچنین با همکاری نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات، سپاه 
و مجموعه زندانبانی بیشتر زندانیان فراری دستگیر شدند، عده ای خود معرف بازگشتند 

و اکنون به تعداد انگشت شمار بیرون هستند و تعدادی خودشان بازگشتند.
سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: عامل اصلی و طراح توطئه دستگیر شده و 
کسانی که هنوز دستگیر نشده اند جرم سنگین نداشته اند و فریب خورده اند. این اتفاق 
درس و هشداری شد برای  عوامل زندانبانی و معلوم شد توطئه و سهل انگاری اتفاق 

افتاده است.
اسماعیلی تصریح کرد: در حال حاضر هم امنیت و هم سلامت در زندانها برقرار است. 
در مورد امنیت زندان ها کوتاه نمی آییم و از پلیس به این جهت که بسیار به ما کمک کردند 

و مساعدت داشتند کمال تشکر را دارم.

سخنگوی قوه قضاییه خبر داد:

محکومیت قطعی بیش از ۳7۰ مفسد اقتصادی

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: هیچ پدیده ای 
برای اقتصاد کشور سهمگین تر از طولانی شدن کرونا نیست و باید 
در حداقل زمان این بیماری را مهار کنیم تا به اقتصاد کشور هم 

کمک کرده باشیم. 
شورای  مجلس  علنی  صحن  در  شنبه  سه  روز  نمکی  سعید 
است،  افزایش  به  رو  ما  کشور  در  اگر  کرونا  آمار  افزود:  اسلامی 
به این علت است که ما بیماریابی را فعال کردیم. یعنی به جای 
این که بنشینیم و کرونا به سراغ ما بیاید، ما به سراغ آن رفتیم و 
غربالگری کردیم. اعضای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
مشاهده کردند که در گیلان زیر فشار تخت بیمارستانی داشتیم 
له می شدیم. در حال حاضر ۷۱ میلیون نفر از مردم کشور را با 
اتکا به سامانه سیب و پرونده الکترونیک سلامت و سامانه ۴۰۳۰ 
غربالگری کرده و مواردی که در مرحله اولیه بیماری هستند را 

شناسایی کردیم. این پروتکل تایید شده در جهان است.
وی ادامه داد: این به معنی تشخیص زودرس، ایزوله کردن و 
جداسازی به موقع است. با این اقدام افراد را در مراحل اول بیماری 

شناسایی کرده و از دیگران جدا کردیم و همچنین اجازه ندادیم این 
افراد در شرایط سنگین بیماری مراجعه کنند تا نیازمند آی سی یو 
باشند. امروز وضعیت بیمارستان های ما به این صورت است که 
بین ۳۰ تا ۵۰ درصد تخت خالی دارند. این موضوع باعث شد که 

پزشکان و پرستاران بیشتر به بیمار برسند.
نمکی افزود: اکنون با بیماریابی، اعلام و گزارش بیماری بالا رفت 
و به علت کاهش بار بیمارستان و رسیدگی بیشتر کادر بهداشت 
و درمان، مرگ و میر کاهش پیدا کرد. در روزهای آتی شاهد این 
بیشتر  ابتلا  مثبت  موارد  و  مرگ ها  بین  فاصله  که  بود  خواهیم 
می شود. این فاصله بیشتر، وضعیت ایران را بهتر نشان می دهد. 
امروز از نظر ابتلا رتبه هفتم و در مرگ و میر رتبه ششم را در جهان 

داریم.
یا  فاصله گذاری اجتماعی  اول،  بهداشت گفت: در گام  وزیر 
فیزیکی مطرح و در گام دوم، فاصله گذاری هوشمند مطرح شد. در 
ایران با پدیده حصر و جنگ اقتصادی مواجه هستیم. نمی توانیم 
جوراب فروشی که با فروختن پنج جوراب امور خود را می گذراند رها 
کنیم. نمی توانیم صنعت و تولید را تعطیل کنیم؛ از تولید ماسک و 
دارو تا کارخانه خودروسازی قابل تعطیل نیست و در شرایط سخت 

اقتصادی قرار داریم.
وی اظهار کرد: حالا به وزیر بهداشت می گوییم آمپول بزن، الکل 
نداریم، جای آن هم نباید آبسه کند. با این پارادوکس مواجهیم و 
به این دلیل فاصله گذاری هوشمند را ایجاد کردیم تا هم از نظر 

اقتصادی دچار مشکل نشویم و هم کرونا را مدیریت کنیم.
چه زمانی موارد اولیه کرونا در ایران

 تشخیص و اعلام شد؟
وزیر بهداشت بیان کرد: بلافاصله پس از اخذ گزارش کرونا از 
ووهان، ترتیبی برای مقابله با ویروس دادیم. برای ما مشخص بود که 

ویروس جدید با رفتاری متفاوت، ما را گرفتار می کند.
وی ادامه داد: اولین مورد ویروس کرونا در سال ۲۰۰۳ در چین 
دیده شد و در سال ۲۰۱۲ کرونای جدیدی در منطقه خاورمیانه با 
عنوان مرس بروز کرد که اولین فوتی در جده عربستان اتفاق افتاد. 
کرونا جدید رفتار کاملا متفاوتی از قبلی ها داشت و در چین قتل 

عامی در ووهان اتفاق افتاد و بعد به سایر مناطق این کشور سرایت 
کرد.

نمکی افزود: در روز اول برای پروازهای مستقیم از چین تصمیم 
گرفتیم و به همه دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ کردیم. از اوایل 
بهمن، دانشگاه ها برای تخت خالی و امکانات و آزمایشگاه آماده 
شدند. زیرا کیت تشخیصی کرونا درست بعد از دو هفته که در ایران 
وارد شد.  بهداشت  توسط سازمان جهانی  داده شد،  تشخیص 
ولی در همان روزهای اول در انستیتو پاستور، کیت تشخیصی 
کرونا جدید را طراحی کرده بودیم و دو آزمایشگاه در کشور آماده 

تشخیص بود.
وی بیان کرد: ما پیک پاییزه آنفلوآنزا را داشتیم و منتظر نوع 
B آنفلوآنزا بودیم و گزارش هایی در این رابطه پس از بارش برف 
گزارش داده شد. پس از آن، دو مورد در روز ۲۹ بهمن به ما گزارش 
دادند که در شهر قم علایم دارند. در همان لحظه اعلام کردم که 

این گزارش متفاوت است و باید به آن شک کنیم.
وزیر بهداشت گفت: بلافاصله تست کردیم و صبح روز ۳۰ بهمن 
که چهارشنبه بود در دولت اعلام کردم که ما دو مورد دیشب در قم 
داشتیم که علائم بیماری کرونا را دارند. آزمایش اول مثبت شده بود 
و باید دو آزمایش دیگر هم انجام می شد. همان روز ظهر این موارد 
اعلام شد. هرچند برخی دوستان توصیه داشتند که اعلام آن قبل 
از انتخابات درست نیست، اما معتقدم درست ترین کار، صداقت و 

راست گویی به مردم است.
امروز زمان ریشه یابی بیماری و منشا آن نیست

نمکی اظهار کرد: ۲۳ تیم اپیدمیولوژیست در حال کار روی این 
موضوع هستند که منشا اول بیماری کجا بود. آنچه در گیلان اتفاق 
افتاد با آنچه در قم اتفاق افتاد، دو مقوله جداگانه است. همه این 
موارد را بررسی کردیم و در یک جلسه غیرعلنی مواردی را مطرح 
می کنیم. البته این به این معنی نیست که با مردم بیگانه باشیم و با 

مردم به صراحت حرف نزنیم.
وی ادامه داد: امروز زمان ریشه یابی بیماری و منشا آن نیست و 
وقت مبارزه با بیماری است. در حال حاضر همه کشور درگیر این 
ویروس است و باید با همدلی و مشارکت همگانی، این ویروس را 

مهار و ریشه کن کنیم.
حتی یک بیمار پشت در بیمارستان نمانده است

از  را  ماسک  خروج  ماه،  بهمن  اوایل  از  گفت:  بهداشت  وزیر 
کشور ممنوع کردیم. حتی یک بیمار در پیک بیماری، پشت در 
بیمارستان ها سرگردان نماند و این افتخار جمهوری اسلامی ایران 
است. در کشورهای اروپایی و آمریکایی می بینیم که مردم در مقابل 

کرونا زانو زنده اند.
وی ادامه داد: در فرانسه به ازای هر هزار نفر، حداقل هفت دارد و 
ما یک و شش دهم تخت داریم. میزان تخت های بیمارستانی اروپا 

۴ تا ۵ برابر ایران است.
و  انتظامی  نیروی  و  بسیج  و  ارتش  حمایت  افزود:  نمکی 
دستگاه های مختلف دولتی و سازمان های مردم نهاد در کنار ما بود 

تا توانستیم به نقطه مطلوبی برسیم.
پایان اردیبهشت به مرحله مهم مقابله با کرونا می رسیم

 وی اظهار کرد: آنچه امروز در کشور می بینیم، مرحله مدیریت 
یا  توهم  نباید دچار  و کنترل نرسیدیم.  به مهار  و  بیماری است 
گرفتاری محاسباتی شویم. این کار در اوج تحریم ها انجام شده 
است. کسی باور نمی کرد ایران در شرایط سخت تحریم این کار را 
انجام دهد. می خواستیم ماسک و لباس برای پرستار بیاوریم و در 

فرودگاه ها از ما مصادره می شد.
نمکی ادامه داد: باید به روح بلند شهدای خدمت در سلامت 
درود فرستاد. پزشکان و همکاران ما در حوزه بهداشت شبانه روز کار 
کرده و کار بزرگی انجام دادند. تا انتهای کار به وفاق و همدلی ملی 
با پشتوانه مقام معظم رهبری در همه کشور نیاز داریم. برای اولین 
بار نمازهای جمعه و مدارس و حتی حرم های مقدس و اعتکاف و 

سفرهای راهیان نور تعطیل شدند.
وزیر بهداشت افزود: اتفاق ویژه ای در غربالگری عمومی با عنوان 
بسیج مقابله با کرونا انجام شد تا آمار بیمارستان های ما را کم کرد و 
توانستیم بیماران را در مراحل اولیه بیماری شناسایی کنیم. نمکی 
گفت: امروز در مرحله مدیریت بیماری کرونا هستیم و در روزهای 
آینده در برخی استان ها به مرحله کنترل هم خواهیم رسید و 

امیدواریم تا پایان اردیبهشت به مرحله مهم تری برسیم.

وزیر بهداشت:

 تا پایان اردیبهشت کرونا را مهار می کنیم

کدام رویکردغالب می شود شعارمحوری یا واقع گرایی؛

مجلس یازدهم و واقعیت های
 سیاست و دیپلماسی

شیوه مواجهه مجلس یازدهم با واقعیت های پیدا و پنهان سیاست داخلی و 
خارجی، یکی از مهم ترین سوالات صاحب نظران و رسانه ها است؛ اتخاذ رویکرد 
شعارمحور یا واقع گرایانه اصولگرایان در مجلس یازدهم در قبال ایران و جهان 

می تواند به خوانشی جدید از منافع ملی منجر شود. 
ورود ویروس کرونا به ایران همزمان با برگزاری انتخابات یازدهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی، گرچه این انتخابات و فاتحان کرسی های بهارستان را به 
حاشیه برد اما تحلیل ها درباره چالش های پیش روی مجلسی عموما اصولگرا با 
طیف های مختلف همچنان می تواند در ترسیم کارویژه های آینده این مجلس مورد 
توجه باشد. یکی از مهم ترین این چالش ها، موضوعات متنوع و البته بغرنج عرصه 

سیاسی داخلی و خارجی است.
گردش قدرت تقنینی و نظارتی کشور موجب برآمدن اکثریتی در مجلس شد که از 
نظر سیاسی با دولت همسو نیست. اظهارات دوران رقابت های انتخاباتی که سرشار 
از انتقاد علیه سیاست ها و برنامه های دولت بود، موید این مطلب است که دولت 
دوازدهم و مجلس یازدهم به منظور پیشبرد درست و منطقی امور روزهای پرچالشی 
را پیش رو دارند و تصمیمات اتخاذ شده از سوی کابینه و وزرا برای تایید از سوی 

آن ها با دشواری هایی همراه خواهد بود.  
در بُعد سیاست خارجی مجلس آینده با واقعیاتی چون برجام، FATF و دیگر 
قراردادهای بین المللی روبروست. از »دونالد ترامپ« که احتمالا بار دیگر در کاخ 
سفید بوده و کارزار تحریم های همه جانبه اش علیه ایران را تداوم خواهد بخشید 
تا متحدان منطقه ای او که از هر تیتر و خبری، هر حرف و اقدامی و از هر لایحه 
و طرحی بهانه برای ایران هراسی می سازند و جامعه جهانی را علیه ایران تحریک 
می کنند با توجه به تفاوت های دیدگاهی میان دو قوه روزهای پر حرف و حدیثی را 

می توان پیش بینی کرد.
واقعیات سیاست داخلی ایران

برنامه های اقتصادی، عملکرد دستگاه دیپلماسی، تصمیم گیری های اجتماعی و 
فرهنگی، میزان آزادی ها و در نهایت ماهیت اعتدالی دولت مهم ترین مفاهیم مورد 
مناقشه دولت دوازدهم و مجلس یازدهم خواهد بود. رسانه ها و چهره های اصولگرا 
از همان ابتدای روی کار آمدن حجت الاسلام »حسن روحانی« او را متهم به پیروی 
از سیاست های لیبرالی کرده و شرایط این روزهای اقتصاد ایران را نتیجه تدابیر 

دولت برای آزادسازی اقتصادی می دانند.
این نوع نگاه در حالی مطرح می شود که اساسا اقتصاد ایران ظرفیت اعمال 
سیاست های لیبرالی را ندارد و سیاست ها و برنامه های اقتصادی دولت یازدهم 
و دوازدهم هم نشانه خاصی از اجرای این سیاست ها و یا حتی تفاوت ماهوی با 
برنامه اقتصادی پیشین ندارد. بسیاری از نمایندگان منتخب مجلس اعضای دولت، 
معاونان، مدیران و دست کم معتقدان به سیاست های توزیعی دولت نهم و دهم 
هستند. سیاست های یارانه محور که اتکای مالی آن تا پیش از این به نفت بود اما 
پس از تحریم های بی سابقه صادرات نفت ایران از سوی آمریکا، دولت را در منگنه 

سخت تامین آن گذاشته است.
مبنای ذهنی بسیاری از نمایندگان مجلس آینده براساس اظهارات آنها با آنچه 
دولت تدبیر و امید اجرا کرده و می کند متفاوت است که این می تواند نقطه عطف 
منحنی چالش های مجلس آینده و دولت باشد. مجلس در مقام قانونگذاری با 
تصویب برنامه های توزیعی و حمایتی فاقد پشتوانه مالی و الزام دولت به اجرای آنها 

می تواند کار قوه مجریه را در سامان دادن به اقتصاد کشور دشوارتر کند.
موضوع مورد اختلاف دیگر سیاست خارجی دولت خواهد بود. واقعیت آن است 
که راهبرد سیاست خارجی دولت یازدهم و دوازدهم که رابطه معقول و عزتمندانه 
با جهان است، از همان ابتدا در دستگاه فکری جریان اصولگرا مورد قبول قرار 
نگرفت. نشانه مشخص آن هم صدها مورد پرسش، احضار به مجلس، تیترهای 
طعنه و تهدید، سخنرانی های دلواپسانه و هجمه های رسانه ای علیه »محمدجواد 
ظریف« وزیر امورخارجه است. ظریف در خط مقدم ارتباط با جهان بارها از سوی 

برخی چهره های اصولگرا متهم شد و حتی تا پای استعفا هم رفت.
شماری از منتخبان مجلس آینده دستاوردهای دیپلماتیک وزارت امور خارجه را 
نه تنها دستاورد نمی دانند بلکه برای از میان برداشتن آنها تمام تلاش خود را به 
کار خواهند بست. شاهد این موضوع هم اظهارنظرهای هفت سال گذشته است: 
»چند سال با برجام ما را سرکار گذاشتند؟«، »مجلس اشتباه برجام را در مورد 
FATF تکرار نکند«، »برجام دیگر پا نخواهد گرفت«، »هیچ سیاستمدار با وجدان 
و باشرفی پیگیری برجام را به قیمت ذلیل شدن ایران بر نمی تابد.«، »برجام نتیجه 
تفکر غرب گرای اصلاح طلبان است«، »با کدخدا بستیم، ولی نوچه های کدخدا 

مشکل ایجاد کرده اند.«
این تیترها نمونه هایی از اظهارات نمایندگان همسو با این جریان طی سال های 
گذشته بوده است که بارها علیه برجام سخنرانی و موضع گرفتند. واقعیت آن است 
که بخش بزرگی از اصولگرایان برجام یا هرگونه مذاکره بر اساس بده بستان های 
بین المللی را نوعی تحقیر کشور می دانند و با چنین دیدگاهی با لوایح چهارگانه به 
مشکل برخوردند.   این دیدگاه زمانی که در تلاقی با دیدگاه دولتی که با توجه به 
واقعیات جهان و روابط بین الملل از ضرورت گفت و گو با دنیا سخن می گوید، قطعا 

چالش مشترک مجلس آینده و دولت حسن روحانی خواهد بود.
تفاوت دیدگاه بهارستان نشینان با پاستورنشینان درباره موضوعات اجتماعی 
به عنوان  آنچه  را فراهم خواهد کرد.  و فرهنگی هم موجبات برخی چالش ها 
طرح های اجتماعی، فرهنگی و رسانه ای و مطبوعاتی در دستور کار قرار خواهد 
داد با آنچه دولت بدان اعتقاد دارد متفاوت خواهد بود. یکی از مهم ترین انتقاداتی 
که تحلیلگران سیاست داخلی همواره متوجه اصولگرایان دانسته و می دانند عدم 
توجه کافی آن ها به تغییر محسوس در باورها، ارزش ها و رفتارهای جامعه است. 
شکاف های نسلی تا طبقاتی، شهری و روستایی یا قومی، نوع تازه ای از برنامه ریزی 
و قانونگذاری را می طلبد که مجلس پیش رو برای دستیابی به این تازگی باید 
کهنه هایی را دور بریزد. در نهایت آنچه می تواند بستر تمام اختلافات اشاره شده در 
بالا نامیده شود تفاوت ماهیتی دولت معتدل تدیبر و امید با مجلس اصولگرا است. 
آنچه اما میان این اختلافات باید اولویت تصمیم و اجرا باشد منافع کشور و مردم 

است.
آنچه از جهان انتظار مجلس را می کشد

ترامپ همچنان بر مواضع ضد ایرانی خود پافشاری خواهد کرد، دولت های هم 
پیمان کاخ سفید در منطقه برای تضعیف ایران از هیچ کوششی دریغ نخواهند کرد، 
مواضع و جهت گیری اروپا به شکل پاندول میان ایران و آمریکا در نوسان خواهد 
بود و چین و روسیه برای ایستادن کنار ایران مطالباتی خواهند داشت و این همه در 

انتظار مواجهه و تصمیم مجلس قانونگذاری ایران است.
مرور اظهارات و رفتارهای اصولگرایان در قبال تحریم ها دو رویکرد متفاوت را 
نشان می دهد. گروهی که نزدیک به دولت سابق هستند از اساس تاثیر تحریم ها 
را انکار می کنند و گروه دیگر حتی وجود این تحریم ها را به دولت ارتباط می دهند. 
انکارکنندگان تاثیر تحریم ها در شرایطی که صادرات نفت ایران به شدت کاهش 
یافته، صنایع و شخصیت های حقیقی و حقوقی کشور در فهرست تحریم ها قرار 
دارند و حتی ورود دارو و غذا به کشور هم با سختی های زیادی همراه است، یکی 
از چالش برانگیزترین گروه های پیش روی دولت و مردمی خواهند بود که با تمام 

وجود تاثیر تحریم ها را احساس می کنند.
گروه دوم هم بدون اعتنا به دلایل و اساس بازگشت تحریم ها، زمانی که دولت 
را مقصر آن بدانند بستر ایجاد تنش خواهند بود، بی آنکه کمکی در این زمینه به 

دولت کنند.
از سوی دیگر آنچه در اظهارات برخی چهره های منتخب مجلس یازدهم به 
وضوح روشن است، یکی بودن اروپا و آمریکا در معادلات جهانی از دیدگاه آنهاست. 
اصولگرایان اروپا را متحد »حرف گوش کن« آمریکا می دانند در حالی که نقش 
اتحادیه اروپا و کشورهای حاضر در توافق برجام تاکنون متفاوت تر از آمریکا بوده 
است. اگر این دیدگاه اروپاستیزی  منتخبان مجلس تداوم یابد تمام رشته های 
چندسال گذشته ظریف برای ایجاد فاصله میان اروپا و آمریکا و بهره مندی اقتصادی 
از اروپا پنبه خواهد شد. اگرچه قطعا این تمام چالش های مجلس یازدهم نخواهد 
بود اما برای مواجهه با این گزینه ها طرحی نو لازم بوده و امید است برای اجرای آنها 

توافق و ضرورتی ایجاد و حس شود.



جزییات تازه از شیوع کرونا در ایران 
رییس سازمان نظام پزشکی قم گفت: همزمان با قم در ۱۵ استان کشور موارد مشکوک به کرونا 
وجود داشت، اما قم بر آزمایش و رسیدن به تشخیص نهایی کرونا، اصرار داشت و اولین مورد تشخیص 
این ویروس در قم مشخص شد. سید حسن عادلی در اظهارات ویدئویی که در شبکه های اجتماعی 
قم منتشر شد، آورده است: ما موارد مشکوک را آزمایش کردیم و به تشخیص رسیدیم و در صورتی که 
استانهای دیگر نیز بر خلاف پروتکل های وزارت بهداشت، از موردهای مشکوک آزمایش می گرفتند، 
یقینا به عفونت کروناویروس می رسیدند.وی اضافه کرد: در ۳۰ بهمن ماه سال گذشته بیمارانی بودند 
که در بخش »آی سی یو« یکی از بیمارستانهای قم فوت کردند و تشخیص ما این بود که احتمال کرونا 
باید بررسی شود و برای این تشخیص نیز اصرار کردیم.عادلی ادامه داد: هفته قبل از ۳۰ بهمن ماه نیز 
مورد مشکوک به کرونا را معرفی کرده بودیم و تشخیص کرونا را به آن احتمال داده بودیم که به دلیل 
دستورالعمل های های موجود وزارت بهداشت به مرحله چک و بررسی نرسید.وی تاکید کرد: نتیجه 
اصرار بر آزمایش این شد که اولین مورد مثبت کرونا در قم مشخص شد و این به این معنی نیست که 
اولین مورد بیماری در قم بوده است، همه کشور باید ممنون پزشکان قمی باشند که به این بیماری 
فکر کردند و تشخیص آن را مطرح کردند و با اثبات آن، حساسیت های لازم را نسبت به شیوع آن به 

وجود آوردند.

رهبر انقلاب روز نیمه شعبان با مردم سخن می گویند 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی روز پنجشنبه مصادف با نیمه  شعبان سالروز ولادت 
با سعادت قائم آل محمد )عج( با ملت شریف ایران مستقیم سخن خواهند گفت. به گزارش روز سه 
شنبه دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، سخنرانی تلویزیونی رهبر معظم انقلاب 
ساعت ۱۱ صبح از شبکه های رسانه  ملی و همچنین از پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR و 

حساب های اینستاگرام و توییتر این پایگاه به زبان های مختلف و به صورت زنده پخش خواهد شد.

۵۴ سرباز مبتلا به کرونا شدند
غلامرضا رحیمی پور رئیس اداره سرمایه انسانی ستاد کل نیرو های مسلح با اشاره به تدابیر و اقدامات 
صورت گرفته در راستای سلامتی سربازان و کنترل و پیشگیری از ویروس کرونا در جمع سربازان ارائه 
و اجرای آموزش های پیشگیری و خود محافظتی، کوتاه بودن مدت آموزش ها، کاهش قابل توجه 
ظرفیت پذیرش سربازان جدید در مراکز آموزشی، برگزاری کلاس ها و آموزش ها در فضای باز، حذف 
برنامه های تجمعی و انجام کنترل های لازم برای شناسایی افراد مشکوک به بیماری کرونا را از جمله 

تدابیر ستاد کل در جهت مقابله با ویروس کرونا و عدم اشاعه آن در بین سربازان عنوان کرد.

جشن نیمه شعبان در کربلا لغو شد
معاون استاندار کربلا در اظهاراتی که امروز در رسانه های عراق منتشر شد گفت: به علت انتشار 
ویروس کرونا، جشن های ویژه نیمه شعبان امسال در کربلا برگزار نمی شود. وی بیان کرد در طول 
و  فرعی  راه های  مسیر  از  داشتند  قصد  دیگر  استان های  شهروندان  از  تعدادی  گذشته  روز های 
نخلستان ها مخفیانه وارد کربلا شوند که بازداشت شده و به شهر های خود عودت داده شدند. الفتلاوی 
تاکید کرد که شرایط کنونی کشور و شیوع ویروس کرونا اجازه نمی دهد این جشن ها برگزار شود و توصیه 
مراجع بهداشتی و مرجعیت عالی دینی عراق نیز بر جلوگیری و برگزار نشدن اجتماعات بشری است. 

ازدواج در کویت ممنوع شد
خبرگزاری شینهوای چین به نقل از شیخ باسل الصباح وزیر بهداشت کویت خبر داد، دولت این 
کشور تصمیم گرفته است با هدف جلوگیری از شیوع کرونا، برگزاری مراسم عروسی را ممنوع کند. 
در چارچوب این دستورالعمل پلیس موظف شد با خاطیان و ناقضان این دستور برخورد جدی کند. 
به نوشته رسانه های عربی، با وجود شیوع کرونا در کویت این کشور حاضر نشده اقامت خارجی ها را 
تمدید کند و به عنوان مثال ۲۹۸ تبعه مصری با یک پرواز اختصاصی از کویت راهی کشور خود شدند. 

مدل مطلوب شمخانی برای عبور کم ضرر از بحران کرونا
علی شمخانی، التزام عملی به شعار جهش تولید را مدلی مطلوب برای همزیستی اقتصاد و سلامت 
و عبور کم ضرر از بحران کرونا دانست. دبیر شورای عالی امنیت ملی در صفحه کاربری خود در توئیتر 
نوشت: همزیستی اقتصاد و سلامت به عنوان مدلی مطلوب برای عبور کم ضرر از بحران کرونا با التزام 
عملی به شعار جهش تولید میسر خواهد شد. رهنمود های رهبر معظم انقلاب در حاشیه مجوز برداشت 
از صندوق توسعه ملی می تواند نقشه راه مطمئنی برای طی این مسیر سخت باشد. کرونا را شکست 

می دهیم.

ممنوعیت برپایی ایستگاه های صلواتی
کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا در اطلاعیه ای اعلام کرد که 
اجرای طرح کاهش زنجیره انتقال بیماری کرونا )فاصله گذاری اجتماعی( تا پایان فروردین امسال 
ادامه دارد. همچنین در بخشی از این اطلاعیه آمده است: برگزاری اعیاد شعبانیه در قالب برپایی 

ایستگاه های صلواتی، برپایی مراسم، جشن های مولودی خوانی و نظائر آن ممنوع است.

نتیجه تست جدید کرونای 11 نماینده مجلس مثبت شد 
بنا بر گفته یکی از اعضای هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی نتیجه تست های جدید کرونای ۱۱ 
نفر از نمایندگان مثبت اعلام شده است.به گزارش  ایلنا، در جریان بررسی طرح سه فوریت برگزاری 
جلسات مجازی مجلس شورای اسلامی محمدرضا تابش عنوان کرد: نمایندگان تست های جدیدی را 
داده اند که ممکن موارد ابتلا به ۵۰ نفر برسد. امیرحسین قاضی زاده هاشمی نیز گفت: نتیجه تست 

۱۱ نفر از نمایندگان مثبت اعلام شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خدايا! ... اولیايت را با تحقّق وعده ات گرامی بدار و آنان را كه 

آرزوی ياری ات را دارند، به آرزويشان برسان و از ايشان خطر 

كسانی كه پرچم مخالفت با تو را برافراشته اند، برطرف كن؛

چهارشنبه -بیستم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5009

استاندار قم با تاکید بر ممنوعیت تجمعات درنیمه شعبان، گفت: جشن ها باید به صورت 
غیرحضوری و از طریق مجازی و رسانه ملی برگزار شود. 

بهرام سرمست در سی و یکمین جلسه ستاد پیشگیری هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران استان قم ویژه بیماری کرونا، با اشاره به در پیش بودن جشن های نیمه 
شعبان، افزود: هیچ گونه تجمعی در مسجد جمکران و سایر نقاط استان برای برگزاری جشن 
نخواهیم داشت و مسئولان امر با هماهنگی رسانه ملی برای اطلاع رسانی کشوری این 

موضوع و لزوم عدم سفر از سایر استان ها به قم اقدام می کنند.
وی در ادامه به برخی از مصوبه های ستاد ملی کرونا اشاره و اضافه کرد: اجرای طرح های 
پیشگیرانه از شیوع بیماری کرونا در قم که با همدلی قابل تقدیر مردم همراه بود، نقش زیادی 

در کنترل این بیماری در قم داشته است.
وی به ممنوعیت تجمعات و محدود نمودن فعالیت صنوف پرریسک اشاره کرد و گفت: 
طرح فاصله گذاری اجتماعی هوشمند که به ارائه خدمات الکترونیک و فروش محصولات 

به صورت غیرحضوری می پردازد تا پایان فروردین اجرایی خواهد شد.
سرمست با تاکید بر لزوم تامین معیشت و مایحتاج عمومی مردم همراه با تامین امنیت 
و سلامت عمومی، افزود: از ابتدای شروع بیماری کرونا سیاست دولت تداوم تولید همراه 
با رعایت مسائل بهداشتی در واحدهای تولیدی بوده تا کشور دچار کمبود کالاها و اقلام 

مصرفی مردم نشود.
وی با بیان طبقه بندی صنوف در قالب اصناف کم ریسک، پرریسک و ضروری، بیان کرد: 
واحدهای کم ریسک از بیست و سوم فروردین ماه فعالیت های خود را با هماهنگی دانشگاه 
علوم پزشکی، سازمان صنعت ، معدن و تجارت و اتاق اصناف و با تعهد بر رعایت پروتکل های 
بهداشتی از سر می گیرندو در این راستا دستگاه های نظارتی با جدیت برعملکرد این صنوف 

نظارت خواهند داشت.
وی همچنین به تعطیلی مهدهای کودک، مدارس، دانشگاه ها و مراکز آموزشی و حوزوی 
تا پایان فروردین اشاره و عنوان کرد: از بیست و سوم تا پایان فروردین اداره ها و دستگاه های 
اجرایی با دوسوم نیروها نسبت به ارائه خدمت به مردم اقدام نموده و کماکان اجرای خدمات 

برخط و غیرحضوری به عنوان یک اولویت اساسی خواهدبود.
سرمست تمدید طرح فاصله گذاری اجتماعی و ممنوعیت ورود افراد غیربومی و غیرساکن 
به شهرها را موردتوجه قرار داد و گفت: این طرح تا پایان فروردین ماه با جدیت و اهتمام نیروی 

انتظامی استان و به ویژه در ایام جشن های نیمه شعبان نیز اجرا می شود.
وی بر ضرورت آگاهی و دانش عمومی مردم در اجرای دستورالعمل ها و مسائل بهداشتی 
برای پیشگیری از ابتلا به بیماری کرونا اشاره کرد و گفت: ضروری است تا صداوسیما، 
رسانه ها و دستگاه های ذیربط در زمینه آموزش، اطلاع رسانی و آگاهی بخشی لازم در این 

زمینه اقدام کنند.
وی ادامه داد: درمورد عده کمی از افرادی که برای اجرای طرح های پیشگیری از شیوع 

بیماری کرونا جدیت ندارند، باید الزامات اجرایی تهیه و اقدام شود.
استاندار قم با بیان این که عملکرد استان در سطح کشور بسیار خوب و مناسب بوده است، 
ادامه داد: این به معنی پایان بیماری کرونا نیست و مردم همچنان باید در خانه برای حفظ 
قرنطینه خانگی و فاصله گذاری اجتماعی جدیت داشته باشند و حتی الامکان مایحتاج خود 

را به صورت غیرحضوری و الکترونیک تهیه کنند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

 استمرار انسداد بوستان های قم
 تا ۳۰ فروردین

 معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: به منظور پیشگیری از شیوع بیماری 
کرونا، مسدودسازی بوستان ها و پارک های سطح شهر تا ۳۰ فروردین ادامه دارد و 
ممنوعیت هایی نیز در مسیرهای پیاده و سواره رو منتهی به مسجد جمکران اعمال 

می شود. 
سید امیر سامع در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی پاسخ به 
بحران استان قم در سالن جلسات استانداری، افزود: از شهروندان انتظار داریم 
که امسال با توجه به شرایط موجود جشن نیمه شعبان را در خانه برپا کنند، 

اطلاع رسانی در این زمینه نیز در بیش از ۲۰ نقطه شهر انجام خواهد شد.
وی اضافه کرد: از ظرفیت برج های اذان  برای پخش اذان، ادعیه و اطلاعیه ها 
به ویژه در مواقع بحرانی استفاده شده و اطلاع رسانی از این طریق انجام می گردد.

وی دربخش دیگری از سخنان خود به مساله رانندگان تاکسی نیز اشاره کرد 
وگفت: بیمه بیکاری تاکسیران ها مسئله ای است که باید موردتوجه قرارگرفته و اگر 
لازم است در این زمینه مکاتباتی انجام شود تا چهار هزار تاکسیران از بیمه بیکاری 

استفاده کنند.
جلوگیری از تردد عابران پیاده و وسایل نقلیه به  جمکران

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیز گفت: محدودیت های ترافیکی 
از صبح روز چهارشنبه ۲۰ فروردین تا جمعه ۲۲ فروردین در تمام معابر منتهی به 
مسجد جمکران و محورهای منتهی به استان قم اجرا می شود. عباس ذاکریان 
افزود: در جلسه ای که با حضور شهرداری، پلیس راهور، اورژانس و آتش نشانی 
برگزار شد، تصمیمات اجرایی لازم برای روزهای ۲۰، ۲۱ و ۲۲ فروردین نهایی 

شده است. 
انجام  شده است،  پلیس راهور  این که اطلاع رسانی دقیق توسط  بیان  با  وی 
اضافه کرد: مردم از انجام سفرهای غیرضروری در این سه روز پرهیز کنند و برای 
حفظ سلامت خود و جامعه در خانه بمانند. وی با اشاره به این که تمام تصمیمات 
شهرداری و مدیران شهری بر اساس شرایط ایجادشده و حفظ سلامت شهروندان 
گرفته می شود، گفت: تصمیمات جدید برخلاف روال هر سال برای شهرداری، 
مدیران شهری و استانی نیز سخت بوده، اما باید با توجه به اولویت ها تصمیم گیری 
شود. ذاکریان با تشکر از مردم قم برای رعایت قوانین منع رفت وآمد در روز طبیعت 
و همچنین ایام نیمه شعبان، بیان کرد: امروز مهم ترین وظیفه و اولویت شهرداری، 
حفظ جان و سلامت شهروندان است و نمی توانیم این مهم را نادیده گرفته و به 

آن بی توجه باشیم.
  

شهردارقم؛

پارکینگ های هسته مرکزی شهر قم 
ساماندهی می شود

 شهردار قم گفت: با توجه به برنامه ریزی های انجام شده در بودجه سال ۹۹ 
شهرداری قم ۱۰۵ میلیارد تومان بودجه برای پارکینگ سازی اختصاص داده 
با تشریح برنامه های شهرداری در سال  شده است. سیدمرتضی سقاییان نژاد 
۹۹ اظهار داشت: شرایط کنونی و گسترش ویروس کرونا نمی تواند شهرداری را 
از انجام وظایف ذاتی خود غافل کند. وی تغییر در اولویت برنامه های شهرداری 
را یکی از تصمیمات مهم شهرداری در سال ۹۹ دانست و افزود: البته در شرایط 
اپیدمی ویروس کرونا اولویت برنامه های شهرداری حفظ سلامت شهروندان بوده 
و تغییرات کلی در برنامه ها صورت گرفته است. شهردار قم سال ۹۹ را سالی پر 
اولویت ها و برنامه های  چالش برای شهرداری قم عنوان و تصریح کرد: تغییر 
شهرداری در جهت کنترل ویروس کرونا تنها بخشی از برنامه های ذاتی شهرداری 
را تحت تأثیر قرار داده و ممکن است برنامه های کلی شهرداری با تأخیر اجرا شود. 
وی یکی از اولویت های سال ۹۹ را ساماندهی پارکینگ های هسته مرکزی شهر 
اعلام و خاطرنشان کرد: با توجه به برنامه ریزی های انجام شده در بودجه سال 
۹۹ شهرداری قم ۱۰۵ میلیارد تومان بودجه برای پارکینگ سازی اختصاص داده 
شده است. سقاییان نژاد ادامه داد: میدان روح الله، یاران، صحن شرقی، فقیهی 
و سپهر ۵ پارکینگی است که در برنامه سال ۹۹ ساماندهی شده و تنها پارکینگ 
شرقی با ظرفیت دو هزار و ۵۰۰ دستگاه در اولویت قرار گرفته است. وی بودجه 
موردنیاز برای آزادسازی ادامه پارکینگ شرقی را بیش از ۴۰ میلیارد تومان دانست 
و گفت: سال ۹۹ سال نهضت پارکینگ سازی بوده و امیدواریم بتوانیم با توجه به 

برنامه ریزی های انجام شده به این هدف دست پیدا کنیم.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

بازگشایی خیابان شهیدان برقعی 
تا پایان سال 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم از تلاش برای بازگشایی خیابان شهیدان 
برقعی تا پایان سال ۹۹ خبر داد و گفت: از مردم منطقه خواهشمندیم با شهرداری 
در امر تملک و بازگشایی مسیر همراهی کنند.  محمود مسگری در بازدید میدانی 
شهردار قم و برخی از مدیران شهری و اعضای شورای اسلامی شهر قم از آخرین 
وضعیت اجرای پروژه خیابان شهیدان برقعی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه 
خیابان شهیدان برقعی اظهار کرد: این پروژه بالغ بر ۵۰ سال است که باقی مانده 
و هنوز به سرانجام نرسیده است. وی با اشاره به همت مدیریت شهری برای به 
سرانجام رساندن پروژه های نیمه تمام و گره گشایی از مشکلات مردم در مناطق 
مختلف شهر تصریح کرد: با همت شهرداری در دو سال اخیر عمده مسائل مرتبط با 
این پروژه انجام شده و بخش زیادی از تملکات آن هم انجام شده و عملیات عمرانی 
نیز آغاز شده است. عضو شورای اسلامی شهر قم با اذعان به اینکه انجام باقیمانده 
تملکات این پروژه نیاز به همکاری و همراهی مردم دارد خاطرنشان کرد: برنامه ما 
این است که امسال این پروژه امسال بازگشایی شده و در اختیار مردم قرار گیرد. 
وی گفت: خیابان شهیدان برقعی ۳۰ متری بوده و چهارراه سجادیه و خیابان سمیه 
را به خیابان آذر روبروی بقعه امامزاده موسی مبرقع)ع( متصل می کند. مسگری 
گفت: با توجه به بازگشایی این خیابان در آینده که دو طرفه است امیدواریم شورای 
ترافیک خیابان آذر تا بیمارستان نکویی و خیابان انقلاب از چهارراه سجادیه تا گلزار 

را دو طرفه کند تا مشکلات تردد مردم در این بخش نیز برطرف شود.
 

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد

نورافشانی آسمان قم در شب نیمه شعبان
مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت :آسمان قم در نقاط 

سطح شهر در شامگاه روز چهارشنبه ۲۰ فروردین ماه نورافشانی می شود.
با  ولادت  گرامیداشت  هدف  با  افزود:  خبر  این  اعلام  با  کلانترزاده  مهدی   
سعادت حضرت ولی عصر)عجل الله تعالی فرجه الشریف( طبق برنامه ریزی های 
انجام گرفته، در شب میلاد آن حضرت نقاط مختلف شهر قم شاهد نورافشانی 
آسمان خواهد بود. وی انجام این برنامه ها را در راستای افزایش نشاط اجتماعی 
استان  تأمین  شورای  با  شده  انجام  هماهنگی  با  گفت:  و  دانست  شهروندان 
قم و انجام تمهیدات ایمنی لازم، رأس ساعت ۲۱ روز چهارشنبه ۲۰ فروردین 
انجام می گردد. کلانترزاده مشارکت مجموعه  قم  آسمان شهر  نورافشانی  ماه 
شهرداری قم و سپاه علی بن ابیطالب)علیه السلام( استان قم را در اجرای این 
نورافشانی ها یادآور شد و ادامه داد: رأس ساعت ۲۱ و همزمان با طنین ندای الله 
اکبر شهروندان گرامی، نورافشانی آسمان شهر قم نیز انجام خواهد شد. مدیر 
کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تقدیر از همراهی معاونت خدمات 
شهری و سازمان های زیباسازی، میادین، پارک ها و فضای سبز و مدیریت پسماند 
در اجرای این برنامه گفت: تلاش شده است تا از طریق پخش مولودی و سرودهای 
مذهبی از طریق برج های اذان و ناوگان خودرویی در سطح شهر، به موضوع نشاط 
اجتماعی و گرامیداشت این عید بزرگ پرداخته شود. کلانترزاده همچنین با اعلام 
تمهیدات ویژه از جمله تعطیلی حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران و محدودیت 
تردد عابرین پیاده و وسایل نقلیه در سطح شهر و به ویژه در محدوده و مسیرهای 
منتهی به مسجد مقدس جمکران گفت: از شهروندان محترم تقاضا می شود با 
حضور در منازل و عدم ترددهای غیرضروری در سطح شهر، همه برای قطع زنجیره 

انتقال ویروس کرونا تلاش کرده و به زودی شاهد اتمام این شرایط سخت باشیم.
 

سرپرست راهداری آزادراه قم و جاده قدیم قم – تهران  خبرداد

حذف 8۳۰شاخه گاردریل و پایه 
درآزادراه قم – تهران 

سرپرست راهداری آزادراه قم و جاده قدیم قم – تهران گفت :درقالب طرح امانی 
راه بخشنده  وبه منظور افزایش ضریب ایمنی ، افزون بری۸۳۰شاخه گاردریل و پایه 
درآزادراه قم – تهران حذف گردید . حسین برقراری:اظهارداشت : دراین طرح که 
به صورت امانی و با استفاده از توان وظرفیت فنی – پرسنلی اداره کل متبوع انجام 
گرفت افزون بری۸۳۰   شاخه گاردریل و پایه درازادراه قم – تهران حذف گردید .  
حسین برقراری توضیح داد : دراین مرحله از طرح راه بخشنده که در لاین غربی 
آزادراه قم – تهران اجرا شد نسبت به ایمن سازی قریب دو کیلومتر از این محور اقدام 
گردید . وی تصریح کرد : با توجه به موقعیت آزادراه قم – تهران به عنوان سومین محور 
ترافیکی کشور ) که درایام مناسبتی به نخستین محور ترافیکی کشور تبدیل می شود 
( اجرای طرح راه بخشنده در این آزادراه به صورت قطعه ای درحال پی گیری می 
باشد . برقراری خاطر نشان ساخت : از آنجا که عمده تصادفات جاده ای در۳۰ 
کیلومتر ورودی شهرها رخ میدهد ، طرح راه بخشنده درلاین غربی آزادراه قم – تهران 

محدوده کیلومتر ۳۰ الی ۵ )باند برگشت ( وبه صورت قطعه ای عملیاتی گردید .

استاندار قم تاکید کرد

ممنوعیت تجمعات درنیمه شعبان 
هیچ تجمعی درجمکران و سایر نقاط استان نداریم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  خبرداد

خدمت به بیش از ۴ هزار بیمار سرپایی و ۴۴۹ بیمار 
بستری کرونایی

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم از ارائه خدمت درمانی به بیش از ۴ هزار بیمار سرپایی و۴۴۹ بیمار 
بستری کرنایی در ۴۵ روز گذشته خبر داد.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم از پایان ماموریت بیمارستان امام رضا )ع(  به عنوان  سومین 
بیمارستان سانتر بیماران کرنایی و برگشتن به روال عادی خدمت رسانی به بیمه شدگان و مردم خبر داد.

دکتر داود علیمحمدی: اظهارداشت : بیش از ۴هزار و ۳۰۰ بیمار سرپایی و ۴۴۹ بیمار بستری کرنایی در 
۴۵ روز گذشته از خدمات درمانی بیمارستان امام رضا )ع( بهرمند شدند که بر اساس استانداردهای اعلام 
شده با مرک و میر کمتر از ۲ درصد بر اساس تعداد مراجعین،تیم درمانی بیمارستان تامین اجتماعی از نظر 

کیفیت خدمت نمره بسیار خوبی دریافت نمود.
وی افزود:با توجه به روند کاهشی بیماران مبتلا به ویروس کرنا ،با هماهنگی به عمل آمده با سازمان های 
ذی ربط ،بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا )ع( از ۱۷ فروردین ماه به روال عادی پذیرش بیماران برگشته 
است و در حال پذیرش بیماران ترمایی و عادی است و امیدوارم با همت مضاعف کارکنان چرخه خدمت 

رسانی به بیمه شدگان  به سرعت به شرایط  قابل قبول و مطلوب برسد.
مدیر درمان استان قم با اشاره به کسب تجربیات ارزشمند درمانی در ۴۵ روز گذشته برای تیم درمانی 
و مدیریتی مجموعه مدیریت درمان استان گفت:رویداد های جالبی از رضایت بیماران کرنایی پس از 

بهبودی به وجود آمد که از نظر اجتماعی و معنوی اتفاق های جالبی بود.
وی با اشاره به ثبت لحظه های شیرین از خاطره بیمار جانباز کرنایی که  می گفت می خواهد برای 
سلامتی کادر درمانی گوسفند قربانی کند   تا  بیمار کارگر کرنایی که نذر کرد یک ماه حقوق خود را برای 
خرید تجهیزات  مصرفی پیشگیری  به مردم اختصاص دهد  و یا بیمار کرنایی که هزینه های درمانی هم 
اتاقی خود را پرداخت  کرد را از رویداد های جالب و شنیدن مرگ عزیزان و بیماران را از  خاطرات تلخ این 
دوران  عنوان کرد و افزود :در  این دوران تلاش های جهاد گونه و ایثارگرانه قابل توجهی از سوی کارکنان ، 
نیرو های جهادی طلاب  و مردم دیدیم که می توان این دوره را ماکت کوچکی از دوران دفاع مقدس نام برد.
دکتر علیمحمدی خاطر نشان کرد: با حمایت های سازمان تامین اجتماعی به ویژه مدیر عامل و اعضای 
هیات مدیره  و معاونت درمان کمبود تجهیزات و نیروی انسانی مورد نیاز برای اداره  بحران در مدیریت 

درمان استان قم را از اقدامات بسیار با ارزش و قابل تقدیر بیان نمود

 به همت مرکز افق امامزاده علی بن جعفر)ع( صورت گرفت

برگزاری پویش »محفل قرآنی خانوادگی« 
مرکز افق آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( پویش »محفل قرآنی خانوادگی« را به مناسبت نیمه 

شعبان راه اندازی کرده است.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، با توجه به شیوع بیماری کووید – ۱۹ و 
لزوم رعایت مسائل بهداشتی از جمله اصل فاصله گذاری اجتماعی، بسیاری از مجالس و محافل مذهبی 
با محوریت بقاع متبرکه به صورت موقت برگزار نمی شوند بر این اساس پویش های اجتماعی و فرهنگی در 

دستور کار مراکز افق قرار گرفته است.
پویش »محفل قرآنی خانوادگی« به همت مرکز افق امامزاده علی بن جعفر)ع( راه اندازی شده است و 

هدف از آن، فراگیری کلام وحی در خانواده هاست.
در این پویش که شامل مسابقه هم هست، خانواده ها می توانند فیلمی یک دقیقه ای از محافل قرآنی 
خود تهیه و برای این مرکز ارسال کنند، فیلم های ارسال شده بعد از بازبینی در صفحه اینستاگرام آستان 
مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( که با عنوان »درب بهشت« در دسترس است قرار می گیرد و مخاطبان 

می توانند با لایک کردن به آنها رأی بدهند.
سه کلیپی که بیشترین رأی را به دست آورند برگزیده این پویش خواهند بود و جوایز نقدی شامل ۱۰ 
میلیون ریال برای نفر اول، ۸ میلیون ریال برای نفر دوم و ۵ میلیون ریال برای نفر سوم به آنها تعلق می گیرد.

گفتنی است این پویش از هفته گذشته آغاز شده و تا نیمه شعبان امسال ادامه خواهد داشت.
تاکنون بیش از ۵۰ کلیپ از طرف شهروندان قمی و شرکت کنندگانی از سایر استان ها در ارتباط با این 

پویش ارسال شده و برخی اساتید قرآنی کشور هم در آن شرکت کرده اند.

مدیر کل بهزیستی استان قم  خبرداد

آغاز توزیع پنجاه هزار دست لباس بین مددجویان 
پنجاه هزار دست لباس توسط بهزیستی استان قم بین مددجویان توزیع می شود.

مدیر کل بهزیستی استان قم ضمن اعلام این خبر افزود : با عنایت به رایزنی های این اداره کل با اداره 
کل امور اقتصادی ودارائی استان و مساعدت استاندار محترم و مشارکت خیرین استان در تامین هزینه 
های مرتبط  ،  مقادیر قابل توجهی البسه جهت توزیع بین مددجویان بهزیستی استان قم تحویل بهزیستی 

شد.
دکتر مهدی پهلوانی افزود : با عنایت به اینکه حفظ کرامت مددجویان اولویت اصلی بهزیستی است در 

تامین اقلام فوق نیز دقت گردیده است و کلیه البسه مذکور نو و دارای کیفیت مرغوبی است .
مدیر کل بهزیستی قم اظهار امیدواری کرد در سایه حمایت های موثر استاندار محترم و مسولین مربوطه 
بتوانیم از محل مذکور در مراحل بعدی توزیع ، اعم از البسه ، لوازم خانگی و... گام موثری در جهت رفع 

مشکلات مددجویان برداریم .

مهج الدعوات : ص 90

طرح:محمدعلی رجبی

درخانه بمانید، شرايط تهران همچنان نامطلوب است!

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:: ویروس کرونا 
بی رحم است و قدرت سرایت بالایی دارد و رفتارش ممکن 
است عوض شود، اکنون بیمارانی داریم که با علائم اولیه 
تب و سرفه نمی آیند بلکه با علایم گوارشی، سردرد، بدن 

درد و کتف درد مراجعه می کنند. 
دکتر محمدرضا قدیر در گفت وگویی اظهارداشت:: 
ویروس کرونا بی رحم است و قدرت سرایت بالایی دارد و 
رفتارش ممکن است عوض شود، اکنون بیمارانی داریم که 
با علائم اولیه تب و سرفه نمی آیند بلکه با علایم گوارشی، 
سردرد، بدن درد و کتف درد مراجعه می کنند بنابراین مردم 
باید هوشیار باشند. وی افزود: نگران گسترش موج دوم 
بیماری هستیم و این موضوع را نیز در نظر داشته باشید 
که موج دوم، قطعا بزرگتر از موج اول خواهد بود و اگر مردم 

رعایت نکنند مشکلات بسیاری به بار می آید.
 مشارکت 8۰ درصدی مردم قم

 در طرح غربالگری 
وی تصریح کرد: ۸۰درصد مردم غربالگری شدند بر این 
اساس با افراد تماس حاصل می شود و کسانی که علایم 
دارند ولی علایم آن شدید نیست به مراکز بهداشتی ارجاع 
می شود و بار مراجعه به بیمارستان کاهش پیدا می کند و 

سبب می شود بهتر به بیماران رسیدگی شود.
اثبات نشده  برای کرونا  قدیر اظهارکرد: هیچ دارویی 
است، معیار این است که دارو باید از سوی وزارت بهداشت 
داروها در شکل  ارائه کنیم.برخی  تا  تأیید شود  و  ثابت 
کارآزمایی بالینی است یعنی با مجوز وزارت بهداشت به 
شکل طرح پژوهشی با رضایت بیمار تجویز می شود و 
اثرات را بررسی می کنند که در قم در تمام کارآزمایی های 

بالینی وزارت بهداشت عضو هستیم.
وی با تأکید بر ادامه طرح فاصله گذاری هوشمند در 
جامعه تصریح کرد: تا امروز طرح های بسیج ملی مبارزه 
با کرونا و فاصله گذاری اجتماعی و فیزیکی اجراشده و 

به زودی طرح فاصله گذاری هوشمند اجرا می شود.
قدیر از کاهش نزولی روند بیماری خبر داد و خاطرنشان 
کرد: پیک بیماری در ۱۷ و ۱۸ اسفند در قم ثبت شده 
اما به کمک کادر درمانی، و اجرای طرح فاصله گذاری 
کاهش  سمت  به  روند  این  مردم  همکاری  و  اجتماعی 

حرکت کرده است.
 درمان بیماران کرونایی رایگان است

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از 

کرونایی  بیماران  درمانی  خدمات  گفت:  خود  سخنان 
پرداخت  آنان  هزینه های  تمامی  و  است  ریگان  کاملا 

می شود. 
بهداشت،  وزارت  طبق دستورالعمل  قدیرافزود:  دکتر 
آنهایی که تحت پوشش هر نوع بیمه ای هستند، فرانشیز 

آنها و هزینه های درمانی آنها رایگان است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: همچنین آنهایی 
که فاقد پوشش بیمه ای هستند، این افراد نیز بر روی 
تخت، بیمه همگانی شده و به دنبال آن تمامی هزینه های 

درمانی آنها نیز رایگان خواهد بود.
قدیر بیان داشت: در مورد اتباع خارجی نیز آن دسته 
از اتباع که کارت آمایش دارند، بر روی تخت بیمه شده 
و تمامی هزینه ها و فرانشیز آنها نیز رایگان خواهد شد 
و اتباعی که فاقد کارت آمایش هستند نیز تمامی هزینه 

های آنها رایگان است.
 ترخیص۷۲ نفر از بیماران بستری 

کرد:  اظهار  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  قدیر 
نوزدهم  امروز  ساعت ۱۴  تا  و  گذشته  ساعت  طی ۲۴ 
فروردین ماه، ۱۳۰ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص 

احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند.
وی افزود: ۴۰ نفر از این تعداد در بیمارستان های قم 
بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس 

مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در شبانه روز 
گذشته، ۷۲ نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از 
ترخیص  بیمارستان  از  معالج  پزشکان  توسط  بهبودی 

شدند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

نگران موج دوم و شدیدتر کرونا هستیم
مردم قرنطینه خانگی را ادامه دهند 

تولیت مسجد مقدس جمکران گفت: به دلیل رعایت حال مردم و حفظ سلامت و امر واجب 
حفظ جان مردم هیچ مراسمی با حضور مردم در مسجد مقدس جمکران نخواهیم داشت.

حجت الاسلام و المسلمین محمد حسن رحیمیان با بیان اینکه حضور مردم در مسجد 
مقدس جمکران امسال همزمان با نیمه شعبان ناممکن است گفت: اجتماع در مسجد 
مقدس جمکران منتفی است و درب های این مسجد مقدس در ایام کرونایی بسته خواهد 

بود.
وی افزود: اما حضور قلبی ده ها میلیون شیفته و دلداده حضرت، ولی عصر عجل الله 
تعالی فرجه الشریف را با قدم دل حول محور ولایت و در محضر ولایت در مسجد مقدس 
جمکران خواهیم داشت و عرض ارادت در خانه های مردم برگزار خواهد شد و همه مناسک 
و مراسم و دعا های جشن نیمه شعبان در این مسجد مقدس بدون حضور مردم برگزار و از 

شبکه های رسانه ملی پخش خواهد شد.
حجت الاسلام و المسلمین رحیمیان گفت: برنامه های مراسم جشن نیمه شعبان مثل 
سال های گذشته همچون احیا و قرائت دعای کمیل با شیوه های متنوع تر و جذابتری برگزار 
می شود. وی با اشاره به اینکه ملت ایران با سربلندی این مرحله را که با ویروس کرونا همراه 
شده راپشت سر خواهد گذاشت گفت: می بینیم که کشور های دیگر به رغم داشتن بهترین 
امکانات ابرقدرتی در برابر ویروس کرونا با مشکل مواجه هستند و مردم شریف ایران کمال 
همراهی را با مسؤولان مربوطه داشته اند و با این همکاری به یاری خدا ویروس کرونا از بین 

خواهد رفت.
وی افزود: این شرایط خاص دل ها را بیشتر آماده برای ظهور امام زمان کرده است و امسال 

در جشن نیمه شعبان دل ها برانگیخته تر و آماده تر است.

تولیت مسجد مقدس جمکران :

هیچ مراسمی با حضور مردم در مسجد جمکران نخواهیم داشت

از  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاون 
افزایش سرعت اینترنت در قم خبر داد و گفت: این استان 
در ارائه خدمات اینترنتی و افزایش پهنای باند در کشور 
پیشگام شده و سرعت اینترنت به ۴۰ برابر افزایش می یابد. 

محسن رنجبر عصر روزدوشنبه  در یک صد و سی و نهمین 
رسمی و علنی شورای شهر قم حرکت به سمت ارائه خدمات 
الکترونیکی را یکی از نیازهای زندگی امروز دانست و اظهار 
گسترش  و  کشور  در  ایجادشده  شرایط  توجه  با  داشت: 
ویروس کرونا این نیاز پیش از پیش در شهر قم احساس 

می شود.
وی از راه اندازی اپلیکیشن قم یار خبر داد و افزود: مردم 

می توانند اپلیکیشن قم یار را از بازار دانلود کرده و بسیاری از 
درخواست های خود را از طریق این اپلیکیشن به شهرداری 
ارسال کرده و این اپلیکیشن در حال ارتقاء خدمات قابل ارائه 

در این حوزه است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم پرداخت 
عوارض ساختمانی را یکی از امکانات اپلیکیشن قم یار 
اعلام کرد و گفت: این اپلیکیشن روی سیستم عامل های 
این  از  به راحتی  و مردم می توانند  بوده  قابل اجرا  اندروید 

امکان استفاده کنند.
وی از افزایش سرعت اینترنت در قم خبر داد و تصریح 
کرد: استان قم در ارائه خدمات اینترنتی و افزایش پهنای 

باند در کشور پیشگام شده و سرعت اینترنت به 4٠ برابر و تا 
8٠ گیگ افزایش می یابد.

رنجبر ادامه داد: با همکاری شهرداری قم و شرکت شاتل  
و نصب ١4٠٠ کابین در سطح شهر و افزایش فیبر نوری 
می توانیم بهترین خدمات اینترنتی را به شهروندان در قم 
قرارگرفته  موردتقدیر  کشور  در  قم  شهرداری  و  داده  ارائه 

است.
وی در پایان  به موضوع قم هراسی پرداخت و خاطرنشان 
کرد: استان قم اعلام کننده گسترش ویروس کرونا در کشور 
بوده نه منشأ گسترش این ویروس و باید نسبت به رفع این 

اتهام اقدامات لازم انجام شود.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

سرعت اینترنت در قم به ۴۰ برابر افزایش می یابد 


